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1. Introducció 

Les novetats espanten. I en el periodisme esportiu, un univers complicat, regit 

per interessos i unes jerarquies molt marcades1, les innovacions inquieten més. 

De vegades és difícil acceptar els canvis, entendre que el món evoluciona. Els 

costums varien i neixen nous hàbits que irrompen i fan trontollar allò establert. 

Emergeixen rutines que penetren amb força i destronen aquelles que estan 

assentades. L'or que abans lluïa ara ha perdut tota la brillantor. Res no és etern, 

encara que de vegades es tracti d'estirar el xiclet fins al final, allargar l'agonia per 

evitar una realitat que ja és aquí. Mai no és fàcil assumir una pèrdua de poder, 

veure que et fan ombra i que la teva jerarquia ja no és inqüestionable. 

Internet ha accelerat aquest procés. Els paradigmes canvien amb més 

freqüència, tot és més cíclic. El periodisme exemplifica aquesta voràgine 

devastadora, un tornado que arrasa i s'endú tot per davant. La premsa en paper, 

fa no gaire una de les poques fonts d'informació disponibles, ara resisteix amb 

dents i ungles a la seva desaparició. Els pocs quioscos que queden ja no 

aguanten oberts per la venda de diaris, sinó per altres productes, sobretot dirigits 

al turisme, que han incorporat perquè el negoci sigui rendible. És probable que 

el romanticisme que envolta el paper és el que provoca que el cor dels diaris no 

deixi de bategar, però és evident que fa dècades que aquest format resta com 

un complement. 

Així mateix, fa anys que la professió està sumida en una crisi important. 

L'expansió del món digital, sumada a la conjuntura econòmica generada per 

explosió de la bombolla immobiliària i el col·lapse financer, van agreujar els 

problemes. Del 2008 al 2014, 284 mitjans van haver de tancar a Espanya2. Les 

oportunitats que abans abundaven ara escassegen, els sous freguen la 

precarietat i les possibilitats de trobar una feina estable són reduïdes. Tot i que 

 
1 Cerquiera, Laerte. Rodrigo-Alsina, Miquel. (2019) Periodismo, ética y posverdad 

https://scielo.conicyt.cl/scielo.php?pid=S0719- 67X2019000100225&script=sci_arttext&tlng=en  

 
2 Álvarez, M. (2014). La crisis estructural del periodismo en España. El viejo topo, 322, 59-64.  

https://cutt.ly/0SOj57G   
 

https://scielo.conicyt.cl/scielo.php?pid=S0719-%2067X2019000100225&script=sci_arttext&tlng=en
https://cutt.ly/0SOj57G
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la desocupació s'ha reduït un 15% l'any 20213, les dades continuen essent 

preocupants. L'eclosió de la pandèmia va causar un dany pràcticament 

irreparable, va obrir una ferida que encara no ha aconseguit cicatritzar. El 

coronavirus va obligar molts portals a abaixar la persiana per sempre i que molts 

periodistes perdessin la feina. L'atur va augmentar un 23% l'any 2020 4. El 

confinament, les restriccions i la manca d'ingressos durant aquest període van 

fer més llenya al foc per deixar la professió en una situació crítica a nivell 

econòmic. 

El desenvolupament de l'entorn 2.05 ja va insinuar el camí que podia seguir el 

periodisme. La proliferació de contingut multimèdia, blocs i pàgines web van ser 

els preàmbuls de la nova relació entre creador i consumidor. Van entrar a escena 

espais que faciliten la interacció entre les dues parts, l'intercanvi d'opinions i la 

crítica, tant constructiva com destructiva. Llocs que fomenten la participació més 

enllà de les clàssiques “cartes al director” dels diaris. Un format més amè que 

acosta l’usuari al producte, el fa partícip i li atorga l’oportunitat d’obrir debats i 

millorar la qualitat. 

Dit això, és evident que les noves formes de comunicació han tingut un fort 

impacte en el periodisme. Els mitjans convencionals han vist com l’audiència que 

abans monopolitzaven ara es reparteix amb portals digitals. Les redaccions s'han 

buidat, les estructures tradicionals s'han esfondrat i els productes s'enfoquen des 

d'un prisma diferent del d’uns anys enrere. La societat ara demana immediatesa. 

Necessita estar satisfeta constantment i espantar l'avorriment. Perquè la 

 

3 Europa Press (2021) El desempleo de los periodistas en España cae un 15,2% en 2021, según el 
Informe de la Profesión Periodística de la APM https://www.europapress.es/sociedad/noticia-desempleo-
periodistas-espana-cae-152-2021-informe-profesion-periodistica-apm-20211215160925.html  

4 Infolibre. (2020) El paro entre los periodistas ha aumentado un 23% en 2020 llegando a 8.636 

desempleados https://www.infolibre.es/politica/paro-periodistas-aumentado-23-llegando-8-636-
desempleados_1_1191362.html  
 
5 Rojas-Torrijos, J. L. (2014). Periodismo deportivo. Nuevas tendencias y perspectivas de 

futuro. Correspondencias & Análisis, 4, 177-190. 

https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/68618/PeriodismoDeportivoNuevasTendenciasYPerspectivasDe

-6068722%281%29.pdf?sequence=1&isAllowed=y 

https://www.europapress.es/sociedad/noticia-desempleo-periodistas-espana-cae-152-2021-informe-profesion-periodistica-apm-20211215160925.html
https://www.europapress.es/sociedad/noticia-desempleo-periodistas-espana-cae-152-2021-informe-profesion-periodistica-apm-20211215160925.html
https://www.infolibre.es/politica/paro-periodistas-aumentado-23-llegando-8-636-desempleados_1_1191362.html
https://www.infolibre.es/politica/paro-periodistas-aumentado-23-llegando-8-636-desempleados_1_1191362.html
https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/68618/PeriodismoDeportivoNuevasTendenciasYPerspectivasDe-6068722%281%29.pdf?sequence=1&isAllowed=y
https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/68618/PeriodismoDeportivoNuevasTendenciasYPerspectivasDe-6068722%281%29.pdf?sequence=1&isAllowed=y
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paciència és inexistent, i hi ha racons que els mitjans clàssics no poden assolir. 

Per això, l'aparició de nous formats i canals capaços de cobrir aquest espai era 

una qüestió de temps. 

El periodisme esportiu és la branca més passional de la professió. I els 

programes radiofònics i televisius que lideren el panorama representen 

l'exaltació inherent a l'esport. Tot i això, l'expansió dels nous mitjans i el 

creixement de les xarxes socials ha obert una porta que crida a l'esperança. 

Lluny del sensacionalisme, els crits i la polèmica, ara sobresurten les anàlisis 

reposats, els fils tàctics i els directes comentant l'actualitat. Amb les noves 

plataformes, amb Twitter i Twitch com a màxims exponents, s'ha produït l'eclosió 

d'un món nou. Una supernova que explota i deixa una empremta enorme. 

L'última finestra de fitxatges reflecteix aquest canvi de tendència. L'últim dia de 

mercat de fitxatges sempre és estressant, tant pels clubs com pels aficionats. 

Twitch va revolucionar el 'deadline day' amb 'streamings' de més de dotze hores 

sense descans cobrint qualsevol moviment. 

La revolució no només afecta el terreny audiovisual. L'aparició de contingut 

allunyat de l’última hora també s’ha fet palès en el pla radiofònic. La cultura de 

l’àudio es troba en un moment d’apogeu total. El podcast sembla que ha arribat 

per quedar-s'hi i cada vegada compta amb més integrants. La possibilitat de 

descarregar programes i sentir-los en qualsevol moment, poder aturar, 

rebobinar, tirar enrere o moderar la velocitat ha provocat un creixement 

substancial del consum d’aquest format. Hi ha un ventall immens de programes 

de tota mena a escoltar, i l’oferta de continguts augmenta dia a dia. Moltes ràdios 

aposten per penjar els programes emesos a plataformes com Spotify o Ivoox 

perquè puguin ser reproduïts en qualsevol moment. Inclús molts mitjans han 

apostat per fer programes únicament en podcast. Aquest creixement va lligat 

amb l’increment de la demanda i el consum d’aquest servei. Les dades afirmen 

que el 57% dels espanyols escolten podcasts i un 26% ho fa de forma habitual.6  

 
6 Diario de Sevilla (2021). El 57% de españoles ya consume podcast. 

https://www.diariodesevilla.es/tecnologia/espanoles-consume-podcasts_0_1618638740.html  

https://www.diariodesevilla.es/tecnologia/espanoles-consume-podcasts_0_1618638740.html
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Per tant, els objectius del treball són diversos i amplis. A partir d’una llarga 

investigació, es vol conèixer a fons les noves plataformes i analitzar l’impacte de 

Twitch, YouTube i el podcast en la societat actual, així com les claus de cada 

format i, a nivell individual, el camí que han seguit casos individuals per fer un 

producte suggeridor, atractiu i amb bona audiència; revelar la situació econòmica 

del periodisme, quins efectes ha tingut la pandèmia i detallar les formes en què 

els projectes poden rendibilitzar les hores que dediquen; mostrar la visió de la 

premsa convencional vers els nous formats i veure si han adoptat mesures per 

tenir més presència al món digital.   
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2. Marc teòric 

Origen del periodisme esportiu 

El periodisme esportiu és una especialització amb una conjuntura molt particular, 

molt concreta. És informació, però també entreteniment. Es tracta del camp de 

la professió amb pigments més lúdics. La serietat i la formalitat esdevenen un 

paper important, però sí que permet un comportament que en altres branques de 

la professió no estaria gaire ben vist. L’esport genera passió, alegria, felicitat, 

tristesa... un còctel d’emocions molt diverses que, d’una forma o un altre, 

penetren en el periodisme. Garcia Molina (2002) va explicar els motius que 

provoquen aquesta gran repercussió social: “Les raons de l'èxit popular de 

l'esport cal buscar-les a l'emoció, l’espectacularitat i, sobretot, la identitat, tres 

factors que estimulen el consum cultural de masses contemporani.” 

 

Gràfic sobre els programes televisius més vistos de l’any 2021 
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L’esport té una gran importància a la societat. La seva rellevància és 

inqüestionable, la quantitat de masses que pot arribar a moure és descomunal i 

agrupa uns nivells d’audiència enormes. I la gent necessita consumir notícies, 

estar informada, conèixer l’última hora del seu equip. Ja ho va comentar Carl N. 

Warren (1975) fa més de quatre dècades, afirmant que “un 80% o 90% dels 

lectors són aficionats als esports […] cap altre tema especialitzat atrau una 

audiència tan vasta”. Això explica que el diari més llegit a Espanya sigui ‘Marca’, 

d’àmbit esportiu.7 O que les quinze emissions més vistes l’any 2021 siguin de 

partits de l’Eurocopa de futbol8. Es tracta d’un fenomen social amb una força 

impactant i que pot ocupar, com afirmen les dades, la primera posició en l’ordre 

de prioritats de gran part de la ciutadania.  

L’aparició de la premsa esportiva té origen al Regne Unit. Les primeres 

publicacions escrites abordaven carreres de cavalls. A més, durant el segle XIX 

ja hi havia diversos mitjans d’àmbit esportiu que, com el Bell’s Life, Sportman i 

The Sporting Times9. El primer va ser creat al 1822, i va recollir una carta de 

desafiament dels jugadors escocesos de rugbi per disputar un partit contra 

Anglaterra, un fet que va desembocar en el primer enfrontament de caràcter 

internacional d’aquesta modalitat. A França, per la seva part, va sorgir la revista 

‘Le Velo’ l’any 1892, i data com la primera publicació relacionada amb l’esport. 

Més endavant es va fusionar amb ‘L’auto’, i aquest va guanyar una forta 

rellevància. L’impacte va ser molt gran i va crear Tour de França per poder 

promocionar el diari. L’influencia en el torneig era evident, i quedava 

exemplificada en el color del mallot guanyador, que era groc pel color de les 

impressions del mitjà. L’Equipe, un dels portals més importants actualment i 

creador de la Copa d’Europa, va néixer el 1945. Pel ‘Giro d’Italia’ va néixer també 

 
7 AIMC EGM (2022)  https://reporting.aimc.es/index.html#/main/diarios  

 
8 Statista (2021) Audiencia media de las 15 emisiones de televisión más vistas en España en 2021 

https://es.statista.com/estadisticas/480897/emisiones-de-television-mas-vistas-audiencia-media-espana/ 
 
9 Horas Archiles, S. (2016). Periodismo Deportivo: evolución del ciberperiodismo deportivo y estudio de 

las convergencias en Marca y Mundo Deportivo. 
https://uvadoc.uva.es/bitstream/handle/10324/22311/TFG_F_2016_212.pdf?sequence=1&isAllowed=y 
 

https://reporting.aimc.es/index.html#/main/diarios
https://es.statista.com/estadisticas/480897/emisiones-de-television-mas-vistas-audiencia-media-espana/
https://uvadoc.uva.es/bitstream/handle/10324/22311/TFG_F_2016_212.pdf?sequence=1&isAllowed=y
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a partir d’un diari. En aquest cas, gràcies a ‘La Gazzetta dello Sport’, que 

actualment continua essent un dels periòdics més llegits. 

L’origen de la premsa esportiva a Espanya no està definit. Però els Jocs Olímpics 

de 1920 van ser un punt d’inflexió a nivell periodístic10. L’èxit de la selecció 

espanyola a l’esdeveniment celebrat a Amberes, en què es van aconseguir dues 

medalles de plata, va traduir-se en la incorporació de contingut esportiu als diaris. 

Eren uns temps difícils, on la dictadura de Primo de Rivera complicaven la 

llibertat d’informació. Però l’esport es converteix en un símbol de la modernitat i 

guanya un fort reconeixement.  

‘El cazador’ és considerat el primer mitjà esportiu. Era un diari de periodicitat 

quinzenal que buscava defensar els drets dels caçadors, i va ser la llavor que 

acabaria germinant per donar vida a revistes similars, com ‘La caza’ o ‘La 

Ilustración Venatoria’. El ciclisme, com passaria a França, també va ser un dels 

primers esports que tindria presència en publicacions escrites. Coneguda com 

‘El Pedal’, la revista va néixer a Osca l’any 1869,  i com va passar amb la caça, 

van començar a néixer d’altres com ‘El ciclista’ o ‘La Velocipédia’. A partir d’aquí, 

van començar a sorgir capçaleres de poca durada que ja tocaven esports de tota 

mena, com el ‘Pelotari’ o ‘La Crónica del Sport’. Mentre que el primer informava, 

principalment, sobre jocs de pilota o frontó, el segon acollia d’atletisme, 

patinatge, tenis, futbol, esgrima o pesca, entre d’altres.11 No obstant, ‘Los 

Deportes’ figura com la publicació que va adquirir un paper més important a nivell 

de transcendència. Publicada per primer cop a Barcelona i recordada per la 

defensa dels valors esportius i el rigor que acompanyava tots els escrits, 

comptava amb publicacions de diferents ciutats espanyoles i amb col·laboradors 

prestigiosos de l’època. Va absorbir a ‘Barcelona Sport’ i va desaparèixer 

definitivament el 1910.  

 
10 Simón, J. A. (2012). Conquistando a las masas: el impacto del deporte en la prensa española, 1900-

1936 https://revistas.ufrj.br/index.php/Recorde/article/view/709/652 
 
11 De Castro Pizarro, Víctor. Equiza Vaquero, Xavier. (2014) “PATRIMONIO HISTÓRICO ESPAÑOL DEL 

JUEGO Y DEL DEPORTE”: PERIÓDICOS DEPORTIVOS (ENTRE SIGLO XIX Y XX)   
http://museodeljuego.org/wp-content/uploads/PERI%C3%93DICOS-DEPORTIVOS-S.-XIX-.pdf 

 

https://revistas.ufrj.br/index.php/Recorde/article/view/709/652
http://museodeljuego.org/wp-content/uploads/PERI%C3%93DICOS-DEPORTIVOS-S.-XIX-.pdf
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Madrid, Barcelona o Sevilla eren seu de nombroses publicacions que van néixer 

a principis del segle XX. A la capital, la revista ‘Gran Vida’ era de les més 

reconegudes, principalment, perquè tractava temes de societat més enllà de la 

informació esportiva i oferia una àmplia quantitat d’imatges. El ventall d’ofertes 

de capçaleres també augmentava a la capital d’Andalusia, on van emergir Sport 

Sevillano, Sevilla Automovilística, Penalty  o Sevilla Deportiva.12 Tanmateix, l’any 

1924 sorgeix al País Basc ‘Excelsior: deportes, información y cultura’, conegut 

com el primer diari esportiu espanyol. Uns anys abans, el 1906, es publica el 

primer exemplar de Mundo Deportivo, que fins 1929 treia publicacions 

setmanals. Marca, per la seva part, va sortir a la venda per primera vegada el 

1938, mentre que el diari AS va tenir una aparició força tardana, concretament el 

1967, poc després de l’aprovació de la Llei de Premsa impulsada per Manuel 

Fraga Iribarne. No hi ha un origen clar de com van sorgir els mitjans 

especialitzats que informen d’un únic tema i no ofereixen contingut d’àmbit 

generalista. Antonio Alcoba (1993) declara l’expansió de l’esport en la societat 

com a motiu principal, ja que els diaris havien d’incloure cada vegada més 

pàgines d’aquest tipus de secció. L’any 1969, els diaris Marca, Dicen, Mundo 

Deportivo i AS van tenir una difusió diària de quasi 425.000 exemplars13. Uns 

números significatius que ja denotaven l’interès que despertava l’esport vers la 

població. 

Paral·lelisme entre periodisme esportiu a Espanya i la premsa britànica 

Així mateix, el periodisme esportiu espanyol vindria a ser el que als països 

anglosaxons és la premsa sensacionalista (Suárez Ramírez i Suárez Muñoz, 

2016). Els tabloides sensacionalistes britànics són coneguts arreu del món per 

l’enfocament que donen a les noticies amb l’objectiu de captar l’atenció. I aquesta 

pràctica s’ha anat estenent al terreny esportiu. Els titulars amb frases cridaneres 

 
12 De Castro Pizarro, Víctor. Equiza Vaquero, Xavier. (2014) “PATRIMONIO HISTÓRICO ESPAÑOL DEL 

JUEGO Y DEL DEPORTE”: PERIÓDICOS DEPORTIVOS (ENTRE SIGLO XIX Y XX) 
http://museodeljuego.org/wp-content/uploads/PERI%C3%93DICOS-DEPORTIVOS-S.-XIX-.pdf 

 
13 Nieto Tamargo, A. (1973). La empresa periodística en España. Pamplona: Ediciones Universidad de 

Navarra. 
 

http://museodeljuego.org/wp-content/uploads/PERI%C3%93DICOS-DEPORTIVOS-S.-XIX-.pdf
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o la polèmica en tertúlies actuen com a eix principal d’un tipus de periodisme 

destinat a engreixar les xifres d’audiència per sobre de la qualitat del producte. 

Diaris que compten amb imatges de gran mida o gràfics; programes que 

afegeixen música de tensió per parlar de segons quins temes… El ‘The Daily 

Mail’, ‘The Mirror’ o el “The Sun” representen aquest periodisme al Regne Unit. 

Aquest segon ha traspassat alguns límits i compta amb la desaprovació de grans 

sectors de la població, com pot ser l’afició del Liverpool.14 El rotatiu va abocar 

unes acusacions força greus als seguidors ‘reds’ després de la tragèdia de 

Hillsborough l’any 1989, on 96 persones van perdre la vida, on assenyalaven que 

aquests van orinar sobre els cossos, van agredir a policies que tractaven de 

salvar vides i practicar maniobres de reanimació i van robar objectes a les 

víctimes. Anys més tard es va demostrar que les afirmacions eren falses i la ciutat 

de Liverpool va prendre mesures dràstiques. No es ven cap exemplar d’aquest 

diari ni a benzineres, botigues i supermercats i els periodistes estan vetats.15 

Dit això, el sensacionalisme intenta fer-se notar. Si es tracta de premsa en paper, 

s’utilitzen titulars a gran mida, fotos que ocupen gairebé una pàgina sencera. Al 

terreny digital abunda el ‘clickbait’, l’ús d’exclamacions o de frases que fan 

referència a declaracions que mai s’han fet. No es concreta el nom de la persona 

implicada per incitar a l’usuari a clicar a la notícia, o s’exagera algun fet perquè 

destaqui més. Es busca la polèmica i l’opinió passa per davant la informació. Es 

cuida menys el llenguatge i el text és més curt. Com va dir José Ignacio Armentia 

(2004) “En aquest tipus de diaris el disseny es converteix moltes vegades en un 

fi en si mateix, no hi ha cap relació entre l'interès social d'una informació, per 

exemple ”algun accident espectacular- i l'espai que aquest troba al diari”. Álex 

Grijelmo (2003) també considera que els titulars a la premsa esportiva també són 

sensacionalistes, en un intent de convertir allò nimi en fonamental i en considerar 

 
14 Urbanian (2018). ¿Por qué no pueden ni ver el periodico ‘The Sun’ los aficionados del Liverpool? 

https://urbanian.mundodeportivo.com/deportes/11015/por-que-no-pueden-ni-ver-el-periodico-the-sun-los-
aficionados-del-liverpool 

 
15 Hidalgo, Mamen (2017) Liverpool no perdona: eclipse total a The Sun décadas después de 

Hillsborough https://www.elespanol.com/deportes/futbol/premier-league/20171121/263724749_0.html 

 

https://urbanian.mundodeportivo.com/deportes/11015/por-que-no-pueden-ni-ver-el-periodico-the-sun-los-aficionados-del-liverpool
https://urbanian.mundodeportivo.com/deportes/11015/por-que-no-pueden-ni-ver-el-periodico-the-sun-los-aficionados-del-liverpool
https://www.elespanol.com/deportes/futbol/premier-league/20171121/263724749_0.html
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efímer tot el que es publica. Rojas Torrijos (2010) assegura que aquesta tècnica 

s’associa a la premsa relacionada amb l’esport per l’absència de capçaleres 

d’informació general que l’apliquin.  

Arribada de la ‘web 2.0’ 

Tot i l’ús d’un format que embruta i deixa en mala posició al periodisme esportiu, 

en els últims anys aquesta branca de la professió ha experimentat un gran 

desenvolupament i evolució a nivell estructural, de canals i d’oferta de continguts. 

Com a mitjans més clàssics, a Espanya acaparen el protagonisme Sport, Mundo 

Deportivo, As i Marca. Hi ha altres diaris més petits, com el 9 o Superdeporte, 

però tenen una tirada inferior al ser d’àmbit regional. A més, cada cop destinen 

més recursos a les respectives pàgines webs i encara conserven un 

protagonisme extraordinari. Inclús algun d’ells, com el diari As, ha superat en 

visites a un mitjà generalista com El País. 16 

Les pàgines digitals, amb el pas del temps, es van anar perfeccionant. Van afegir 

més eines que van fer el producte més interessant i interactiu, i va sorgir la ‘web 

2.0’. El terme va ser encunyat per Tim O’Reilly l’any 2004,17 per diferenciar 

aquests nous portals amb continguts multimèdia de les webs inicials, més 

estàtiques, més bàsiques i amb poca actualització. L’entorn 2.0 oferia moltes 

possibilitats diferents i va proporcionar mecanismes que facilitaren la 

col·laboració d’uns lectors que van passar de ser consumidors passius a actius, 

anomenats prosumidors. Aquests volen crear el seu propi contingut o influir en 

la manera de fer-ho trencant amb la programació tradicional (Islas-Carmona, 

2008). Van començar a aparèixer blogs, amb Blogger com un dels serveis que 

permetia la creació d’aquests espais on tothom tenia l’opció d’escriure i 

participar. Així mateix, les xarxes socials anaven guanyant usuaris i el seu ús es 

 
16 González, David (2021) El diario AS supera a EL PAÍS en Comscore, y ya lidera las audiencias del 

grupo PRISA https://www.reddeperiodistas.com/el-diario-as-supera-a-el-pais-en-comscore/  
 
17 Neolo (2016) Web 2.0: repaso por la historia de la «Internet social» 

https://www.neolo.com/blog/web-2-0-repaso-por-la-historia-de-la-internet-
social.php#:~:text=El%20t%C3%A9rmino%20web%202.0%20fue,nuevas%20plataformas%20y%20aplica
ciones%20participativas.  
 

https://www.reddeperiodistas.com/el-diario-as-supera-a-el-pais-en-comscore/
https://www.neolo.com/blog/web-2-0-repaso-por-la-historia-de-la-internet-social.php#:~:text=El%20t%C3%A9rmino%20web%202.0%20fue,nuevas%20plataformas%20y%20aplicaciones%20participativas
https://www.neolo.com/blog/web-2-0-repaso-por-la-historia-de-la-internet-social.php#:~:text=El%20t%C3%A9rmino%20web%202.0%20fue,nuevas%20plataformas%20y%20aplicaciones%20participativas
https://www.neolo.com/blog/web-2-0-repaso-por-la-historia-de-la-internet-social.php#:~:text=El%20t%C3%A9rmino%20web%202.0%20fue,nuevas%20plataformas%20y%20aplicaciones%20participativas
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trobava en una inevitable expansió. Tot això va esdevenir en un nou escenari 

digital que creixia i es desenvolupava sense límits, amb nous canals allunyats 

dels convencionals que arribaven a consumidors antics i generaven altres de 

nous. D’aquesta manera, naixia un món diferent, on emissor i receptor es 

trobaven al mateix nivell i podien compartir i intercanviar opinions sense 

problemes. Un lloc en què es fomentava la interacció, la fidelitat, la creació de 

comunitats on-line i el feedback. 

Jose Luis Rojas Torrijos (2014) afirma que “l’aparició d'Internet ha transformat la 

manera de produir notícies i un canvi de fisonomia de les redaccions 

periodístiques. Al mig del nou escenari digital, el periodisme ha trobat a l'entorn 

2.0., als blogs i, molt especialment, les xarxes socials un dels seus principals i 

més eficaços vectors de difusió de continguts”.  

Aquestes noves plataformes han comportat un canvi en la divulgació de notícies 

i la forma de consumir-les. La premsa clàssica ha vist com el seu ‘status quo’ 

s’ha vist alterat de forma potent a causa de a l’aparició de mitjans digitals i les 

xarxes. Aquests primers es troben exclusivament a l’entorn digital i acostumen a 

ser creats per periodistes que, sense opcions d’assentar-se i trobar un lloc de 

feina estable a la premsa convencional o que prefereixen fer el pas i passar-se 

al món on-line, opta per crear un producte propi. Alguns d’ells, amb l’experiència 

acumulada, gaudeixen de contactes i fonts que apropen al públic per informar-

se de temes concrets. (Jose José Luis Rojas Torrijos 2014)    

Respecte a les xarxes socials, aquestes s’han erigit com a canals de transmissió 

periodístics. Twitter i Facebook són les més utilitzades en aquest sentit. Els 

continguts es difonen ràpidament amb comptes professionals i personals, 

adjuntant enllaços de notícies, penjant talls breus de vídeo o fent ús de la 

plataforma per publicar exclusives que guanyaran repercussió en pocs minuts. 

Han aflorat noves formes de consum que emeten a nivell escrit o audiovisual 

sense horaris preestablerts. Els processos de producció s’han accelerat per 

satisfer les necessitats provocades per Internet i un canvi generacional amb 

joves que necessiten estar connectats contínuament. Aquests nous canals 

comunicatius responen a l’actualitat que demana, majoritàriament, la joventut, i 
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atorguen la possibilitat a l’usuari d’escollir entre una àmplia oferta de continguts 

en qualsevol moment del dia.  

Dit això, els mitjans clàssics s’han hagut d’adaptar a aquest nou paradigma. 

D'acord amb Noam Chomsky (1997) els mitjans massius convencionals 

promouen la passivitat dirigida sobre les seves audiències: “No desitgen gent 

que prengui decisions o participi; volen una població de consumidors i 

espectadors polítics passius i obedients; una comunitat tan atomitzada i aïllada 

que li resulti impossible reunir els seus recursos limitats per convertir-se en una 

força independent, poderosa que denunciï la concentració de poder.” Per no 

quedar-se enrere s’han vist obligats a prendre una sèrie de decisions per 

respondre i complir les expectatives del nou perfil de consumidor. Augmentar els 

continguts digitals, ampliar els serveis ‘a la carta’, dedicar més esforços a les 

xarxes deixar el paper en un segon pla i apostar de forma decidida pels nous 

formats. Laura Brugués, periodista de TV3, ja avisa del canvi de mentalitat de la 

radiotelevisió pública: “S’intenten integrar totes aquestes coses. Ja no només 

podem fer televisió perquè les noves generacions no la miren. Tots els 

programes van encaminats a les xarxes. Hi ha una aposta clara, és la filosofia”.  

Noves plataformes de contingut 

YouTube va ser la primera plataforma que va acollir aquests nous periodistes 

emprenedors que creaven el seu propi producte.18 Va ser creada l’any 2005 per 

Steve Chen, Chad Hurley y Jawed Karim, i els mitjans digitals comparteixen el 

seu contingut en directe o en diferit. Fa un temps gairebé tot era gravat i editat. 

Es feien vídeos informatius, d’opinió, comentant l’actualitat…  Però, a poc a poc, 

els directes s’han anat establint i guanyant popularitat. Ara es coneixen com a 

‘streamings’, i es defineixen com el sistema tecnològic que permet la 

retransmissió de vídeos en temps real per internet a través de la utilització d’unes 

eines destinades per aquest motiu. (Escorial, 2022). Una nova manera de 

 
18 Campos García, A. (2021). Nuevas esferas para el periodismo deportivo: YouTube y Twitch. (Trabajo 

Fin de Grado Inédito). Universidad de Sevilla, Sevilla.  
https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/126306/PER_CAMPOSGARC%c3%8dA_TFG.pdf?sequence=1
&isAllowed=y 
 

https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/126306/PER_CAMPOSGARC%c3%8dA_TFG.pdf?sequence=1&isAllowed=y
https://idus.us.es/bitstream/handle/11441/126306/PER_CAMPOSGARC%c3%8dA_TFG.pdf?sequence=1&isAllowed=y
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comunicar on s’emet durant hores sense cap mena de tall. La interacció amb els 

usuaris és superior respecte als vídeos ja gravats, ja que els comentaris es 

poden respondre de forma instantània i fomenta la proximitat entre consumidor i 

creador.  

Amb el creixement d’aquest format, una nova plataforma va començar a menjar 

terreny a YouTube: Twitch. Els seus orígens es remunten a la plataforma de 

transmissió en viu ‘Justin TV’, i l’any 2007 ja va assolir els vuit milions de visites 

mensuals. La difusió de canals de contingut relacionat amb els videojocs va ser 

un punt d’inflexió i va suposar el naixement de Twitch.tv. Va ser una època on 

van sorgir noves formes d’entreteniment. Molts joves gaudien no jugant a 

videojocs, sinó veient com ho feien altres persones i compartien les seves 

partides. Vosmeer (2016) va analitzar els motius d’aquest fenomen i va concloure 

que les raons anaven des del pur entreteniment que genera la transmissió del 

creador; l’educació que guanyen els espectadors fixant-se en com juguen i, 

d’aquesta manera, ser millor jugador, tenir més nivell i, conseqüentment, obtenir 

millors resultats; i per qüestions socials per la interacció amb altres usuaris i el 

sentiment de comunitat que proporciona el xat. 

Els esports electrònics començaven a tenir un fort augment quant a repercussió 

i visites, i Amazon va decidir comprar l’empresa per 735 milions d’euros el 201419. 

Twitch tenia un potencial de creixement immens, i sis anys després de 

l’adquisició per part de la companyia de Jeff Bezos, les dades revelen que ja 

compta amb cinc milions d’usuaris que emeten a través de 76.000 canals en 

directe i ja supera en xifres a Netflix o HBO (Gómez, 2017).  

 
19 El País (2014) Amazon compra la web de videojuegos Twitch por 735 millones de euros 

https://elpais.com/economia/2014/08/26/actualidad/1409043776_719283.html  
 

https://elpais.com/economia/2014/08/26/actualidad/1409043776_719283.html
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Creixement d’espectadors de Twitch des de l’any 2013 (TwitchTracker) 

 

Dit això, els pilars fonamentals del funcionament de Twitch són les 

retransmissions, la participació de l'audiència i la construcció de comunitats a 

partir de la interacció que ofereix la pròpia plataforma, des del xat fins a la 

subscripció per obtenir contingut exclusiu (Escorial, 2022). Amb el pas dels anys 

i la popularitat que anava adquirint la plataforma, la temàtica i varietat dels 

programes, més enllà dels videojocs, van començar a desenvolupar-se. Aquesta 

ampliació també ha afectat el periodisme esportiu. No només és l’aparador de 

molts professionals que han optat per impulsar un mitjà propi, sinó que molts 

periodistes amb una dilatada experiència i que han estat durant anys a mitjans 

tradicionals han fet el salt a la plataforma. Uns ho compaginen amb la seva feina, 

altres han optat per bolcar-se completament en aquests nous formats.  

El podcast: un fenomen en creixement 

Tot i que els productes en directe han tingut un impacte incommensurable a nivell 

audiovisual, el contingut radiofònic ha viscut un canvi de paradigma amb 

l’increment de contingut a la carta a través del podcast. En els últims anys, aquest 

servei ja estava tenint un auge important a Espanya, però el seu consum va 

expandir-se, sobretot, a partir del confinament. El 38% d’oients asseguren haver-

se enganxat durant la pandèmia.20 És un format allunyat de la immediatesa, però 

 
20 IPMark (2021) El 38% de los oyentes de podcasts se ‘engancharon’ en la cuarentena 
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aporta un relat més reposat i contextualitzat que pot ser escoltat en qualsevol 

moment.  

El terme ‘podcast’ ve d’unir iPod i broadcasting. Va ser encunyada l'any 2004 pel 

periodista anglès Ben Hammersley, quan va escriure un article a ‘The Guardian’ 

explicant com crear la teva pròpia ràdio online a Internet. En aquell moment, el 

reproductor musical iPod estava de moda, i el nom s’utilitzava com la possibilitat 

de reproduir contingut d’àudio en un dispositiu portàtil. (Pascual, 2019). La ràdio, 

com la resta de mitjans de comunicació convencionals, han hagut d’afrontar el 

fenomen d’internet. Va començar oferint únicament la possibilitat d'escoltar 

programes que ja s'havien emès, però més tard arribaria l’opció de sentir la ràdio 

en directe a través dels portals web. (Moreno Espinosa, Pastora; Román San 

Miguel, Aránzazu, 2020). Les cadenes no feien contingut exclusiu en podcast, 

sinó que pujaven aquells programes que ja havien sortit a la ràdio. Al principi tot 

es compartia a la web de les respectives ràdios, però una de les principals 

innovacions arriba quan aquests programes es difonen a través de plataformes 

com Ivoox, iTunes o Spotify, cosa que facilita el seu consum ja que són dues 

aplicacions amb una tirada immensa. També amb el webcasting, que permet 

veure a les persones que parlen.  

Juan Antonio Pascual (2019) va declarar que “el podcasting té cada cop més 

seguidors perquè no és un mitjà intrusiu, no t'esclavitza ni t'hi espia. I té una virtut 

única: pots gaudir d’un podcast mentre fas una altra cosa”. Un dels grans 

avantatges del podcast radica en el fet que és un format molt amè, fluid i dinàmic. 

No acostumen a tenir publicitat i fa que el seu consum sigui molt fresc i sense 

interrupcions. Al ser un format d’àudio, s’escolta fent altres coses, com al 

transport públic, treballant o fent tasques a casa. Hi ha diferents tipus: 

radiotelevisius, entrevistes, debats, resums d’actualitat o de viatges i 

experiències. 

A més, els mitjans han elaborat contingut únicament per ser emès en podcast. 

Programes exclusius on s’aborden temes concrets, centrats en l’anàlisi i la 

 
https://ipmark.com/el-38-de-los-oyentes-de-podcasts-se-engancharon-en-la-cuarentena/  

https://ipmark.com/el-38-de-los-oyentes-de-podcasts-se-engancharon-en-la-cuarentena/
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reflexió. El País, Eldiario.es o El Mundo tenen programes diaris en aquest format. 

En el camp del periodisme esportiu, la SER produeix des de fa anys ‘Play Fútbol’, 

un podcast de futbol internacional on es parla del joc, tàctica i història. Fora dels 

mitjans tradicionals, cada vegada irrompen més programes, la qual cosa indica 

que és una tendència a l’alça que encara no ha assolit el seu límit. 

La situació econòmica del periodisme 

Exposades les línies generals sobre l’eclosió d’aquestes noves formes de 

comunicar, queda clar que Internet ha facilitat la creació de mitjans digitals de 

manera individual i la capacitat de qualsevol persona a tirar endavant un treball 

periodístic i donar-se a conèixer. José Luis Rojas Torrijos (2014) explica que hi 

ha dos aspectes clau en aquesta onada emprenedora en el periodisme esportiu: 

“la cerca de la diferenciació i la reclamació d'un espai propi i original per a 

temàtiques i protagonistes que no sempre tenen cabuda (ni probablement la 

tinguin mai) als mitjans de comunicació tradicionals.” 

No obstant, un punt a destacar i que cal comentar és la viabilitat econòmica 

d’aquests projectes. S’ha explicat que aquestes noves plataformes han servit 

perquè els periodistes puguin crear un producte propi i gaudir d’una llibertat que 

potser no tindrien en una redacció convencional, però després s’ha de trobar una 

forma de generar ingressos perquè aquesta feina sigui rendible. I no és una tasca 

senzilla. Cal tenir un gran número de visites i comptar amb el suport d’algunes 

marques publicitàries que patrocini el contingut. Andrés Cabrera, periodista que 

ha participat en canals com ‘Charlas de fútbol’ amb més de 300.000 subscriptors, 

assegura que no és gens fàcil guanyar diners i generar beneficis: “Si fas 

continguts per a YouTube sent el vídeo i l'àudio teu la plataforma et dona un 

mínim percentatge quant a les reproduccions que tinguis, però aquestes són 

variants i no dona per viure'n. És completament impossible si no tens números 

aclaparadors de visualitzacions”21 

 
21 Aguirre, Aitor (2018) Los patrocinios, el salvavidas de los periodistas deportivos en YouTube 

https://medium.com/@AiitorAguirre/los-patrocinios-el-salvavidas-de-los-periodistas-deportivos-en-youtube-
6fb5f9bd84  
 

https://medium.com/@AiitorAguirre/los-patrocinios-el-salvavidas-de-los-periodistas-deportivos-en-youtube-6fb5f9bd84
https://medium.com/@AiitorAguirre/los-patrocinios-el-salvavidas-de-los-periodistas-deportivos-en-youtube-6fb5f9bd84
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La crisi que va esclatar l’any 2008 va afectar greument a la professió de 

periodisme. Manfredi, Rojas Torrijos i Herranz de la Casa (2015) exposen alguns 

factors decisius que van desembocar en el tancament de molts mitjans i la 

pèrdua de lloc de feina de molts professionals. El primer és econòmic. “Hi ha una 

relació directa entre la inversió publicitària i l'estat general de l'economia, per això 

és previsible que l'atur i la reducció del consum, el col·lapse del sistema financer, 

el descens de la publicitat institucional i el tancament d'empreses afectin 

directament la inversió”, assenyala l’autor. El segon motiu fa referència a les 

empreses i el model que han seguit, obsolet i antiquat, i sense pesar en el futur. 

Finalment, parla sobre el conflicte a les redaccions i com la situació econòmica 

ha derivat en acomiadaments i un empitjorament de les condicions de treball que 

han rebaixat la qualitat i talent dels mitjans. A més, els ERES s’han incrementat, 

i entre 2008 i 2015 més de deu mil periodistes estaven a l’atur. 22  

Si la situació ja era greu, la pandèmia de la Covid-19 no ha fet sinó agreujar les 

baixes condicions laborals de la professió i augmentar la seva precarietat. Les 

dades van empitjorar considerablement. L’any 2020, l’atur va créixer un 23%, 

arribant a les 8.636 persones. El 62% eren dones i el 38% homes. El número de 

demanda de feina entre estudiants que acabaven de finalitzar el grau universitari 

i treballadors que ja havien treballat en el sector, va augmentar un 74% respecte 

a l’any 2019. A més, un 28% dels periodistes van rebre un Expedient de 

Regulació Temporal d’Ocupació (ERTO). Els autònoms també es van veure 

afectats i el seu nivell de feina es va reduir un 59%. Els salaris encara són 

preocupants. Encara que el percentatge d’autònoms que cobraven menys de 

1.500 euros mensuals ha baixat un 7%, el dels periodistes amb contracte va 

passar del 27% al 32%. 23 

 
22  Rodriguez Santana, A., & Suárez Gómez, F. M. (2020). El Periodismo Deportivo en Youtube: análisis 

de su viabilidad económica.    
https://riull.ull.es/xmlui/bitstream/handle/915/19713/El%20Periodismo%20Deportivo%20en%20Youtube%2
0analisis%20de%20su%20viabilidad%20economica%20.pdf?sequence=1  

 
23 Informe Anual de la Profesión Periodística 2020 https://www.apmadrid.es/wp-

content/uploads/2021/11/Informe-Anual-profesion-periodistica-APM-2020-web.pdf  

https://riull.ull.es/xmlui/bitstream/handle/915/19713/El%20Periodismo%20Deportivo%20en%20Youtube%20analisis%20de%20su%20viabilidad%20economica%20.pdf?sequence=1
https://riull.ull.es/xmlui/bitstream/handle/915/19713/El%20Periodismo%20Deportivo%20en%20Youtube%20analisis%20de%20su%20viabilidad%20economica%20.pdf?sequence=1
https://www.apmadrid.es/wp-content/uploads/2021/11/Informe-Anual-profesion-periodistica-APM-2020-web.pdf
https://www.apmadrid.es/wp-content/uploads/2021/11/Informe-Anual-profesion-periodistica-APM-2020-web.pdf
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Les noves generacions han crescut sota el mantra d’obtenir informació de 

manera gratuïta (González Alba, 2016). Per tant, canviar la mentalitat dels joves 

i fer-los entendre que cal pagar per aconseguir un bon producte pot requerir un 

bon temps. Franco i Pellicer (2014) declaren que els mitjans han de prendre 

decisions i adaptar-se abans que sigui massa tard: “Els mitjans han d'afanyar-se 

a desenvolupar nous models de negoci sostenibles abans que el vell ordre 

s'ensorri, i l'èxit passa per aventurar-se a crear productes diferents pels quals 

valgui la pena pagar i per construir una comunitat articulada de lectors amb uns 

mateixos interessos que el mitjà”. Jose Cervera (2012) anava en la mateixa línia: 

“La qüestió no radica a cobrar o no, ni tampoc en quin suport cobrar, sinó per 

quins continguts i serveis cobrar, com i quant. La qualitat de la producció 

periodística és el factor que permetrà als mitjans diferenciar-se en un entorn de 

superabundància d'ofertes gratuïtes”. 

La sostenibilitat de projectes digitals a través de nous formats no s’entreveu gens 

fàcil. Tanmateix, la cerca necessària d’ingressos ha dut als creadors de contingut 

a utilitzar una sèrie d’eines per obtenir una quota de diners mensual a canvi 

d’oferir un ventall d’avantatges als usuaris i consumidors. Patreon és un dels 

serveis més utilitzats en aquest sentit. És una plataforma de crowdfunding 

basada en el micromecenatge on tothom pot fer contribucions perquè un projecte 

sigui viable. S’ofereixen diverses ofertes en les quals, en funció de la quantitat 

de diners que una persona estigui disposada a abonar, gaudirà de més o menys 

beneficis i recompenses a nivell de contingut o descomptes. 24 Un dels altres 

mètodes que s’utilitzen, principalment a YouTube, és el de les filiacions. Té una 

funció similar a Patreon, però aquí el pagament es fa directament a través del 

canal i no d’un portal extern.  

 

 

 
24 Flomesta, Beatriz (2021) Patreon, ¿Qué es y cómo funciona? Apoya a tus creadores 

https://beatrizxe.com/patreon-que-es-como-funciona/#mecenas  

https://beatrizxe.com/patreon-que-es-como-funciona/#mecenas
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3. Hipòtesis 

Aquest treball tractarà d’explicar l’evolució que està tenint el periodisme esportiu 

i els diferents camins que pot recórrer. Dit això, s’han plantejat una sèrie 

d’hipòtesis que s’investigaran i es tractaran de respondre, confirmar o refutar al 

final del treball. La tesi principal serà conèixer cap a on es dirigeix la professió i 

com l’estan canviant aquestes noves plataformes. Per aconseguir això, primer 

cal analitzar si l’aparició de nous formats és conseqüència de la crisi del 

periodisme, de la demanda de noves fórmules de comunicació, o de les dues 

premisses alhora. Investigar els motius de l’aparició d’aquests formats, analitzar 

a fons quines són aquestes noves rutines de consum i com les noves plataformes 

estan canviant la professió. 

 

L’aparició de nous formats és conseqüència de la crisi del periodisme i/o 

de la demanda de noves fórmules de comunicació?  
  

 

La segona hipòtesi a resoldre alberga els mitjans convencionals. El treball vol 

conèixer l’opinió d’aquests sobre la irrupció de les plataformes digitals i la gran 

massa de gent que mouen, i si l’ascendència d’aquests formats ha provocat 

canvis en la idiosincràsia o la manera de treballar de la premsa clàssica. Per 

això, la qüestió a estudiar debat si els mitjans tradicionals viuen una crisi, si s’han 

adaptat, transformat o han optat per una hibridació. Esbrinar quina visió tenen de 

les noves fórmules, com afronten aquest nou paradigma, veure si s’han redirigit 

els objectius respecte al de fa uns anys i analitzar el seu punt de vista vers 

l’augment d’entrevistes als nous formats. 

 

Mitjans convencionals. Crisi, transformació, hibridació o adaptació? 
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La tercera hipòtesi, però no menys important, toca l’apartat econòmic i qüestiona 

la rendibilitat d’aquestes noves fórmules. Han nascut nombrosos projectes 

periodístics amb una gran intenció i un contingut interessant, però la viabilitat 

dels mateixos és un apartat que cal ressaltar. Per això, la investigació vol 

emfatitzar en els efectes causats per la pandèmia, els problemes de finançament 

i les eines disponibles per obtenir ingressos. A més, posar en relleu el nou perfil 

de treballador que ha sorgit, el paper de Twitter com trampolí per donar-se a 

conèixer i fer veure que la repercussió i els seguidors no asseguren una 

estabilitat econòmica. 

 

Els nous formats no són sostenibles econòmicament 
 

4. Metodologia 

Els procediments que s'han seguit per realitzar la investigació han estat les 

entrevistes. S’ha contactat amb protagonistes de tots els temes esgrimits a les 

hipòtesis per conèixer la seva experiència, recorregut i tenir, de primera mà, tota 

la informació al respecte. Són la font principal del projecte. L’objectiu del treball 

és personificar l’estudi en casos concrets i elaborar l’anàlisi a partir de les 

declaracions de les persones entrevistades, relatar experiències individuals i 

tractar de trobar respostes a partir de persones involucrades en tots els temes. 
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5. Cap a on va el periodisme esportiu? ¿Com l’estan 

canviant les noves plataformes? 

5.1. L’aparició de nous formats és conseqüència de la 

crisis del periodisme i/o de la demanda de noves 

fórmules de comunicació?  

 

La resposta a aquesta pregunta es buscarà a través del desenvolupament de 

diversos subapartats. Es farà un recorregut pel món de Twitch i YouTube, els 

‘streamings’, el podcast i l’evolució de les rodes de premsa del FC Barcelona. 

Tot a partir de l’anàlisi d’alguns exemples de productes digitals exitosos als 

àmbits comentats. Cada cas comptarà amb l’exposició dels seus orígens, 

avantatges, inconvenients i les claus del bon rendiment. L’objectiu és conèixer el 

camí que han seguit per arribar a la situació actual, la visió dels seus continguts, 

l'opinió sobre els nous formats i les seves perspectives de futur. 

5.1.1. Creixement del contingut en directe: Twitch i YouTube 

Gerard Romero: De la ràdio a ‘Jijantes’ 

El consum de notícies i informació ha variat molt durant els últims anys. El 

periodisme esportiu ha hagut, en molts casos, de reinventar-se per adaptar les 

seves funcions a les necessitats de les noves generacions i complir les 

expectatives. Twitch, com bé s’ha explicat de forma detallada al marc teòric, és 

un aparador de periodistes de tota mena que busquen una plataforma per oferir 

contingut, donar-se a conèixer, emprendre un projecte, cobrir un buit o utilitzar-

la com mecanisme per assolir nous reptes. Hi ha periodistes que han treballat 

durant molts anys a mitjans tradicionals i s’han atrevit a provar aquests nous 

formats. En alguns casos, els resultats aconseguits estan sent commovedors i la 

massa d’audiència que mouen és incalculable. L’exemple més paradigmàtic 

d’aquesta tendència és el de Gerard Romero. ‘Jijantes’ ha suposat un abans i un 

després al món de la comunicació. 

Després de catorze anys a RAC1, el periodista va decidir fer un pas al costat. La 

decisió de la cadena del grup Godó de deixar de comptar amb ell per les 
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retransmissions dels partits del FC Barcelona va ser determinant perquè el 

periodista abandonés la ràdio. Romero havia creat el seu canal a Twitch feia uns 

mesos i ara podia dedicar-s’hi a temps complet. Tot i que, en un primer moment, 

la idea era tenir les dues feines alhora: “‘Jijantes’ neix amb la voluntat i necessitat 

de buscar alguna cosa que em motivi més del que estava fent. A la ràdio feia 

molt temps que estava i necessitava alguna cosa més. Per això vaig començar 

a compaginar les dues coses. Però entre la situació que van plantejar a la ràdio 

i que jo veia que el canal, paral·lelament, anava creixent bastant. Vaig decidir fer 

el salt, posar-me de ple pensant que això realment podia funcionar i tenir el 

rendiment que, de mica en mica, va tenint. No al nivell que ha tingut ni la bogeria 

com ha crescut de  ràpid, però sí que pensava que aquesta plataforma podia 

anar creixent”, comenta.  

El canal neix el novembre de 2020. Quan encara no era un projecte estable, es 

feien programes de forma regular amb entrevistes i algunes xerrades amb 

persones relacionades amb el futbol i el FC Barcelona. També es retransmetien 

partits del FIFA per arribar al temps mínim que exigeix Twitch. El nom de ‘Jijantes’ 

arriba sobre l’abril-maig de 2021, fent referència a la pronunciació del castellà de 

Ronald Koeman, entrenador del Barça en aquell moment. A poc a poc, el 

contingut del canal va anar ampliant-se i la continuïtat i regularitat era major, així 

com la cobertura de successos i les hores de directe. L’actualitat blaugrana 

anava adquirint presència, la comunitat i les visites creixien, els vídeos tenien 

bona rebuda i Twitch s’estava convertint en una opció potencialment vàlida 

bolcar-se de forma total i treure un gran rendiment. 

Però deixar la ràdio després de tant temps no és una decisió gens fàcil. Són 

molts anys de vivències, records i moments inoblidables. És abandonar un lloc 

de feina estable, un bon sou i la reputació de treballar en un dels mitjans de 

comunicació més prestigiosos de tota Catalunya. Però, a vegades, a la vida cal 

arriscar. Actuar i prendre decisions, encara que aquestes siguin poc populars i el 

canvi no t’asseguri un futur millor. El Gerard ho tenia clar: “Al final podem ser 

conformistes, quedar-nos on estem i estar tota la vida a un lloc on estàs bé, no 

estàs a gust del tot. Vaig decidir provar Twitch, i si no va bé confiaré que pugui 
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sortir una altra història. Passats aquests mesos, una mica de prova, des del 

setembre fins ara, crec que vam escollir bé el moment d’apostar.” 

El canal del Gerard Romero viu de l’actualitat, de tot el que envolta i afecta el FC 

Barcelona. I comptar amb informació de primera mà ja suma molt. Els anys 

d’experiència faciliten l’accés a uns contactes molt limitats, i qui entra a Twitch ja 

sap que l’experiodista de RAC1 és una font fiable. Porta jugadors i entrenadors 

en actiu per entrevistar i convida professionals amb un bon recorregut pel món 

periodístic o esportiu per fer tertúlia. Però un altre dels seus punts forts és la 

rapidesa amb què respon als esdeveniments. Si passa quelcom interessant o 

ressenyable entorn al Barça, ‘Jijantes’ connecta en directe al cap de pocs minuts. 

“Pots fer i desfer quan vulguis, que és la gran clau. Quan passa alguna cosa en 

clau Barça, fem directe. Si a les nou del matí s’ha ‘muntat un pollastre’, a les nou 

i cinc estem fent programa”, assegura l’entrevistat.  

 

Gerard Romero, en un directe ‘express’ amb més de dotze mil espectadors 

 

S’anticipa als fets i els encara amb una velocitat trepidant. No obstant, tot i que 

aquesta agilitat a l’hora de connectar i oferir un servei pràcticament constant és 

determinant, segurament l’èxit del programa radica en l’ambient distès i divertit 

que genera. La música, amb un ritme animat, és un element que sempre hi és, 

les entrevistes són més aviat converses entre amics i les bromes i els comentaris 
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amb un clar to satíric acompanyen els directes: “El ritme és vital, almenys en el 

nostre format. Efectes musicals, sintonies, generar una atenció amb imatges i 

que la gent estigui pendent”. És una barreja d’informació, entreteniment i 

espectacle i, com assenyala el mateix Romero, és un dels factors més atractius:  

“De moment no hi ha un perfil similar a Twitch. És el format que ens està donant 

resultat. Cada setmana has d’introduir coses noves. Nosaltres li donem molt de 

ritme, aquest punt de música, de show... coses que enganxen des del petit de la 

casa a la dona gran que està a casa. Anem una mica més enllà del Barça i el 

futbol i creem tot aquest clima una mica ‘festivalero’, crec que ha fet que la gent 

s’enganxi més”. 

‘Jijantes’ ha viscut moments de gran quota d’audiència. Normalment, volta els 

dos mil espectadors de mitjana, però ha tingut pics de visites molt alt. El punt 

àlgid arriba durant el mercat de fitxatges d’hivern d’aquest 2021-2022. És una 

època on els aficionats demanen informació, notícies sobre el seu equip, 

conèixer qui pot arribar o marxar, i aquell dia el canal va complir amb creus amb 

totes les expectatives. Romero va emetre durant més de dotze hores de forma 

ininterrompuda, i el canal va arribar a tenir 30.000 persones en directe. El 

periodista explica que no s’esperava gens aquesta repercussió: “Teníem clar que 

seria un dia important perquè la situació anava creixent. Ens va situar molt fort al 

matí. El fet de caçar a Aubameyang a l’aeroport ens va donar un pic d’audiència 

molt bèstia. Va fer la sensació que la gent del Barça havia d’entrar aquí per saber 

què estava passant”. El directe comptava amb corresponsals a diverses zones 

de Barcelona i, d’aquesta manera, tenia cobert qualsevol lloc on podien aparèixer 

futbolistes o representants del FC Barcelona: “Teníem moltes connexions. Molta 

gent ens va ajudar a ser a l’aeroport, a l’hospital, a la ciutat esportiva... els punts 

calents els tenies controlats, i sabies que si passava alguna cosa, ‘Jijantes’ t’ho 

explicaria. El dia informativament va ser molt potent i vam tenir la sort de poder 

ser als llocs per poder explicar què estava passant.” 

Pel Gerard, la interacció amb la gent és fonamental. El xat del canal té un gran 

pes, els usuaris se senten part del projecte i poden reaccionar a les coses. 

També hi ha un canal de Discord on els espectadors poden entrar al directe una 
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estona per compartir les seves opinions. Però no és gaire normal que els 

espectadors d’un programa s’ofereixin per voluntat pròpia a desplaçar-se i acudir 

a un lloc per cobrir tot el que passa. Això explica el nivell de fidelitat que té 

l’audiència vers ‘Jijantes’”. Romero afirma que la gent se sent molt identificada 

amb tot el que fa: “Quan un veu que algú es protagonista perquè des de 

l’anonimat se’n va a algun lloc a seguir a Laporta, l’altre es pica. A Orihuela una 

parella ens va dir que volia col·laborar. Després els agraïm, sigui convidant-los 

a sopar o enviant-los dessuadores o gorres, o els donem uns diners. És el gran 

secret. La gent se sent molt integrada i t’ho recompensa així”, detalla. La 

proximitat amb els espectadors és essencial i s’ha de saber manejar, i en el cas 

d’aquest canal de Twitch, l’audiència se sent útil i part del projecte. 

Mister Underdog 

Els creadors de contingut deixen fluir la seva personalitat tal com és, estan més 

relaxats i comuniquen sense complexos ni retrets a una possible estirada 

d’orelles per part de la direcció. Aquest factor és una de les claus que expliquen 

l’èxit de Mister Underdog, un programa de futbol fresc, jove i amb un clima 

agradable que ha penetrat amb força al mercat de Twitch i YouTube.  

El projecte va posar-se en marxa el juny del 2020, unes setmanes després de la 

relaxació de mesures per aturar la propagació del coronavirus. No obstant, la 

idea ja estava pensada molt temps abans de l’arribada de la pandèmia. En un 

context de vida habitual, l’any 2020 s’hauria celebrat l’Eurocopa, i el programa 

volia cobrir aquesta competició. L’Alberto Edjogo, comentarista de partits de 

GOL, és una de les cares visibles del programa des del començament i explica 

que la idea principal era donar una alternativa a la retransmissió del torneig: “La 

narració es podia fer al canal de YouTube o Twitch afegint una mica més 

d'anàlisis de proximitat, eines tecnològiques com la pissarra, il·lustracions... La 

idea era oferir una cosa diferent del que ja estava establert i que la gent ho 

pogués seguir d'una altra manera. No només radiofònicament, sinó també a 

nivell visual. Però de seguida va arribar la pandèmia i vam quedar una mica 

penjats”.    
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Dirigit per Miguel Quintana, Mister Underdog va començar durant la represa de 

la Lliga 2019/20. A partir de la Lliga 2020/21, el programa s’emet cada diumenge 

en acabar la jornada i els dijous després de la Champions. Aquesta constància 

és, per Edjogo, fonamental per créixer: “És important la puntualitat a l'hora de fer 

contingut. És essencial ser regular. Diumenges a les 23h, post de Champions... 

La gent es fidelitza. Quan sent que el programa és seu li costa molt no veure’l 

quan hi ha programa. Quan hi ha continuïtat i un fil conductor, la gent se sent 

infidel si no ho veu”. 

 

 

Alberto Edjogo, Àlex de Llano, Miguel Quintana i Adrián Blanco durant la retransmissió d’un 

partit de l’Eurocopa  

 

Finalment, a l’estiu del 2021 es va poder disputar l’Eurocopa, i Mister Underdog 

va fer un programa diari a 20:00h comentant en directe els partits que es 

disputaven a les 21:00h amb una posterior anàlisi i un resum de la jornada.  

L’acollida va ser descomunal. Ara mateix, vuit dels nou vídeos més vistos del 

canal són de l’Eurocopa. Els tres primers superen les 200.000 reproduccions. 

L’Adrián Blanco, un altre dels col·laboradors habituals, exposa que el torneig 

internacional va suposar un punt d’inflexió: “Els números van ser molt bons tenint 

en compte que es podia seguir per la tele, i ens veia molta gent. Em feia molta 
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il·lusió que la gent ens seguís com si fos la ràdio, amb les nostres anàlisis i les 

nostres bromes, que és parlar de futbol d'una manera desenfadada, sense faltar-

hi ni crits”.  

Mister Underdog destaca pel seu contingut futbolístic, allunyat de polèmiques. El 

programa se centra en el joc i en els perquès. La tàctica ocupa molt espai i hi ha 

un grau alt de comentari analític. Tots els equips de la Lliga tenen la mateixa 

importància i es parla d’ells per igual: “La diferència és parlar de tots els equips 

d'una manera que sabem realment de què parlem. Hi ha pocs programes on tots 

s'hagin vist tots els partits d'aquella jornada. Si hem de parlar de l'Elx sabem com 

juga i qui són els jugadors”, comenta l’Àlex de Llano, periodista que s’ha assentat 

de forma definitiva al projecte aquesta temporada després de participar de 

manera esporàdica el curs passat. 

Però, com s’ha comentat unes línies més amunt, els nous formats han obert una 

via que atorga més llibertat per comunicar, sense uns lligams que permeten 

desviar-se massa del tema principal. L'entreteniment, a part de la informació i 

l'anàlisi, és l'eix principal de Mister Underdog. L’Alberto Edjogo assevera que els 

hàbits de consum han canviat, i donar aquest toc d’humor fa el programa més 

atractiu i que la gent no s’avorreixi si veu que és massa seriós. A més, afirma 

que aquest ambient lúdic apropa els periodistes als espectadors: “Han canviat 

molt els hàbits de consum. “Fem un to distès. Estem uns amics, xerrant i fas el 

gag, la conya... No està guionitzat, això va sorgint espontàniament. Ens portem 

molt bé entre nosaltres. Sincerament, per aguantar dues o tres hores de 

programa és indispensable donar un punt d'entreteniment, ja que t’humanitza, et 

posa a terra, estàs a la mateixa alçada que l’espectador. I fas més amè aquesta 

estona. Dues hores és molt, i mantenir l'atenció a una cosa que no enganxa és 

molt complicat”. L’Àlex de Llano té una postura similar: “L'èxit rau en la manera 

de transmetre el missatge, traient pòsit, serietat i sobrietat a un tema tan banal 

al futbol, però sense oblidar el rigor. Nosaltres analitzem el futbol d'una manera 

coherent i sabem qui és a l'altra banda”. 

L’Alberto comenta partits de la Lliga a GOL i participa assíduament a tertúlies 

esportives, i diu que aquest to més relaxat és complicat de veure a la televisió 
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convencional. La diferència, segons explica, és que mentre a la televisió normal 

l’espectador ha de veure el que donen, Twitch i Youtube obren un nínxol per un 

públic específic que ja sap quin contingut es trobarà: “A la tele la gent veu el que 

hi ha. Quan hi ha Champions la gent posa GOL per veure imatges del resum, no 

a tu. La persona que va veure el teu contingut en línia sap el que hi ha, comprèn 

i parla el teu idioma i estàs més proper amb ell. En canvi, a la televisió 

convencional hi ha un espectre molt ampli de gent i has d'anar amb molta cura 

amb el llenguatge. No pots navegar tant, no pots fer segons quines bromes o 

segons quins arguments perquè ha de ser políticament correcte. Hi ha una franja 

més gran d'espectadors que pots ferir sensibilitats”. L’Àlex, comentarista a 

DAZN, on analitza els partits de la Premier League, també destaca que aquest 

punt satíric és tant la base del programa com de la majoria de coses que hi ha a 

YouTube o Twitch: “Al cap i a la fi, cal anar traient aquestes capes de sobrietat. 

Fem futbol i cal tractar-lo amb serietat perquè implica els sentiments de molta 

gent, però és la cosa més important de les menys importants. Crec que Youtube 

ens permet això, encara que seria un repte interessant fer-ho en un mitjà 

convencional”. 

Com amb Romero, la interacció amb el xat juga un paper essencial. Mister 

Underdog, a més, compta amb públic al plató, fet que ja remarca la importància 

de la gent al programa. De Llano opina que “la gent pot empatitzar amb nosaltres 

i està ficada amb el programa. Sense el xat, la interacció o el públic no podríem 

fer res. Que la gent vegi que fem un programa per a ells és una de les claus”. 

Però, a vegades, l’èxit t’endinsa en una bombolla i et fa oblidar el lloc d’on venies. 

I hi ha qui comença a acumular molts seguidors i deixa d'interactuar amb ells. 

L’Alberto Edjogo afirma que això és com tenir un Community Manager i provoca 

un cert desencís. Per tant, la proximitat és vital: “També estar en contacte fa que 

t'equivoquis. Jo crec que si dones arguments i t'equivoques, també els apropa. 

El tema principal és no estar a una sala diferent. Tu estàs al mateix nivell. Això 

fa molt, i que et vegin com un dels seus, sincerament, crec que és una clau de 

l'èxit”.  



33 
 

 

No obstant, la clau per fer el següent pas i poder mirar als ulls als grans mitjans 

de comunicació clàssics és comptar els drets d’imatges dels partits. Ibai ha 

començat a emetre partits de la Ligue 1 al seu canal de Twitch, però cap creador 

de contingut online pot oferir els partits o imatges de la Lliga més enllà de 

‘Jijantes’, que ha aconseguit els drets dels resums. I comptar amb aquests drets 

podria suposar un abans i un després: “Si no tens imatges ho tens cru. Seria 

traslladar tota l'audiència menor de quaranta anys de la televisió a plataformes 

digitals. La gent vol veure les imatges, i mentre no les tinguis, és complicat 

desbancar els mitjans tradicionals”, assegura Edjogo. De Llano creu que això 

implicaria un salt definitiu: “És una cosa que hi és i s'està parlant. Seria un 

autèntic ‘pelotazo’. Si tinguéssim els drets, crec que ningú no ens podria fer 

ombra. Ja sense drets aconseguim aquests números i tanta gent, si realment el 

que ens dona aquest impuls final són les imatges, estaríem molt per sobre de la 

resta”.  

Dit això, Mister Underdog està creixent a passes gegants, acumulant experiència 

i ampliant el seu recorregut. L’Adrián Blanco assenyala que els objectius marcats 

s’han complert: “L’ambició era gran i ha anat a més. S'ha canviat de plató vàries 

vegades, càmeres, realització… Però el més important que m'emporto són els 

nois. Conèixer l’Alberto Edjogo, estar més amb Miguel Quintana… I haver 

descobert que, a part de grans professionals, són grans persones”. De Llano 

comenta que caldrà veure la salut del projecte d'aquí a la temporada que ve, i 

veure quines coses poden passar. Però “el repte és continuar fent programes i 

que la gent sigui feliç amb allò que fem”. 

5.1.2. Eclosió de la cultura de l’àudio: El podcast 

Tot i que el contingut periodístic audiovisual digital en directe ha suposat una 

revolució que ha fet trontollar els hàbits establerts, el consum de productes 

radiofònics ha tingut un creixement directament proporcional. En aquest cas, ha 

emergit un fenomen que encara no ha tocat sostre: el podcast. Aquest format 

està augmentant a gran escala, i dins el periodisme esportiu ja existeix un ventall 

de programes amb una poderosa repercussió. Un dels més importants i amb un 
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recorregut més extens és ‘Play Fútbol’, un podcast de la cadena SER sobre 

futbol internacional. La idea inicial va ser de Fernando Evangelio, però des de fa 

uns anys el podcast està dirigit per Bruno Alemany.  

El programa neix l’any 2010, entre d’altres motius, perquè hi ha un espai que no 

s’està cobrint als programes convencionals d’esports de la ràdio. Amb el pas dels 

anys, el model del programa ha anat variant. Les entrevistes eren el segell 

d’identitat, però l’enfocament va anar modulant-se amb el temps: “Vaig començar 

donant molta importància a les entrevistes, però amb el pas del temps ha anat 

variant. Una entrevista et dona joc, és fresca, genera un impacte amb l’oient... 

però amb el pas del temps he canviat. Vull que tot el contingut tingui sentit i aporti 

alguna cosa. A vegades, hi ha entrevistes amb gent que té poques ganes de 

parlar. Prefereixo que parli gent apassionada i sap del que parla”, explica 

Alemany.  

 

Portada de ‘Play Fútbol’ 

 

Play Futbol es un programa purament futbolístic. Intenta centrar-se en el que 

passa al terreny de joc, trobar els perquès de les coses, buscar respostes a 

situacions que es donen a la gespa i donar importància al contingut més ‘vintage’. 

L’audiència, com passa també amb Mister Underdog, ja sap que es trobarà al 

escoltar el programa. Bruno explica que el públic és especial i model: “És reduït, 

perquè faig un producte que també parla molt del joc i toca temes tàctics. Aquest 
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fet redueix el ventall de gent a la que pot estar encaminat”. El periodista assegura 

que el podcast no només l’escolten aficionats, sinó que persones implicades en 

clubs de futbol es fan ressò de tot el que s’explica: “Et faries creus de la quantitat 

d’entrenadors que escolten el programa, directors esportius d’equips d’elit que 

t’envien missatges... Aquest contingut més tàctic, que aborda corrents 

futbolístiques i entrevistes interessants té bon feedback”.  

La interacció amb la gent també juga un paper fonamental. En aquest cas, la 

comunicació entre emissor i receptor no és instantània com als ‘streamings’, però 

té bona rebuda i la bústia sempre s’omple de missatges: “Va molt bé l’intercanvi 

amb l’oient, sigui a través de preguntes a Twitter o als comentaris d’Ivoox. Fa la 

sensació que a la gent li agrada molt, i poder-nos preguntar i veure que els fem 

cas és bo”, declara Bruno. Els comentaris són tan importants a Play Futbol que, 

fins i tot, hi ha una secció específica dirigida a respondre les qüestions 

formulades pels oients. Sempre donen lloc a debats interessants, ofereixen nous 

punts de vista i ajuden a complementar les opinions principals dels 

col·laboradors. 

Sobre l’augment de consum de podcasts, el Bruno confirma que cada cop es 

consumeix més contingut a la carta, però ressalta que la ràdio convencional 

encara té molta vida per davant, i que hi ha coses que un format gravat mai et 

podrà donar: “Mentre existeixin mitjans de transport que tinguin accés a ones 

hertzianes, la ràdio en directe seguirà essent important. Dona unes coses que el 

podcast mai donarà. Però ara qualsevol persona que pugui enregistrar a casa 

seva pot fer un podcast. Estic convençut que ho consumirà més gent de cara al 

futur, i escoltarà aquelles coses que li interessen de veritat. Però hi ha una part, 

la del directe, la del moment d’un partit o d’una invasió com la d’Ucraïna que no 

t’ho pot donar un format enllaunat com el podcast”.  

Així mateix, Alemany creu que la eclosió de la cultura de l’àudio ha provocat que 

hi hagi molts productes i molt interessants, però que les noves generacions van 

més encaminades al format audiovisual: “El meu fill va a l’escola i es posa el 

mòbil, no un podcast. Fan coses que es puguin veure. Jo mateix n’escolto  i estic 

mirant Twitter. Tenir la vista ocupada és una cosa a la que ja no es pot renunciar”. 
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No obstant, el podcast té una sèrie d’avantatges en aquest sentit. Et permet fer 

qualsevol cosa mentre escoltes i s’aprofita més el temps. A més, aquest format 

fomenta la qualitat del producte. No atrau públic per les reaccions del creadors, 

els efectes de vídeo implementats o el comportament de la persona davant la 

càmera, sinó que el podcast s’escull pel que es diu i s’explica en ell: “No pots 

mirar un vídeo de YouTube i anar a córrer. Si és només àudio, pots planxar, 

fregar els plats... I una altre cosa que és molt important: si a tu el que t’omple és 

el contingut, amb l’àudio és suficient”, afirma amb contundència.  

Actualment, Play Fútbol té uns quinze mil oients de mitjana, entre descarregues, 

escoltes online i reproduccions en aplicacions com Spotify o Ivoox. Les bases 

estan assentades i gaudeix d’una massa extensa d’oients. De cara al futur, 

l’objectiu principal del Bruno és passar-s'ho bé: “No té sentit si no gaudeixo. 

Gaudir, aprendre... és objectiu número u. Sempre i quan no deixi de ser un 

producte atractiu per un gruix de gent”. Però si ha d’emfatitzar en algun aspecte 

és que el programa sigui comprensible per tothom. Ser pedagògic, formatiu i 

amè:” El meu objectiu és ser didàctic en quant a tàctica, corrents, fer arribar a la 

gent com juguen alguns equips, quin tipus de futbol està triomfant més, quins 

jugadors joves estan creixent... és complicat de fer-ho bé, però és l’única cosa 

que busco. I si pot ser escoltar per més persones, encara millor. Si faig una cosa 

que a la gent l’interessa, amb això tinc prou”. 

Pepe Diario: un exemple de podcast de pagament 

Tanmateix, el temps invertit en realitzar els podcast s’ha de rendibilitzar d’alguna 

manera. En el cas de Play Futbol la viabilitat econòmica no és un dels problemes 

més importants, ja que la SER gaudeix d’uns ingressos suficientment potents 

com per no preocupar-se. No obstant, qualsevol projecte propi ha d’intentar 

guanyar diners. Gairebé tots els productes de ràdio a la carta són gratuïts, però 

n’hi ha alguns que són de pagament, on cal abonar una tarifa mensual per 

reproduir les gravacions. Un bon exemple és del de Pepe Rodríguez, conegut a 

les xarxes com ‘Pepe Brasin’. Des de 2018 té un podcast diari poliesportiu 

exclusiu únicament per subscriptors.  
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Però la seva història fins arribar a crear el seu propi producte és molt curiosa. No 

va començar a treballar com a periodista fins els 33 anys. Sempre havia escrit 

coses i havia col·laborat en revistes i blogs, però quan menys ho esperava, li va 

sorgir una oportunitat que li canviaria la vida al diari ‘La Nueva España’: “Vaig 

començar amb una setmana de prova i em vaig quedar set anys”, assevera 

l’entrevistat. El Pepe mai s’havia plantejat estudiar periodisme:  “Quan era a 

l'Institut mai no vaig tenir la vocació. Se suposava que la millor sortida era ser 

enginyer, i vaig llençar-hi. Després em vaig col·locar a economia, però no 

m’interessava gaire. No vaig tenir cap pensament perquè la meva vida estigués 

enfocada a una professió”. El fet de no especialitzar-se en cap ocupació l’ha fet 

tenir un ampli currículum laboral. Ha treballat de transportista, de mosso de 

magatzem, fent mudances, en un banc, de comercial i, inclús, va tenir un 

videoclub.  

Tot i estar a un diari, la seva passió estava dirigida a un altre àmbit. Escrivia 

sobre esports pel seu compte, però els podcasts estaven començant a adquirir 

protagonisme al seu temps lliure i va llançar-se a crear-ne un. Els inicis van ser 

difícils, però cada vegada era reproduït per més persones: “Al principi no 

m'escolta ningú. Però jo escrivia en fòrums de NFL i tenia un nom, i molts dels 

que et llegien, t'escoltaven al podcast. Ja tenia un mínim d'oients i certes 

escoltes”. Això va provocar que el diari AS, que estava pensant en crear una 

secció sobre fútbol americà, es posés en contacte amb ell: ”Jo estava fent petites 

col·laboracions al ‘Cinco Días’, i em valia per estar a la base de dades de Prisa. 

Sabien que tenia un podcast de i un blog de NFL. Em criden per a l'entrevista i 

em contracten. Aquella idea original em va servir perquè em cridessin el primer i 

entrar a escriure al diari AS de futbol americà”. Aquest succés suposa un canvi 

de guió espectacular, sobretot, a nivell de repercussió, visites i escoltes: 

“L'explosió de reconeixement i de seguiment es dispara a uns límits increïbles. 

Perquè jo segueixo fent el podcast, però fora de l’horari de feina. Comences a 

treballar en un tanc, en comptes d'estar amb les pedres i els pals. En un parell 

d'anys es converteix en ‘Diario AS América’ i passa a ser el podcast diari més 

escoltat d'Espanya d'esport. I això els ho dec al diari AS”, comenta. 
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Però no tot era de color rosa. Al cap de dos anys i mig al diari es produeixen una 

sèrie de canvis a la dinàmica interna de la secció. Marxen companys, modifiquen 

l’organització, tracten d’implementar noves idees i l'ambient és molt diferent. El 

podcast seguia sent escoltat, i el Pepe creia que encara tenia un gran recorregut 

i un valor important. Era el format que més li agradava, per sobre d’escriure. Per 

aquest motiu, va prendre una decisió dràstica: “Arriba un punt on et canses. I si 

això no té valor, o ho deixo de fer o ho monetitzo. I decideixo posar-ho pel meu 

compte de pagament. No amb la idea que funcionés, però tenia el convenciment 

que no podia ser així. Un podcast amb quatre mil escoltes diàries de mitjana ha 

de valer alguna cosa. I em va donar per posar-lo de pagament, anomenar-lo 

‘Pepe Diario’, per separar-lo del diari, i provar un mes”. Però el que havia de ser 

una espècie d’assaig va donar uns resultats extraordinaris. Només al primer mes, 

el podcast ja tenia mil subscriptors. Mil persones disposades a pagar 3.99€ al 

mes. “Davant aquesta sorpresa, i amb els números a la mà, vaig decidir deixar 

l'AS i apostar pel podcast, que m'estava donant més diners”. D’aquesta manera, 

va dedicar-se completament a la ràdio a la carta. 

 

 

Podcasts penjats a la web de Pepe Diario 
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Posar un producte de pagament podia limitar el creixement i l’expansió del 

programa. És una eina que, segurament, molts creadors no s’atreveixen a aplicar 

per por a perdre visites. El Pepe tenia clar que si algú volia escoltar el seu 

contingut, havia de pagar: “Feia quatre anys que feia el podcast i molta gent que 

m'escoltava diàriament. No em semblava una bona estratègia posar una cosa 

gratuïta. Ja em coneixes, i si ho vols, paga. Com que ja tenia públic, jo volia ser 

molt clar. No encaixava ni amb la meva personalitat, ni amb el meu producte ni 

amb els meus oients”. Plataformes com Patreon han crescut com a mètode per 

obtenir ingressos, però aquesta opció mai va estar sobre la taula. Ho explica amb 

rotunditat: “Aquí no hi ha mitges tintes. No vull ofendre ningú, però em semblava 

anar pregant, i em negava. Això és el que hi ha, i això val. I si no, em dedico a 

una altra cosa. No m'agradava la relació al Patreon. Filosòficament anava contra 

allò que estava fent. No pretenc tenir la raó, però en el meu cas no enganxava ni 

amb mi ni amb el meu producte”. Dit això, compta amb un gruix de subscriptors 

estable que li permeten viure únicament del podcast. Però no s’ha tancat portes, 

i ha tornat al diari AS a fer més contingut radiofònic i participar al Twitch del diari, 

essent una de les cares més visibles: “En els darrers tres, quatre mesos està 

estabilitzat en 1.700 subscriptors. Ara també he tornat al diari AS i col·laboro en 

canals de YouTube. Però encara que només fos pel podcast, 1.700 persones a 

4€ al mes em dona de sobres. Ara a l'AS tinc dos podcast, un de NBA i un altre 

de poliesportiu, ‘La pica de l'AS’, que és com l'emblema del projecte. I un canal 

de Twitch de futbol que s'emet els dilluns a la nit”. 

El contingut de ‘Pepe Diario’ ha anat afegint noves capes i toca esports més enllà 

dels que es disputen als Estats Units. Una de les virtuts de controlar el teu propi 

producte és la capacitat d’escollir la temàtica de forma independent. Va allargar 

l’horari i porta col·laboradors experts en cadascuna de les branques: “No 

m'agrada encasellar-me, i com a individu tinc interessos molt variats. Veig tennis, 

futbol, ciclisme...a més, com era de pagament, vaig decidir passar d'un podcast 

d'una hora a un altre de dues hores i mitja. I com a consumidor m'agraden els 

programes magazín dins l'esport, que parla de tot una mica”, confirma 

l’entrevistat. 
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Encara que el seu canal sigui exclusiu i s’hagi convertit en la seva principal font 

d’ingressos, no creu que les subscripcions es converteixin en el model principal 

de consum de podcasts: “Hi ha un garbuix d'oportunitats econòmiques diferents. 

No ho tinc clar pel que fa al futur. Tot pot conviure i depenent del producte es pot 

trobar un model de relació econòmica i amb el consumidor diferent”. 

D’aquesta manera, és evident que el consum de podcast va en augment. Però 

encara té un marge de creixement altíssim. El Toni Padilla vincula aquesta 

diferència d’Espanya respecte a altres països a la dificultat de renovar-se i 

canviar hàbits: “El periodisme tradicional tenia molt de pes. Eren mitjans molt 

totèmics, exercien grans grups de comunicació. Hi havia por al canvi, i ha hagut 

de venir de fora. ‘Outsiders’ com Ibai o gent que tenien un podcast gravat a 

l'habitació. Aquí els costa adaptar-se als canvis, i és una cosa que a altres 

cultures ho tenen més integrat”. 

5.1.3 Tractament del FC Barcelona lluny dels mitjans clàssics 

L’aparició de nous formats ha provocat que el tractament de la informació 

esportiva i el seu posterior consum hagi variat. El FC Barcelona és segurament 

l’entitat que genera més notícies i una de les que més massa social mou. Per 

tant, més enllà de la premsa tradicional, han sorgit canals i mitjans digitals 

disposats a cobrir tot el que succeeix i afecta el club blaugrana. Tant en directe 

com en diferit, hi ha una enorme oferta de serveis que parlen del Barça 

diàriament. 

A YouTube, un dels canals sobre el club culer amb més ressonància és el de 

Víctor Palacios, amb quasi 200.000 subscriptors. El seu camí fins a arribar a 

assentar-se a la plataforma té una història interessant. Només acabar el 

batxillerat ja va començar a relacionar-se amb el periodisme. Va entrar a ‘Aula 

Ràdio’ a fer alguns cursos, i mentre estudiava el grau de Comunicació 

Audiovisual estava a Ona Sants i entrevistava a periodistes per una secció. Un 

dels escollits va ser Josep Pedrerol, i unes setmanes més tard, aquest va 

contactar amb el Victor i el va agafar per treballar a ‘Punto Pelota’, que en aquell 

moment s’emetia a Intereconomia.  
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Tenia una bona feina i estava content amb les tasques que li demanaven, però 

la cadena tenia greus problemes econòmics, cosa que provoca la sortida de 

Pedrerol cap a Atresmedia. El Víctor segueix, però un temps més fins que acaba 

marxant per impagaments, i segueix el camí de l’actual presentador de ‘El 

Chiringuito de Jugones’ i entra al programa. El canvi va ser bastant negatiu: 

“Comptava amb uns mitjans lamentables. No vaig poder treure tot el suc que 

volia. Entre que era un nen i a sobre no tenia mitjans… vaig haver d'anar al judici 

de Messi a Gavà i no tenia càmera. Però estic molt content d'haver estat al Punto 

Pelota. Al Chiringuito tot al contrari”, comenta. Les condicions laborals eren 

lamentables: “Els vídeos muntats els havíem de fer a cafeteria, amb càmeres 

externs, no teníem redacció, tot el dia al carrer… Algunes feines no sortien a la 

televisió perquè no hi havia temps per muntar. Acaba el Mundial de Brasil i no 

em truquen. De tant en tant ho feien per a treballs específics i alguns no me’ls 

van pagar”. 

Sense feina, va començar a penjar vídeos a YouTube sobre el FC Barcelona, la 

temàtica dels quals era de notícies, comentaris i reaccions a partits. El 2018 torna 

a Madrid per treballar de nou a ‘Punto Pelota’, però l’experiència va ser fugaç 

perquè els problemes econòmics de la cadena encara persistien. Això provoca 

una focalització total a YouTube, i tot canvia amb una entrevista a Nacho Tellado 

després que aquest fos acomiadat del ‘Chiringuito’. El fet va generar molta 

polèmica a les xarxes, i el vídeo fa que el Victor rebi un ‘boom’ a nivell mediàtic: 

“Va arribar a un milió de visites. Va ser un tema greu i va agafar molt enrenou. 

Vaig pujar força subscriptors i els meus vídeos es van veure més”. A partir d’aquí, 

el canal va començar a augmentar la freqüència de contingut, amb vídeos tant 

d’opinió com informatius. A més, el Victor va poder entrevistar tots els 

precandidats a les eleccions a la presidència del Barça l’any 2021, cosa que 

revela el seu impacte. 
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Víctor Palacios, a la dreta, en un directe al seu canal 

 

Un altre dels canals de YouTube més grans d’àmbit periodístic relacionats amb 

el Barça és ‘Más Que Pelotas’. Fa uns pocs mesos va depassar la xifra de 

100.000 subscriptors. Creat i dirigit per Adrián Sánchez, el canal va obrir les 

portes l’any 2016. El seu naixement és deu a unes necessitats. Després d’acabar 

el grau de Comunicació, l’Adrián no va trobar feina com a periodista. Havia 

col·laborat a algunes ràdios, però de forma molt esporàdica. La manca 

d’oportunitats el van portar a treballar durant vuit anys a un supermercat. Així tot, 

un dia decideix provar i llançar-se al món digital per gaudir d'un lloc on parlar de 

futbol, i més concretament, del Barça: “Un dia em vaig plantejar crear un mitjà en 

l’àmbit lúdic. Comencem a fer tertúlies a YouTube, però sense ànims de res. 

Només fer el que ens agradava i cadascun amb les seves respectives feines. La 

primera pedra va ser amb aquesta intenció”, assevera.  

El canal va començar a créixer a poc a poc a base de debats i vídeos de notícies. 

Però el punt d’inflexió va arribar l’any 2019. Víctor Font, candidat a les eleccions 

a la presidència del Barça celebrades el 2021, va concedir una entrevista per 

‘Más Que Pelotas’, essent la primera realitzada per a un mitjà digital. “Grans 

canals es van fer ressò i es va generar molt de trànsit. La segona vegada que 

vam tenir un creixement fort va ser quan van començar els problemes al Barça 

amb Valverde i Bartomeu”, explica l’Adrián. Els vídeos eren sobre actualitat i un 

cop a la setmana fan un programa en directe amb tertulians on, a vegades, es 

donen notícies exclusives. Les visites tenien una tendència clarament ascendent 
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i aquell mateix 2019, el creador va decidir deixar el lloc de feina al supermercat i 

bolcar-se al canal. Declara que no va ser una decisió fàcil de prendre, i tampoc 

estava gaire convençut: “No ho vaig fer perquè ho tingués clar. Però estava 

cansat, feia vuit anys que estava en un supermercat i YouTube m'estava donant 

uns diners per cobrir moltes necessitats. I vaig decidir arriscar-me. Em vaig 

llençar a la piscina amb el canal, dedicar-hi moltes hores i m'ha servit per arribar 

fins avui”. 

 

Más Que Pelotas, en un directe a YouTube 

 

‘Más Que Pelotas’ és un canal que viu de l’actualitat, i la pandèmia va provocar 

una absència de fets i, per conseqüència, de contingut futbolístic sobre què 

parlar. Afloraven les incerteses i els dubtes, i la viabilitat del canal podia córrer 

perill: “Vaig tenir por real perquè no hi havia futbol i res del que parlar. Tot estava 

parat. Ho vaig afrontar amb molts dubtes perquè semblava que el canal anava 

bé. Les visites van baixar i va ser un cop dur”. Les solucions van passar per tocar 

temes antics, repassar anteriors temporades i jugar al FIFA en directe. 

Tot i que la gran part del seu contingut es penja a YouTube, tant l’Adrián com el 

Víctor han començat a provar Twitch. Els dos concorden en què la plataforma 

adquirida per Amazon és un espai més tranquil, sa i relaxat: “La gran diferència 

entre YouTube i Twitch és que al primer importen les visites i al segon els 

subscriptors”, declara el Víctor. “Li tinc molt afecte a YouTube, però ara m'ho 

passo millor a Twitch. I els últims mesos m'està anant molt bé. El que perdo d'una 
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banda ho guanyo de l'altre. No sé quina de les dues plataformes té més futur, 

però en els directes a Twitch m'ho passo millor. Està més ben organitzat, el xat 

és més sa… No em puc comportar igual en un directe als dos llocs. Twitch és 

més relaxat i em puc passar hores. Són coses que surten soles. No t'ho prens 

com una feina. YouTube sí”. El creador de Más Que Pelotas també s’ho pren 

com quelcom més amè: “Twitch no me'l prenc d'una manera tan professional. 

Per mi és un desfogament. YouTube és la meva feina, ho cuido tot molt… i Twitch 

és l'hora del pati, per dir-t'ho d'una manera. Però no connecto tant amb la 

plataforma. Em satura haver de ser moltes hores en directe”. 

Evolució a les rodes de premsa 

El creixement dels mitjans digitals es pot constatar amb la seva presència als 

esdeveniments del FC Barcelona. S’han fet un lloc a les rodes de premsa de 

l’entrenador del primer equip masculí, Xavi Hernández, i als diversos actes 

institucionals. Un fet que fa no gaire semblaria utòpic i que ara ja és una realitat, 

fet que exposa perfectament la força que ostenten aquests projectes.  

Aconseguir que les sol·licituds per obtenir acreditació fossin acceptades ha 

requerit anys, insistència i perseverança. La temporada 2021/22 va començar 

amb l’assistència de col·laboradors d’aquests mitjans, però amb un paper més 

aviat d’oient que de periodista per l’impossibilitat d’interpel·lar als protagonistes. 

Han passat fortes ratxes on aquests mitjans cobrien certes activitats i se’ls 

denegava de forma sistemàtica l’opció de poder preguntar. Amb el pas dels 

mesos i la contínua presència d’integrants de l’entorn digital, els rols han anat 

canviant. Han passat de tenir una funció pràcticament simbòlica a adquirir un pes 

similar al de la resta de formats clàssics. Ara gaudeixen gairebé sempre de torn 

de pregunta, i les possibilitats de formular qüestions, que eren mínimes fa uns 

mesos, ja són altament segures. 
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Roda de premsa habitual del FC Barcelona  

 

Altrament, la majoria de nous mitjans enfoquen les qüestions des d’un prisma 

diferent. No busquen polèmiques ni declaracions per omplir portades, sinó que 

pregunten aspectes merament esportius. “Els portals digitals són els que fan les 

millores preguntes”, exposa l’Adrián Sánchez. “Busquen criteri esportiu i el 

perquè de moltes coses. No pot ser que en una presentació d'Adama totes les 

preguntes siguin sobre Dembélé. Però a mi em consta que des del club estan 

contents i que es facin preguntes diferents. La gent vol veure una altra cosa. Però 

no hi ha companyonia als grans mitjans. Només miren per ells”. Sobre aquest 

punt, destaca que l’audiència de ‘Más Que Pelotas’, en molts casos, és superior 

a la de programes emesos a la televisió o a la ràdio: “Crec que ells saben que 

els mengem la torrada. Fa poc que col·laboro a Ràdio Marca, i la persona que 

em va trucar em va dir que jo tenia vint vegades més audiència que el seu 

programa”.  

Sobre el comportament dels grans mitjans arran la irrupció d’aquests nous 

portals digitals i el tractament vers ells, l’Adrián opina que “la gent que no s'hi 

adapta i només vol continuar mantenint-se per sobre. Ha passat a les rodes de 

premsa, et miren amb mala cara… no entenc per què, és qüestió d’adaptar-se. 

Però és un món tan petit que quan ve algú nou, grinyola. I més si és gent jove”. 

El Victor creu que haurien d’actualitzar-se: “Hi ha molts que segueixen sense 
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entendre el perquè de les coses i perquè aquests formats tenen èxit. I després 

hi ha periodistes que han passat d'una banda a l'altra, o que són a tots dos i que 

al seu dia criticaven això. La premsa convencional ha de fer un gir i faria molt bé 

a ficar-se en aquestes llars. Si no no els acabarà veient ningú. Després hi ha una 

diferència clara. Nosaltres no estem lligats a res”. El Gerard Romero pensa que 

aquests mitjans han d’innovar, renovar cares i  prendre’s els nous formats com 

aire fresc. “S’ha de pensar que tot suma i no perjudica. Hi ha gent que pensa que 

això els restarà audiència. Si es fa bé la feina hi ha audiència per tothom. Hi ha 

moltes plataformes, moltes formes de consumir, moltes edats... que en futur la 

gent obrirà menys la radio o la tele? El temps ho dirà. Si tu fas un format atractiu, 

la gent s’enganxarà igual. Ara, has d’anar canviant innovant i refrescar cares i 

veus i donar més protagonisme a exjugadors, exentrenadors i tota aquesta gent 

que sap de què parlen, i no gent sense criteri que estan a tertúlies perquè fan un 

show, però no saben res de futbol”. 
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5.2.  Mitjans convencionals. Crisi, transformació, 

hibridació o adaptació? 

La hipòtesi següent vol conèixer el comportament que han seguit els mitjans 

tradicionals arran la irrupció de nous formats. Per això, s’analitzarà la premsa 

escrita, ràdio i televisió i de quina manera els ha afectat aquest nou panorama. 

Així mateix, s’estudiaran els diferents casos, com han superat els obstacles que 

s’han anat presentant i com afronten alguns canvis que han anat apareixent.   

5.2.1. Visió de les noves fórmules 

Els mitjans clàssics, vist el creixement del consum d’aquestes noves fórmules, 

s’han vist obligats a prendre mesures per no quedar-se enrere. Han hagut de 

reinventar-se en alguns casos, actualitzar-se o modificar l’estructura i la manera 

de treballar. Altres, no obstant, encara veuen aquesta irrupció digital amb 

escepticisme i no creuen que el paradigma hagi canviat.  

Des de la CCMA, els nous formats ja tenen un fort pes: “Hi ha una gran aposta 

per les xarxes socials. Ja no es diu que és el futur, sinó que és el present. Pel 

que fa a la redacció i mitjans, s’estan dedicant molts recursos per realització i 

redactors. Hi ha una gran transformació, un projecte que s’està tirant endavant”, 

confirma la Laura Brugués, periodista de TV3 que cobreix al Barça. A més, 

aquests formats han obert noves vies d’oportunitats laborals que, fa uns anys, 

eren inexistents: “Són llocs de treball que fa un temps no ens hauríem imaginat. 

Quan jo estudiava va haver un ‘boom’ de mitjans que ja no existeixen. No sé on 

aniran els becaris a treballar, perquè no hi ha feina. Ara han aparegut aquestes 

noves modalitats. Són noves maneres de fer que trenquen amb el que estava 

establert, i això ens omple perquè ens obliga a pensar en aquestes noves 

plataformes”, explica. 

Una cadena que també ha apostat fortament pel contingut digital és la SER. En 

el seu cas, en el podcast. Bruno Alemany diu que l’emissora està entregada a 

aquest tipus de format: “Es va crear ‘SER Podcast’ amb gent molt vàlida al 

darrere. Hi ha el Roberto García, que és una ment privilegiada. Li aporta una 

qualitat d’àudio absolutament bestial i la SER està oberta a tota classe de 
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novetats en aquest format. Tot com una espècie de gran contenidor de diferents 

formats. Pots anar a buscar una sèrie documental de podcast sobre la transició. 

Això ho trobes a la SER. A nivell d’esports se li dona molta bola, hi ha ‘Carrusel 

Americano’, ‘Carrusel Confidential’... mica en mica va agafant força”. El 

presentador de ‘Play Fútbol’ declara que la cadena es troba en un procés 

d’hibridació entre la ràdio tradicional en directe i els podcasts: “La SER no està 

deixant de banda l’antena. És l’essència i això s’ha de tenir clar. La ràdio juga un 

paper important. Quan passa alguna cosa, connectes la ràdio i pots seguir fent 

coses. La ràdio sempre està allà per escoltar aquests moments importants. I 

oblidar això seria perdre. Seguirem molt pendents del directe, però cada cop més 

oberts a què els podcast amb qualitat tinguin cabuda” 

RAC1 també ha començat a penjar els programes emesos a la ràdio en format 

podcast per ser reproduïts en qualsevol moment. No hi ha un contingut exclusiu 

per esports com sí succeeix amb la SER, tot i que la Marta Ramón, periodista de 

la cadena, creu que és un servei molt interessant: “Et permet ser molt 

especialitzat. És un format molt maco per arribar a un grup molt concret de gent 

que connecti molt amb un tema. És una manera més desenfadada de fer ràdio”. 

A més, fa referència al passat per parlar de l’evolució dels gustos de la societat: 

“Tots els mitjans s'estan adaptant a aquest nou llenguatge i nous formats. Només 

aixecant la mirada i tenint una mica de perspectiva històrica ja te n’adones que 

tot està en continua transformació. Però la ràdio és el mitjà més adaptable a 

aquest tipus de nous canals. Només necessites una càmera”. La tecnologia 

també ha jugat un paper important en aquest sentit: “Que augmenti l’ús de nous 

formats també va lligat amb la manera de relacionar-nos amb la tecnologia. 

Tenim una pantalla entre mans tot el dia. Fins i tot les relacions interpersonals 

han canviat molt en els últims vint anys. Els joves busquen un producte més de 

tu a tu, on es pugui interactuar més on pots participar. D'això els mitjans 

tradicionals en podem aprendre, a tenir una via més directe amb els seguidors”, 

assegura l’entrevistada.  

Els diaris esportius també són conscients de l’expansió dels canals de Twitch i 

YouTube. No obstant, adaptar-se a aquests nous formats, per la seva part, té 
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més dificultats. L’Sport té una visió activa, però no gaudeix dels recursos adients 

per oferir un producte estable i de qualitat: “No tenim una estructura preparada a 

la redacció per estar cada dia fent contingut. A Tiktok n'estem fent més i Twitch 

el considerem una font més, no estem en contra ni res, però sabem que ho hem 

de fer millor. Ha de ser un producte de major qualitat que el diari, però no tenim 

la gent ni els recursos necessaris”, comenta el Xavi Ortuño, director adjunt del 

diari. Entre els continguts emesos destaquen les narracions de partits o directes 

sobre el mercat de fitxatges, on van reunir deu mil espectadors. Altrament, la 

web d’Sport cada cop compta amb més material audiovisual que acompanya a 

les notícies. Des de fa quatre anys hi ha un equip de vídeo que s’encarrega 

d’aquestes tasques. És un contingut interessant i a la gent li agrada trobar-se 

vídeos adjunts als textos, però el Xavi afirma que “són avorrits per xarxes. 

S'haurien de fer més específics, més treballats. No pensem que reaprofitar el 

contingut sigui la solució”.  

El Diari AS, per exemple, té més d’un milió de subscriptors a YouTube. 

L'adaptació a la plataforma va ser molt bona. “AS és un diari que s'ha mogut 

sempre molt bé al vídeo. És part de la seva filosofia. És el diari de parla hispana 

amb més seguidors en aquest format. Hi ha molt de contingut, molta actualitat, 

històries”, explica el Guille Casquero, periodista que treballa al mitjà. No obstant, 

la transició d’AS a Twitch encara ha de superar alguns obstacles: “Els diaris han 

viscut sempre del paper i de la informació escrita. Mai no han fet tele o àudio, 

però ara sí. Hi ha molts podcasts, però la transformació és complicada. Els 

mitjans, des del meu punt de vista, els costa trobar l'equilibri i invertir diners a fer 

directes que potser al principi no funcionem. Jo que no miro la part empresarial, 

faria dotze hores de directe. Però de mi no en depenen quinze persones 

treballant”. 

L’Sport, per la seva, va arribar als cent mil subscriptors a YouTube fa poc temps, 

però no hi ha una freqüència de publicació de vídeos clara. Es pugen entrevistes, 

trossos d’entrenaments o declaracions de personatges públics sobre el Barça, 

però l’espai de temps entre vídeos és variat. Hi ha setmanes amb tres-quatre 

vídeos i altres amb un. A més, el canal no reporta els ingressos suficients com 
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per a realitzar una aposta clara. El Xavi Ortuño ho relata: “Per una reproducció 

de vídeo a Sport em quedo el 100%. Una reproducció a YouTube no em dona ni 

les molles. Jo tinc una plataforma de continguts, un reproductor propi... No em 

cal la tecnologia de YouTube. El públic ho prefereix, però si no em dona diners... 

El màxim que hem guanyat són 700-800€. Això ho hauria de fer un partit del 

Barça. No surt a compte. Fer bé les coses és molta feina, i ho farem bé quan ens 

doni diners” 

Altrament, mitjans generalistes com l’ARA han adoptat noves formes de treballar 

sense problema. “Al néixer jove s’atreveix més”, afirma el Toni Padilla. “A nivell 

de premsa escrita s'està pensant en com innovar. Hem fet proves amb podcast, 

costa, però ja té una predisposició diferent per encarar les coses. És el primer 

diari que ha invertit la forma de treballar. Hem fet abans la web, s'adapta i una 

part va al paper”. Personalment, Padilla opina que el podcast és un format amb 

molt marge de creixement, ja que “hi ha una generació que ha crescut amb 

podcast. i encara és prou fresc perquè una persona de quinze anys també s'hi 

sumi. És molt còmode, el pots escoltar on vols, t'acompanya, pots triar-lo, és molt 

lliure…” 

L’ARA, en aquest cas, sí que compta amb els recursos per treballar a nivell 

audiovisual: “El canal de YouTube està ple de vídeos. Hi ha un estudi de gravació 

molt bo. Hi ha redactors amb seccions fixes. Està molt cuidat”. Twitch, per la seva 

part, encara ha d’esperar el seu torn: “El compte està creat, però no quedar clar 

com fer el pas. Requereix molt esforç i només l’1% aconsegueix uns resultats 

mínimament bons. O tens una idea molt bona, molt treballada, o millor no ficar-

s'hi”. Una idea que ja va ressaltar el Xavi Ortuño, i que el Toni Padilla firma a 

sota.   

5.2.2. Com afronten aquest nou paradigma? 

La convivència mai és senzilla. Compartir espai amb algú nou és complicat, i 

acceptar uns certs canvis, al principi, pot ser difícil d’assimilar. Els mitjans 

clàssics, després de dècades d’una tirania inqüestionable, en molts casos hi han 

hagut madurar i modificar actituds. L’aparició de fórmules de comunicació digitals 
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ha provocat que els objectius de diaris, televisions i ràdios es redirigeixin, que el 

contingut es diversifiqui d’una forma més extensa i que s’obrin portes que poden 

dur a una audiència major i, per conseqüència, a un ressò més influent entre les 

noves generacions. 

TV3 ha canviat la seva manera de treballar. La Laura Brugués apunta que les 

xarxes són el principal punt d’atracció, i la confiança vers elles ha crescut molt: 

“Hi ha el concepte de programa tradicional, però cal aplicar-ho al món digital. 

Abans ho veiem com llunyà, però ara és el present. Quan es fa qualsevol cosa, 

desplaçaments… no només es pensa en els programes, sinó també a nivell de 

crear contingut digital i difondre a través de les xarxes”. Una entrevista a 

Memphis Depay a la pretemporada, després de fitxar pel Barça, exemplifica el 

canvi d’hàbits de la televisió pública catalana: “A part de fer els vídeos per 

telenotícies, vaig dividir el que havia preguntat i vaig veure vàries temàtiques 

clares amb les quals es van crear uns vídeos només per Instagram. Es van crear 

continguts exclusius”. Però l’esport no és l’únic àmbit amb un nou enfocament, 

sinó que tots els programes tenen alguna vinculació amb les xarxes, el món 

digital o l’app Esport3: “S’intenten integrar totes aquestes coses. Ja no només 

podem fer tele, perquè les noves generacions no la miren. Tots els programes 

van encaminats. Hi ha una aposta clara, és la filosofia. Tot ha anat evolucionant, 

i ara els mitjans estan obligats a evolucionar cap a aquests nous formats per 

intentar seguir en el mercat”.  

Pel que concerneix el diari Sport, el Xavi Ortuño remarca que, actualment, la 

redacció no compta amb els recursos necessaris per oferir un producte de 

qualitat dins els nous canals de comunicació, i que per fer-ho malament, la millor 

solució és limitar aquest servei. Però fins que les marques no mostrin una postura 

clara cap als nous formats, el diari seguirà treballant amb els formats que aporten 

ingressos: “Els mitjans tradicionals tenim una manera tradicional de fer diners. 

No podem posar a fer altres coses fins que no donin diners. Quan els equips 

comercials venguin publicitat a Twitch i YouTube ens posarem a fer-ho. Fins 

llavors, hem de fer el que el mercat ens demana”. Saben que hi ha nous espais 

de consum d’informació i que la tecnologia marca els continguts, però no 
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pateixen per una possible pèrdua d’audiència: “No ens fa por. Volem fer les coses 

bé. Sabem que el nostre públic jove té noves plataformes per buscar contingut. 

Sabem que existeix i el que passa”. El director adjunt del diari no creu que hi hagi 

un canvi de paradigma, sinó en la manera de fer els continguts: “Quan algú 

compri els drets de la lliga per Twitch molta gent s'espantarà. Però hi ha lloc per 

tots. La tele no va matar a la ràdio i internet no ha matat els diaris. La ràdio no 

ha tancat i cada vegada té més audiència”. 

No obstant, no totes les visions vers les noves plataformes són homogènies. 

Encara que el seu impacte i creixement és potent, hi ha opinions contràries o 

més escèptiques que senten aquest possible canvi de paradigma amb distància. 

És el cas de la Marta Ramón, que encara no veu a aquestes plataformes amb la 

força suficient per disputar el consum d’informació. RAC1 està incorporant nous 

mètodes com els ‘streamings’ en algunes franges i la periodista exposa que “la 

ràdio en aquest sentit s'està modernitzant. ‘El Món de RAC1’ o el ‘Versió RAC1’ 

han començat a fer-ho. Està bé posar-se les piles per arribar a més gent”. No 

obstant, la Marta no veu una pèrdua d’influència dels mitjans convencionals. 

“Simplement som més i hi ha més canals de consum. Hi ha més vies per 

informar-se. Però no veig que els mitjans tradicionals estiguin perdent pes. Hi ha 

espai per tothom, i que hi hagi canals amb tants seguidors em sembla bé. No 

suposa cap problema. És una competència molt sana. No competim pel mateix 

‘target’ ni la mateixa franja de població ni el mateix tipus d'usuari”.  

La Marta compara la situació actual amb la dels anys trenta del segle XX, quan 

va aparèixer la televisió i es deia que seria la mort de la ràdio i afirma que 

“segueix sobrevivint i transformant-se. Celebro que hi ha hagi més maneres 

d'expressar-se, però la tendència de donar per mort als mitjans clàssics és molt 

arriscat i no s'ajusta a la realitat”. Creu que està de moda aquest corrent de nou 

paradigma i pensa que falta molta estona pel canvi i, inclús, un punt de modèstia: 

“No entenc per què es parla de canvi de paradigma. El món d'internet és molt 

endogàmic i es retro alimenta molt. Però hi ha molt món fora i la gent es relaciona 

amb els mitjans d'una manera diferent. Molta gent no ha entrat mai a Twitch. 
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Trobo que s’exagera molt. Centenars de milers de persones escolten la ràdio o 

miren la televisió”.    

Així mateix, les dades d’oients de RAC1 donen suport a la seva postura. “Dec 

estar vivint en un planeta paral·lel”, comenta arran les opinions sobre un nou 

model de consum. L’aplicació per telèfons mòbils de l’emissora està creixent, i 

l’oferta de podcasts té bona acollida: “No hi ha problema de fuga d'usuaris, una 

davallada d’oients o pèrdua d'impacte al mercat. Estem en un moment de canvi 

a l’hora d’informar-se, de diversificació, molta amplitud i democratització. Si 

t’agrada molt un tema concret pots passar-te tot el dia consumint productes d'allò. 

Potser està canviant una manera de consumir els mitjans, però no estan matant 

a un tipus de mitjà. Canvien usos i costums, i hi ha una transformació, però ha 

d'haver-hi lloc per tothom”.  

5.2.3. Noves praxis. L’entrevista a esportistes 

El creixement de Twitch s’ha pogut constatar amb les recurrents aparicions de 

futbolistes a la plataforma i, principalment, al canal d’Ibai Llanos. Fa poques 

setmanes, a més, va fer una col·laboració amb jugadors del FC Barcelona fent 

unes preguntes i realitzant alguns reptes amb un cotxe. Tanmateix, Gerard 

Piqué, Kun Agüero, Sergio Ramos o Paulo Dybala han estat presents als seus 

directes. Uns han sortit per tenir una xerrada, altres com Neymar o Thibaut 

Courtois han aparegut jugant a videojocs amb el propi Ibai. Ara bé, la majoria 

d’ells han concedit entrevistes extenses. Saúl Ñíguez, futbolista del Chelsea que 

va tancar el seu fitxatge pel club anglès procedent de l’Atlètic de Madrid a la recta 

final del mercat, va participar en el canal de Llanos pocs minuts després 

d’oficialitzar-se el seu traspàs. No obstant, els esportistes també utilitzen la 

plataforma com un mitjà propi per passar l’estona o fer comunicats. Gerard  

Piqué, després que sortissin a la llum uns àudios amb el president de la RFEF, 

Luis Rubiales, va fer un directe al seu canal on va convidar els periodistes. 
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Ibai Llanos amb Saúl Ñíguez, jugador del Chelsea, al seu canal de Twitch 

 

Un dels fets més comentats va produir-se quan Leo Messi va fitxar pel París 

Saint Germain l’estiu passat. L’argentí, després d’atendre periodistes de tots els 

països, va tenir una petita conversa amb Ibai a un dels túnels de l’estadi del 

conjunt francès. Va ser un diàleg curt, amb unes poques preguntes i va finalitzar 

amb una signatura d’una samarreta per sortejar. Cap mitjà de comunicació 

espanyol va poder intercanviar unes paraules amb Messi. Ni la premsa, ni cap 

televisió o ràdio van poder conèixer de primera mà les sensacions de 

l’exfutbolista del Barça durant les seves primers hores a París. Només Llanos va 

poder xerrar amb el futbolista.  

El succés va generar molt debat i podia denotar una possible preferència dels 

esportistes a escollir les noves fórmules de comunicació en detriment dels 

formats clàssics. El Xavi Ortuño assevera que els futbolistes són molt intel·ligents 

i saben què seleccionar per difondre segons quin missatge: “El Messi és molt 

llest i l’equip de comunicació sap que qui l’entrevista ho fa com una agència de 

notícies per ells. Un cop està al PSG, el primer mitjà que l'entrevista som 

nosaltres. Messi escull a través de qui vol difondre la seva veu al món. No ens 

ho vam prendre malament, parlem igualment amb els Messi abans i després 

d'escollir l'Ibai. Però els jugadors decideixen on parlar. Quan un vol renovar, ve 

a Sport perquè sap que el president tindrà el diari sobre la taula”. Normalment, 

els futbolistes concedeixen entrevistes a les ràdios nacionals quan estan 

concentrats amb la selecció. És una rutina assentada que es repeteix 
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constantment. “La selecció espanyola té molts interessos amb les ràdios i 

patrocinadors, i els jugadors decideixen on parlar. Nosaltres som cartells 

publicitaris. Si repasses entrevistes de Sergio Busquets són totes quan està amb 

la selecció espanyola i a ràdios espanyoles”, declara. 

 

Lionel Messi essent entrevistat per Ibai Llanos a la presentació com a nou jugador del PSG 

 

La Laura Brugués explica que, a TV3, la situació no els agafa per sorpresa i 

mostra una contundència clara amb les seves paraules: “Estem a una època on 

els mitjans tradicionals no tenim drets de res. Fa un any teníem els drets de la 

Champions Femenina i aquest any no. Hem passat de tenir-ho tot a no poder ni 

poder fer un directe previ a un partit dins del camp. O tens bona relació amb el 

Messi o no el tindràs. Són coses que ja has assumit”. Assegura que els poders 

dels mitjans de comunicació s’ha reduït molt: “Els clubs ja no ens necessiten 

perquè tenen els seus propis mitjans, les seves xarxes socials. Ells ja generen 

contingut. Ja no depenen de nosaltres. En tema drets hem perdut moltíssim. 

Arriba un punt on els mitjans tradicionals ja no podem competir. No és una 

decepció que el Messi no ens atengui perquè entra dins el previst”. Sobre una 

possible enveja vers els nous comunicadors a l’hora de comptar amb futbolistes, 

opina que aquesta tendència pot no ser eterna:                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                   

“Crec que veuen que ens devem al nostre propietari i a un streamer el deuen 

veure més lliure. Potser arriba un dia on no ho són tant. Ara fan el que volen, 

però potser un dia un anunciant els condicionarà a l’hora d’enfocar un tema o 
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una entrevista, i aquesta bona relació que hi ha ara en un futur els pot passar 

com ara a nosaltres”.  

Aquestes col·laboracions freqüents a Twitch poden explicar-se a partir d’una 

relació d’amistat entre streamer i futbolista. A RAC1 no va molestar que Messi 

parlés amb Ibai: “No ens influeix. A Messi a RAC1 l’hem entrevistat en reiterades 

vegades, i quan es va presentar al PSG l’entorn va escollir 4-5 mitjans de 

referència en diverses llengües. L'Équipe, BBC... Des de RAC1 penses que 

molaria haver estat un dels escollits, però després de parlar amb l'entorn ho 

entens. Però el tema de L’Ibai va ser absolutament secundari”, afirma la Marta 

Ramón. 

Altrament, aquesta teòrica preferència a sortir en nous formats també pot tenir a 

veure amb el tipus d’entrevista  A Twitch es fan converses més relaxades, 

reposades, on el jugador se’l veu més distès. Gerard Piqué exemplifica un 

cansament notori amb la premsa tradicional, tant per la insistència com per les 

preguntes que li formulen25. La Marta Ramón entén la seva postura de triar 

aquests mitjans digitals: “Evidentment se senten més còmodes en una conversa 

de ‘compadreo’, que sembla que estiguin a la barra d'un bar i tenen la sensació 

de més control del missatge. No els faran segons quin tipus de preguntes. Però 

això no és periodisme, és entreteniment. Quan Piqué té coses serioses a 

transmetre dona entrevistes a la Vanguardia, un mitjà tradicional”. Com ja va fer 

a una intervenció anterior donant el seu punt de vista sobre els nous formats, la 

periodista recorre de nou a la història per comparar el moment actual amb el 

passat més recent: “Tota la vida ha existit informació i entreteniment. Fa vint anys 

els futbolistes del Barça podien donar una entrevista molt seriosa, reflexiva i 

periodísticament de pes i després anar amb el Buenafuente de torn a fer broma. 

No li veig tant canvi. Es pot conviure”.  

 
25 Arribas, Daniel (2022) Gerard Piqué: “No tengo nada que esconder, me siento orgulloso”. El País 
https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-esquinazo-medios-
comunicacion-202204212021_noticia.html  

https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-esquinazo-medios-comunicacion-202204212021_noticia.html
https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-esquinazo-medios-comunicacion-202204212021_noticia.html
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 5.3. Els nous formats no són sostenibles 

econòmicament 

L’aspecte econòmic no té el protagonisme que mereix quan es parla de les noves 

plataformes. S’emfatitza en les visites, seguidors i la rellevància a nivell mediàtica 

dels projectes, però no s’aprofundeix en la viabilitat ni la rendibilitat, i és un tema 

que mereix visibilitat. Per confirmar o refutar la hipòtesi s’examinaran les noves 

fórmules que han sorgit per subsistir i el seu funcionament. A més, s’exposaran 

casos que han patit les conseqüències de la situació econòmica actual, els 

problemes de finançament i les eines que poden actuar de trampolí per guanyar 

ingressos més endavant. 

5.3.1. Tancament de mitjans 

Fa molts anys que el periodisme viu una crisi important econòmicament. L’atur 

de la professió és elevat i les possibilitats de trobar una feina estable cada 

vegada són més escasses. A més, davant la falta d’ingressos, molts mitjans 

s’han vist obligats a tancar. Com bé s’ha explicat al marc teòric, la desocupació 

de periodisme l’any 2020 arribava al 23%. Unes dades preocupants que revelen 

la precarietat i la dificultat d’assentar-se a un mitjà tradicional. 

Si la situació ja era gairebé crítica, la pandèmia no ha fet sinó agreujar i aprofundir 

en les males condicions laborals i en la dissolució de mitjans de qualitat. Un dels 

exemples va ser Ecos del Balón, un projecte amb recorregut que va haver de 

dir adeu l’abril del 2020. Es tractava d’un portal web que analitzava el futbol des 

d’un punt de vista analític, emfatitzant en aspectes tàctics i tractant de trobar 

respostes als diferents corrents que anaven sorgint. Es diferenciava per la 

manera d’explicar el futbol, sense polèmiques ni sensacionalisme, sinó centrant-

se únicament en el que succeïa al terreny de joc.  
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Pàgina web d’Ecos del Balón 

 

L’Adrián Blanco, ara col·laborador a Mister Underdog, va ser part d’Ecos des 

de l’any 2018 fins al seu tancament. Hi havia podcast i vídeos a YouTube, però 

aquest contingut no era del tot regular. La pàgina web, en canvi, era constant i 

sempre hi havia nous articles. La interacció amb els lectors era una de les facetes 

més conegudes, i els textos s’omplien de comentaris i debats. Però no és or tot 

allò que lluu. Tot i que les visites eren bones, els ingressos no ho eren tant: “El 

sou era fix, però molt baix, no permet viure a Madrid. El contracte era d’autònom. 

Calia pagar IVA, IRPF i IRPF, cosa que no et permetia gaire marge de maniobra”. 

Explica que la millor manera per treballar en el periodisme esportiu, a l'àmplia 

majoria de casos, és fer-ho com autònom: “És veritat que si tens un contracte en 

una redacció i fas les teves jornades, el més normal és que no siguis autònom, 

encara que hi ha hagut casos de falsos autònoms. El meu sou és fix, però tinc 

un contracte de col·laboració com a externs a l'empresa. Hi ha força disponibilitat 

per organitzar-nos a la nostra manera, coordinar-nos. Té coses bones, com això, 

i negatives, com no tenim un mes de vacances pagades o certes condicions que 

si té gent amb contracte”.  

Ecos del Balón anava resistint com podia, però va arribar un moment on era 

impossible continuar. “La decisió no és un dia per l'altre”, explica l’Adrián. “La 

pandèmia va accelerar el procés, però el projecte estava molt afeblit. Quan un 
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està dins i veu que creix de manera indirectament proporcional a la del mitjà, et 

comences a plantejar certes coses. Jo vaig parlar amb el meu cap i li vaig dir que 

havia de sortir. Durant molts mesos jo estava sol amb Alejandro Arroyo. Vam 

parlar de manera interna i vaig decidir que era el moment de posar-hi punt i a 

part. Però era una cosa que tard o d'hora hagués arribat”. A més, havia de 

compaginar ‘Ecos’ amb una feina d’administratiu a un centre de salut, i explica 

que des dels divuit anys fins a l’estiu passat mai va tenir vacances: “Havia de fer 

suplències i treballar en aquella època de l’any per treure més diners. I durant el 

confinament més estricte vaig estar treballant cada dia”. Per tant, el seu cas 

explica que tot i oferir un gran producte, gaudir d’una bona repercussió i comptar 

amb el suport de molta gent, fer un projecte sostenible per poder tenir un bon 

nivell de vida no és tan senzill. 

5.3.2. Projectes amb problemes de finançament 

Les noves tecnologies han permès que la majoria de persones disposi d’eines 

per emprendre projectes personals, tenir un espai on donar-se a conèixer i una 

llibertat d’expressió que, potser, en una redacció o un programa tradicional seria 

més difícil de trobar. Dit això, els mitjans i projectes digitals han de trobar 

maneres de reportar beneficis i fer aquestes feines viables econòmicament i 

sostenibles en el temps.  

El Guille Casquero ha viscut aquests problemes des de fa anys, tot i que ell 

només en té 24. Ha col·laborat a diversos llocs i ha dut a terme projectes 

esportius de temàtica diversa. Cursant el grau de Periodisme ja tenia clar que 

volia diferenciar-se: “Ho havia de fer bé. Sempre he estat molt crític amb mi 

mateix”. Quan encara estava a batxillerat va entrar a una ràdio de Màlaga a 

comentar: “Vaig anar fent el meu estil, parlant del que volia, un dia vaig presentar 

jo... volia agafar experiència i diferenciar-me per, quan arribés el moment de fer 

el salt a un gran mitjà, estar mig preparat. Et vas fent el teu model, la teva 

filosofia. Tenia clar que la professió tenia poca sortida laboral, però ho volia fer, 

i vaig intentar per tots els mitjans començar aviat”, apunta. 
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El Guille va estar mig any a Libertad FM i més endavant, amb uns companys, 

van crear Soccer City, on feien podcasts de Lliga Espanyola, Segona Divisió i 

futbol femení. Van aconseguir tenir un programa a Ràdio Marca de matinada, de 

dos i mitja a tres, però generava poquíssims ingressos: “El programa a Ràdio 

Marca l'escoltaven un miler de persones i vam treure rendibilitat, però molt 

escassa. Seixanta euros al mes per a cadascú. Va ser una experiència que no 

va sortir bé pel desgast. A més, teníem diferents maneres d'entendre la 

comunicació... però ha estat de les millors coses que he fet”. 

L’arribada de la Covid va accelerar el tancament de Soccer City,  ja que “tot 

estava mig trencat. La idea del treball en equip i el bon ambient ja havia 

desaparegut”. El Guille va decidir crear un podcast diari, però sense futbol pel 

confinament, va haver de donar una volta a la idea: “Jo era a casa de Guille 

Cernuda, un amic, veient el Liverpool-Atlètic de Madrid i em vaig quedar a dormir. 

Vam veure la notícia que ens tancarien, i vam decidir quedar-nos dues setmanes 

junts i preparar alguna cosa. Ell tenia una càmera, i vam apostar per fer-ho a 

YouTube. Però en lloc de fer una hora, vam decidir fer vídeos curts. Vam estar 

fent logos, un rètol, nom... i ens vam llançar amb el canal”. 

El canal, anomenat ‘La Remontada’, va començar a anar cap amunt a l’estiu 

d’aquell 2020. Feien vídeos breus, però molt dinàmics. Al començament tenien 

trenta visites i el quart vídeo va arribar a cent vint: “Va agafar cent visites de 

mitjana a l'estiu, amb fitxatges es planta a dos-cents. Hi ha una mitja temporada, 

de setembre a febrer, que el canal guanya repercussió. Portem convidats 

importants i comença a agradar. Teníem altres treballs, però tiràvem al canal 

unes quatre hores diàries”. Quan el futbol es va reprendre, responien  de pressa 

als esdeveniments: “Quan es confirmava un fitxatge i a l'instant pujàvem vídeo. 

YouTube premia molt la immediatesa”, declara. 

Però arriba un moment on la situació era insostenible: “Agafava un tren cada 

dimarts a les sis del matí per arribar i gravar. Dormia allà i tornava a casa 

dimecres a la nit”. El canal estava molt enganxat a l'actualitat, i encara ho està, 

però d’una manera menys estressant. El Guille no volia tornar a viure una 
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experiència passada: “Una de les coses que vaig aprendre a Soccer City era que 

un mitjà de comunicació no pot tenir més de tres persones sense pagar. No pots 

tenir un equip amb exigència de contingut sense pagar-los. Això no funcionarà”.  

Hi ha èpoques a la vida on ho veus tot fosc. La desesperació floreix amb força 

mentre la motivació i les ganes van desapareixent a poc a poc. El Guille va assolir 

aquest punt de nerviosisme: “Hi ha un moment que estic força desesperat. 

Començo a fer molts fils a Twitter, vídeos curts... vaig estar un any sencer 

buscant feina com un boig. Hi ha un moment que ho veig tot molt negre, un túnel 

sense sortida”. Però la vida sempre dona noves oportunitats. I el que havia de 

ser un càsting normal de feina es va convertir en un pont que tenia el Diari AS 

com a destí: “Arriba un moment que faig molts currículums i un va per a la cadena 

SER. Em planto a fer la prova i no la vaig passar. Jo ja creia que si em 

descartaven aquí no m'agafarien enlloc. Però faig una altra entrevista amb AS 

TV i m'agafen per a l'Eurocopa. Resulta que havia entrat gent amb qui havia estat 

a Llibertat FM. Tot és més fàcil. I ja m'he quedat. Tenia quatre mesos de 

pràctiques i al tercer mes em diuen que em contracten”. 

La funció principal a AS TV és dotar de contingut multimèdia la pàgina web: 

“Pujar rodes de premsa, resums, treure notícies i contingut en vídeo”. El Guille 

té una secció els dilluns on explica històries i fa anàlisis de la jornada de Lliga, 

contingut propi i directes. Però el diari encara ha de millorar en aquest apartat: 

“Els mitjans encara estan desfasats amb el tema Twitch i la resta. Jo no marco 

la pauta, però se suposa que a la feina està tot inclòs. He fet directes llargs, 

d’unes cinc hores, amb el mercat de fitxatges”. Ha fet alguns reportatges escrits, 

però la seva feina recau, sobretot, al pla audiovisual. 
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Guille Casquero, a la dreta, en un directe d’AS TV. La persona del mig és Pepe Rodríguez, del 

podcast ‘Pepe Diario’. 

Després de molts canvis, moments bons i altres més complicats,  el Guille, per 

fi, ha trobat estabilitat: “Ara mateix visc bé. Fa dos mesos que visc bé. 

Comparteixo pis amb dos nois més al centre de Madrid, estic còmode”. La seva 

experiència revela les dificultats de viure del periodisme. Assenyala que “per 

viure bé, calen molts anys no vivint bé”, i fa un sacrifici que no tothom estaria 

disposat a acceptar: “Tinc un horari molt poc comú. Jo divendres a la nit he de 

treballar, quan la gent de la meva edat està de copes. El periodisme és molt 

sacrificat, però ara soc independent econòmicament, que era el meu primer 

objectiu. Per sort al diari tinc una nòmina mensual. Poca, però sempre és la 

mateixa. M'agradaria viure millor, però ara que es parla de salut mental conec 

molta gent, jo inclòs, que ha tingut ansietat. Per ser-hi i no caure't”. 

L’exigència és un element que l’entrevistat té molt present. La constància, no 

fallar, estar sempre present per no perdre el fil. Tots aquests ingredients són 

necessaris per guanyar una repercussió que t’apropi a trobar feina: “Vivim en un 

món, on si faltes un dia, sembles poc professional Si no puges seguidors sembla 

que et quedes enrere. Ens agraden els seguidors, però és la nostra manera de 

viure. Per què Miguel Quintana està a Ràdio Marca? Perquè és molt bo i té 

150.000 seguidors. Per què totes les marques van amb Ibai? Perquè és molt bo, 

és divertit, original… i té milions de seguidors. El periodisme s'està dedicant que 

has de tenir seguidors per viure'n. Això crema molt, i és molt difícil no tenir 

baixades emocionals”.  
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5.3.3. Nous models de pagament 

Patreon 

Com s’ha vist, acumular una massa àmplia de seguidors no t’assegura uns 

ingressos mínims per tenir una bona qualitat de vida. Ara, una de les eines que 

més s’utilitzen per monetitzar la feina és Patreon. Es tracta d’una plataforma de 

micromecenatge on el creador ofereix un ventall d’avantatges i/o recompenses 

extres que varien en funció de la quota que el receptor estigui disposat a abonar. 

Un dels projectes que ha abraçat aquesta plataforma és ‘MarcadorInt’. Els seus 

remunten a l’any 2007, a Ràdio Marca. Hi havia una franja al migdia que estava 

buida i l’Axel Torres va proposar al director d’ocupar aquest espai per fer un 

programa de futbol internacional. El Toni Padilla, periodista a l’ARA, Panenka, 

GOL i narrador de partits, entre altres funcions, entra com a subdirector i afirma 

que les audiències anaven molt bé: “Es comença a generar comunitat, ampliem 

una hora el programa. A més no hi havia lliga espanyola en aquella hora. L’Axel 

marxa i el programa ha continuat, però l'equip inicial marxa”. 

A partir del 2015, es crea un projecte allunyat de la ràdio i es converteix en un 

espai per potencials periodistes, un aparador per donar-se a conèixer i guanyar 

experiència: “Passa a ser una pàgina web com a paraigües per penjar continguts 

en altres formats, donar continuïtat, fer créixer aquesta comunitat i, sobretot, ser 

una porta d'entrada perquè periodistes joves tinguessin un lloc on expressar-se. 

És un projecte que sempre està en risc de perdre diners. Els socis propietaris 

n'hem perdut, però ens permet tenir una sèrie de gent que té uns sous i que tot 

el qui col·labori, cobri. Això ha permès que gent hagi començat aquí i hagi pogut 

anar creixent”.  

El Toni aprofundeix en aquest punt més solidari, on es busca ajudar al jovent i 

oferir-los un lloc on compartir les seves visions i opinions: “Els que estem a dins 

perdem diners. Però creiem en un tipus de periodisme. És un gest molt romàntic. 

Els primers dos anys, quan tancàvem l'exercici econòmic, havíem de posar 

diners de la nostra butxaca. Però la satisfacció de veure que gent jove pot trobar 

un lloc on fer un periodisme que ens agrada, i pot tenir un sou modest que, per 
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algú amb 22-23 anys, ja és un punt de sortida. Utilitzen la nostra imatge per 

promocionar el producte, i assegura que molts dels que han passat per 

‘MarcadorInt’ estan a grans mitjans: “Volem tornar al periodisme el que ens ha 

donat. Quan ets jove i estàs picant pedra, t'agrada que algú confiï en tu. És un 

projecte una mica estrany perquè no està fet per triomfar en el mercat”. 

Des de ‘MarcadorInt’ defensen un periodisme respectuós, ètic, que cuida el 

producte i fuig de la polèmica barata i la discussió gratuïta. La seva estratègia és 

oferir un contingut treballat, reposat i que la gent estigui disposada a pagar: “Ens 

agrada pensar que quan algú consumeix la nostra feina vegi que val la pena, que 

hi ha passió i feina. Soc poc de criticar les altres coses. Però a mi no m'agrada 

el ‘clickbait’, no entenc el periodisme així”. El repte és trobar un titular cridaner, 

seductor i que valgui la pena. Trobar l'equilibri: “Pots ser entremaliat amb els 

titulars, però no posar-ne un enganyós i que la gent acabi decebuda. La pretensió 

de ‘MarcadorInt’ és que la gent vulgui formar part de la comunitat, es puguin fer 

‘patreonistas’ i pagar. Si esperes que algú pagui, has de donar qualitat”. 

Assegura que no miren la quantitat de lectures que té la web, sinó la qualitat: “Si 

tens cent visites, deu acabin l’article i estiguin disposades a pagar. Hi ha gent 

que té deu mil visites i ningú pagaria. Són vies de negoci diferents”. 

‘MarcadorInt’ té textos i podcasts. Encara no estan presents a YouTube i Twitch, 

però la idea ha rondat pel cap: “S'ha parlat. Però la clau és que a l'Axel li falta 

temps. Es va arribar a fer algun vídeo experimental i tot. Caldria una estructura 

més sòlida, tenir més patrocinadors i més ‘patreons’ per pagar un sou a algú que 

s'encarregués de tot. Però la idea la tenim”. 

La idea del Patreon va aparèixer amb el pas del temps. El projecte pren la decisió 

de no acceptar publicitat de cases d'apostes, i calia buscar altres mètodes de 

finançament. Però rebutjar una quantitat de diners tan alta pel seu origen va 

costar perquè “posaven molts diners, però per una qüestió ètica vam pensar que 

no podíem. Ens sentíem incòmodes. I si renunciàvem a això, havíem de treure 

els diners d'una altra banda. Vam decidir apel·lar a la gent, crear una comunitat 

i vam veure que el Patreon ajudava a altres projectes. Vam obrir el nostre fa cinc 
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anys. Va ser una improvisació. Volíem aconseguir pagar cada cosa que fèiem 

sense que els creadors perdin diners. Als primers anys havies de fotre 500 euros 

per no tenir números vermells. És trobar l’equilibri entre ser idealista i realista”. 

 

Recompenses que ofereix el Patreon de ‘MarcadorInt’ 

 

El Patreon de MarcadorInt compta amb onze nivells diferents. El més barat és 

de tres euros mensuals, on la persona que pagui tindrà accés a diversos 

podcasts setmanals, i el més car és de dotze euros, en què els subscriptors tindrà 

les utilitats anteriors i una fotografia firmada per un jugador professional. 

Actualment hi ha 472 mecenes.  

Filiacions a Youtube 

Una altra via que s’ha implementat i que cada cop és més recurrent a YouTube 

és la de les filiacions. És un sistema propi de la plataforma que ofereix unes 

característiques molt similars a Patreon. Hi ha diferents quotes i cadascuna 

proporciona diversos avantatges, però en aquest cas no cal acudir a una pàgina 

externa, sinó que el creador de contingut pot activar aquesta opció directament, 

sense intermediaris. 
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Un dels mitjans de comunicació relacionats amb el periodisme esportiu que ha 

tingut èxit amb la filiació és ‘La Media Inglesa’. Té més de 330.000 subscriptors 

i es tracta d’un canal sobre futbol anglès. El projecte va començar l’any 2011 

amb una pàgina web. Era un espai on el seu creador, Ilie Oleart, podia parlar 

sobre una de les seves grans passions. A poc a poc, ‘La Media Inglesa’ guanyava 

seguidors i, després de passar per Periscope va fer el salt a YouTube l’any 2018. 

Amb un estil molt propi, on desborda l’humor, les històries i el ‘show’, LMI va anar 

creixent fins convertir-se en un dels canals d’esports de parla hispana més grans 

del moment. 

 

La Media Inglesa, en un vídeo a Youtube 

 

Tanmateix, i com succeïa en casos ja detallats, el projecte no era sostenible. Fins 

l’any 2020,’ La Media Inglesa’ no generava diners26. La comunitat cada cop era 

més gran i augmentava cada cop més ràpid, però no es generaven els ingressos 

suficients com per a tenir un sou mínimament digne. Però tot canvia al gener 

d’aquell 2020 quan YouTube els va activar les filiacions. El que no esperaven és 

que una nova via de finançament que havia de servir per complementar i tenir 

uns diners extres, es convertís en el pal de paller a nivell d’ingressos. El Jordi 

Furriol, director de màrqueting del mitjà, entre altres càrrecs, explica la 

 
26 Viñas, Sergio (2021). La Media Inglesa: 330.000 seguidores en Youtube, publicidad en Sky Sports y el 

objetivo de comprar un club inglés. El Periódico. 

https://www.elperiodico.com/es/deportes/20220516/media-inglesa-youtube-13662863  

https://www.elperiodico.com/es/deportes/20220516/media-inglesa-youtube-13662863
https://www.elperiodico.com/es/deportes/20220516/media-inglesa-youtube-13662863
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professionalització del canal des del primer dia en què aquesta opció es va posar 

en marxa: “YouTube obre les filiacions de pagament a Espanya i ‘La Media 

Inglesa’ veu una oportunitat per aconseguir un ingrés extra recurrent que dones 

certa estabilitat. Però no esperàvem la reacció tant bèstia de la nostra comunitat. 

Al primer dia ja hi havia 1.600 membres. Estava molt per sobre de l'esperat”. Ara, 

els membres de pagament són pràcticament accionistes del projecte. “Gairebé 

el 70% dels ingressos provenen d’ells. Aquesta és la clau de l'èxit. Passa de ser 

un projecte amateur a una empresa que pugui mirar a mig-llarg termini. És un 

projecte molt orgànic que ara, de mica en mica, va recollint tots els fruits dels 

anys anteriors”.  Ara tenen sis persones cobrant el salari mínim, poden pagar la 

redacció actual o fer algun viatge amb els subscriptors. En conseqüència, ‘La 

Media Inglesa’ és més atractiva per marques i col·laboracions.  

Aquests diners han millorat la qualitat de vida dels treballadors del mitjà. Hi ha 

alguns que tenen feines externes, però aquells que són a temps complet 

compten amb el salari mínim interprofessional, quelcom impensable uns mesos 

enrere: “Estem en un règim d'autònoms, però podem pagar els rebuts de lloguer 

de la redacció, subministraments… a partir d’ara podem començar a pagar a la 

gent pel que ens dona. Una de les que coses més inquietava era no poder pagar 

ni el mínim. És un salt qualitatiu molt important”.  

Dit això, per tenir tanta gent capaç de destinar uns diners al mes és necessari 

oferir quelcom especial, i que els membres vegin que els seus abonaments tenen 

una finalitat tangible i ressenyable: “La clau és que som sostenibles és perquè 

som molt honestos i transparents amb la gent”, explica el Jordi. “Els fa la 

sensació que saben on van els seus diners. La gent sap que aquests dos, tres 

cinc euros fan que hi ha més gent treballant, més qualitat tècnica als vídeos… 

Aquesta sensació és clau i important”.  

De totes les transaccions que es realitzen a YouTube, la plataforma es queda un 

30%. Per tant, els ingressos provinents de la filiació no són nets. A més, és 

complicat fer un càlcul exacte de la quantitat persones que paguen una quota 

mensual, ja que la xifra és volàtil i varia bastant. Segons apunta el Jordi, al voltant 
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del 3% dels subscriptors paguen una quantitat, però cada abonament és un món: 

“Aquests diners estan convertits de la moneda local. Unes deu filiacions 

argentines aquí valen una. És molt difícil treure números globals perquè el 40% 

de la nostra audiència és llatinoamericana”, declara. El mitjà també obté beneficis 

per les visites dels vídeos i els patrocinadors. Les visualitzacions depenen del 

Cost Per Mil (CPM), on les marques paguen per cada mil reproduccions. “Si el 

vídeo ha tingut 100.000 visualitzacions i el CPM és tres, doncs tres-cents euros. 

És una manera que tenen les marques de valorar el seu impacte”.  

A ‘La Media Inglesa’, les filiacions han tingut i tenen un èxit rotund, però això no 

significa que sigui la ‘panacea’ a nivell econòmic o la solució a tots els problemes 

de sostenibilitat. Personalment, a ells els funciona aquesta via perquè “la nostra 

relació amb la comunitat és molt especial. Sap que tenim uns filtres, que no els 

posarem segons quin tipus de publicitat o vídeos que busquen el clic… Com tu 

vols forjar una relació a llarg termini, és molt important l’honestedat. Ningú paga 

si no considera que el que abona té un valor”, assevera el Jordi. Assegura que 

la transparència és el que et permet perdurar amb el temps i, sobretot, que en 

moments complicats com el de la Covid hi hagi gent que dedica una part dels 

seus ingressos a fer que el producte pugui sobreviure. 

En definitiva, el pla de futur de l’empresa és continuar obtenint finançament, 

ampliar la base i formar els futurs membres de ‘La Media Inglesa’ des de baix. 

“Estem potenciant Tiktok, estem valorant seriosament entrar a Twitch per arribar 

a diferents perfils de gent i que aquesta comunitat, mica en mica, es vagi 

alimentant, per sota i pels costats, d'una manera perquè el projecte pugui ser 

rentable i rendible durant molt temps”.   
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5.3.4. Els patrocinadors i el poder de les cases d’apostes 

Per subsistir, els projectes periodístics digitals es veuen obligats a trobar 

marques que paguin i assegurin uns diners mensuals. En aquest aspecte, les 

cases d’apostes són un dels patrocinadors que acostumen a entrar en acció. 

Posen fortes quantitats sobre la taula i asseguren un finançament important. 

Tanmateix, l’ètica en aquest cas també juga un paper destacat. Saber què és 

correcte i que no és una decisió subjectiva, i cadascú té punts de vista diferents.  

Mister Underdog, per exemple, està patrocinat per ‘Codere’, una casa d’apostes. 

L’Alberto Edjogo expressa que no és el patrocinador ideal èticament: “Les 

apostes tenen un fort estigma. Tenen unes praxis que són nocives. També és 

cert que altra gent que no publicita cases d'apostes, però sí begudes 

alcohòliques o menjar ultraprocessat amb grasses saturades. Tenen aquest 

refús social. Nosaltres lluitem molt, però és cert que qui paga mana. Posen el 

‘banner’ al darrere, publicitat… Jo preferia patrocinar ‘Carns de Girona’ que té 

vaques salvatges, però és el que tenim”. Sosté que les cases intenten netejar la 

seva imatge i que estan fent un esforç per dissociar la imatge que tenen, i que a 

nivell d'imatge pot perjudicar. L’Adrián Blanco manté una opinió semblant, i en el 

seu cas “ho porta amb la màxima naturalitat possible i amb total honestedat. 

Sabem a què es dediquen les cases d'apostes i com es lucren, però són els únics 

que posen diners a sobre de la taula per fer projectes dins del periodisme 

esportiu”. Posa el mateix exemple que l’Alberto: “Ens encantaria tenir el patrocini 

de ‘Peixateria Juan’ o ‘Fruiteria Paco’, però no és així. Ningú posa tants diners. 

Si aparegués una altra marca ho valoraríem, però al final hem de viure. Al principi 

va costar, però ja està acceptat”. 

A Mister Underdog, malgrat ser patrocinat per una casa d’apostes, no es 

comparteixen quotes, ni ofertes. Tenen el logo de l’empresa, però no fan 

publicitat de tarifes ni donen consells sobre quines combinacions són més 

factibles: “No estem incitant ni verbalitzant el públic a apostar. Va ser condició 

clau en la negociació. Aquestes empreses han intentat apropar el consumidor 

perquè, a través de les nostres valoracions, pugui fer les seves operacions”, 

explica l’Adrián. L’Àlex De Llano defensa la postura adoptada i opina que no hi 
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ha dilema ètic: “No he vist cap quota ni cap crida a l'acció des del programa. 

Podria estar patrocinat per una altra marca i no notaria diferència. ‘Codere’ posa 

els diners, però el programa no té contingut d'apostes enlloc. Sí que existiria el 

dilema moral si realment demanéssim a la gent que apostés”, exposa el 

periodista. 

En molts casos, no obstant, les cases d’apostes són l’única manera de poder ser 

sostenibles. Així doncs, sorgeix la dicotomia d’acceptar l’oferta i poder viure d’allò 

que t’agrada, o prevaler l’ètica per davant de tot. En aquest context particular, el 

Toni Padilla té clara l’elecció “Si l’única opció que tens per expressar-te com a 

periodista és acceptant aquestes publicitats, accepta. Tots tenim els nostres 

límits de contradiccions. A la ràdio tenien aquesta publicitat. No ens sentíem 

còmodes, però ens anava a molt bé, i l’havíem de tenir per viure el periodisme 

que volíem”. Tanmateix, a ‘MarcadorInt’, gràcies a Patreon, no necessiten els 

diners d’aquest tipus de companyies, i quan han pogut, les han rebutjat.  

A més, el periodista de l’ARA mostra una contundència clara vers el 

comportament que segueixen aquestes empreses: “És bo que siguem 

conscients dels problemes que hi ha. Hi és i se'n parla poc. Hi ha molts estudis 

periodístics de com cases d'apostes obren negocis a barris més humils per 

captar una sèrie de gent, i cada cop més joves acaben amb tractament psicològic 

perquè estan robant diners per pagar apostes que acaben perdent amb 18-19 

anys. És terrible”. La ludopatia és un greu problema que abans afectava a partir 

de segons quines edats, i ara afecta a totes les franges d'edat: “Com a mínim, 

que es parli. Estem en contra i hem actuat com a tal, però és difícil fer sempre el 

que la teva ètica et diu”, declara.  

La situació és complicada però, com ha remarcat, no tothom es pot permetre 

declinar les propostes de les cases d’apostes. És molt fàcil fer judicis de valor 

des de fora, però quan un veu que els seus problemes econòmics se solucionen 

deixant la moral a un costat, la cosa canvia. 
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5.3.5. Nous perfils professionals. Creixement de l’autotreball 

Com s’ha comentat unes línies més amunt, els nous formats faciliten la creació 

de contingut i la capacitat de comunicar i fer periodisme més enllà dels mitjans 

clàssics. Qualsevol persona amb accés a Internet pot tirar endavant una idea. 

Per tant, el periodisme està creant un nou perfil de professional: l’autotreballador. 

Una persona que fa el seu producte, sense deure’s a ningú. El Toni Padilla creu 

que és una tendència a l’alça i reflexiona sobre el sistema actual: “Crec que anirà 

a més. És un resum de com funciona l’economia en general. Estem vivint una 

època en què el capitalisme cada cop és més agressiu i està passant per sobre 

uns drets aconseguits. El que fa el capitalisme és picar un dret i vendre-te’l com 

quelcom bonic. Fomenta que la gent sigui lliure perquè els interessa més pagar 

una col·laboració que un sou fix. T'ho venen com llibertat, però no ho és”. 

Twitter com aparador 

Twitter, en aquest sentit, és la xarxa social ideal per compartir opinions i fer 

valoracions. Pel que pertoca al periodisme esportiu, la plataforma alberga 

nombrosos professionals contrastats o potencials periodistes que comenten 

sobre partits, fan anàlisis o realitzen fils extensos explicant, amb imatges, 

aspectes tàctics. 

Molts usuaris han gaudit d’una forta repercussió i Twitter els ha servit de trampolí 

per arribar a altres mitjans i ser més coneguts. L’Albert Blaya és el perfil més 

paradigmàtic. Va finalitzar la carrera fa dos anys, però mentre estudiava ja feia 

col·laboracions externes per guanyar experiència. Va entrar a VAVEL, un portal 

destacat per acollir gent jove amb ganes de començar a treballar la professió. 

Però les condicions eren dolentíssimes i el nivell de feina era excessiu. Explica 

que s’aprofiten de persones amb voluntat de fer coses: “Hi havia molts joves i el 

cap de secció havia de coordinar grups de vint persones perquè escrivissin sense 

cobrar. Era tot molt precari. Col·labores perquè creus és una oportunitat de sortir 

a algun lloc. Però hi ha un punt que et canses, i s’ha d’acabar denunciant. Una 

cosa és que escriguis de tant en tant i una altra que t’exigeixin. Espero que un 
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futur això pugui anar canviant, perquè aquests mitjans haurien de minvar la seva 

forma de treballar. És bastant perillosa”. 

La situació va fer un gir de 180 graus quan va entrar a ‘Estadi Johan’, una web 

sobre el Barça on escrivia cròniques, reportatges, entrevistes i textos d’estils 

diferents. Se sentia còmode i motivat. Però arriba el moment on un es planteja 

què fer amb la seva vida professional i, després de graduar-se com a periodista, 

l’Albert, va dir adeu: “Vaig pensar que em tocava pensar més en la meva marca 

personal. Quan estàs estudiant et serveix per donar-te a conèixer, però no tenia 

viabilitat econòmica. Vaig intentar buscar altres vies per seguir creixent. Al primer 

any no vaig estar col·laborant a cap mitjà, però vaig seguir fent les meves coses. 

Tenia clar que el futur passava per intentar cuidar la meva imatge personal i si 

sortien oportunitats, aprofitar-les”, comenta.  

A poc a poc, va anar deixant aquestes webs i Twitter s’anava convertint en l’espai 

principal on escriure. Anava acumulant seguidors i visites, però tot va canviar 

amb el confinament. En un moment de dubtes i incerteses, on molta gent va tenir 

problemes i ho va passar malament, l’Albert va gaudir de més temps per 

augmentar el contingut a la xarxa: “No hi havia futbol, però tenia més ganes de 

parlar de fitxatges o equips. Escrivia articles recordant Barça antics, feia fils de 

Twitter d’opcions pel mercat d’estiu... i de mica en mica vaig començar a tenir 

més continuïtat a la xarxa”.  

Però tot canvia quan comença a fer els fils d'anàlisi postpartit del Barça, un fet 

que s’ha acabat convertint en una de les seves senyes d’identitat:  “Va ser el punt 

més diferencial respecte el contingut que feia abans. Em vaig obligar a fer 

contingut pràcticament diari, a analitzar els partits del Barça gairebé sempre. Era 

un contingut diferent, jo em sentia còmode i s’oferia una cosa que a la gent li 

podia interessar. El punt més diferencial era fer-ho l’endemà. La gent encara té 

ganes del partit i va ajudar bastant. Va ser el principal canvi respecte abans del 

confinament. Vaig focalitzar-me més amb el Barça”. Va veure un buit que ningú 

cobria i va decidir explotar-lo. Hi ha molts comptes que fan anàlisis similars, però 

en un text escrit a una pàgina web externa. L’Albert assegura que el més 

important a Twitter és no diversificar. “Quan fas coses que obliguen a la gent a 
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sortir de la plataforma fa més mandra, és pitjor. Twitter et permet tenir un volum 

alt d’interaccions que ajuda que el contingut es mogui, i a la vegada és el millor 

espai per fer una anàlisi. Et permet tenir suport d’imatge, de text, de vídeo, i és 

dinàmic”. El fet que hi hagi pocs caràcters et limita i t’obliga a ser més precís i 

contundent. 

El creixement del seu compte era notori i indiscutible. El contingut tenia bona 

resposta, els retuits i likes cada vegada eren més alts, i els seguidors 

augmentaven a gran velocitat. Però l’Albert valora més la qualitat de la gent que 

el llegeix per sobre de la quantitat: “El que pot marcar la diferència és que qui et 

segueixi el dia de demà et pot oferir feina, pot tenir contactes o l’oportunitat de 

donar-te a conèixer a més gent. Si no estan compromesos, la xifra importa 

menys. Em vaig adonar que la comunitat estava bé quan veus que els treballs 

que fas es comparteixen, tens comentaris... vas veient que no és flor d’un dia i 

que té continuïtat”. Però com passava amb ‘La Media Inglesa’ o ‘Ecos del Balón’, 

tota aquesta feina no es traduïa en beneficis econòmics: “La gent es pensa que 

per tenir seguidors et plouen les ofertes. És cert que quan entres a la roda de 

col·laborar amb algun mitjà, tot canvia. Un cop em van trucar des de TV3, 

després RAC1... Twitter ajuda molt, però has d’entrar a la roda, perquè costa 

molt”.  

Com ha comentat, gràcies a les xarxes ha començat a participar en programes 

de mitjans convencionals. A més, s’ha creat un canal de Twitch on amplia el 

contingut que publica a Twitter, i ja ha començat a reportar uns petits ingressos. 

Però té clar quin tipus de producte ha d’oferir per diferenciar-se: “Has d’entendre 

el teu espai de rodatge i les teves limitacions. Puc fer un directe tot el dia de 

mercat, però si no tens la informació no dones res nou. Al final m’ho prenc com 

una continuació del que faig a Twitter. Sobretot busco que la gent que ja hi és es 

mantingui. Si se suma el doble, genial. Però vull conservar-la. És un lloc on puc 

tenir més eines perquè el meu contingut brilli més”. De manera detallada exposa 

com funciona la plataforma per monetitzar: “Va per subscripcions, bàsicament. 

Twitch té un programa on si arribes a vint hores mensuals et donen cent 

cinquanta euros. I si arribes a 200.000 minuts visualitzats, que és el límit, pots 
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arribar fins a 1.200 euros mensuals. És un contracte que dura uns tres mesos. I 

quan t’acostumes se t’acaba. També hi ha donacions de la gent i publicitat, però 

va lligada a les visites. I tens una comunitat que confia en el que fas i et paga de 

forma directe, però Twitch es queda el 50%. Després està la cosa de com 

tributar-ho perquè ho cobres d’Estats Units. Per sort tinc un gestor que 

s’encarrega. Soc autònom i ara he començat a pagar la quota”.  

 

L’Albert Blaya, en un directe al seu canal de Twitch 

 

Per tant, aquest és un altre exemple que deixa entreveure que el futur dels 

periodistes no passar per tenir contracte amb un mitjà: “Molts periodistes m’han 

dit que tots els joves haurem de ser autònoms. El concepte de nòmina als grans 

mitjans està congelat. El problema de TV3 és que té moltíssima gent des de fa 

quaranta anys cobrant un sou públic. Els mitjans van cada cop externalitzant més 

les coses i a contractar-te com expert. T’has d’anar espavilant i buscar moltes 

coses”. 

Pros i contres 

Tenir un canal propi atorga una llibertat més àmplia a l’hora d’expressar-se. Pots 

ser tu mateix, gaudir de més espontaneïtat i no haver de controlar certes actituds 

per no sortir dels cànons marcats per una cadena o un mitjà tradicional. El Gerard 

Romero, havent estat gairebé quinze a la ràdio, ara no ha de reservar-se tant i 

no patir per unes possibles conseqüències: “Després d’estar moltes hores en 

directe em puc emprenyar o dir-li alguna cosa a l'àrbitre i a la ràdio m’hauria de 
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moderar més. A la gent li agradarà o no, però tu et mostres com és. Si li agraden 

es queden, i si no li agrada són masoques de quedar-se”, explica el Gerard. 

Però Twitch, com tot, té desavantatges. Emetre tantes hores no és fàcil a nivell 

mental. Hi ha la llibertat per escollir quan connectar i quan no, però s’ha de 

connectar un cert temps per tenir més ingressos, o potser ha passat quelcom 

important que s’ha d’explicar a la gent. I un canal com el del Gerard que destaca 

per l’alegria i el bon ambient no es pot permetre un directe més tranquil perquè 

pot repercutir negativament: “He de sortir amb una cara feliç i contenta i tirar 

endavant. No m’ha passat gaire, però a vegades tens un mal dia. La gent no té 

cap culpa i ho nota, i veu que aquell dia no estàs força animat. Però és la meva 

feina. No em puc permetre estar tres dies sense fer programa si estic malament, 

perquè em penalitzarà. L’altre dia l’Ibai deia que l’stream provoca ansietat. S’ha 

de saber aturar quan un estar en un punt que pot explotar. No he arribat mai a 

un cas extrem, però si hi ha moments de cansament on has de parar. El problema 

és que el Barça no ens deixa respirar pràcticament.” A vegades s’ha d’actuar i 

mostrar una bona cara davant la càmera, tot i que les ganes de sortir siguin 

escasses. 
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6. Conclusions 

Internet ha obert un nou panorama en el periodisme esportiu. L’aparició de 

formats i la proliferació de mitjans digitals han alterat els hàbits tradicionals i han 

generat noves maneres de treballar. El consum de notícies i informació ha variat 

molt en els últims anys i la professió, en molts casos, ha hagut de reinventar-se 

per adaptar les seves funcions a les necessitats de la societat. YouTube i, 

sobretot, Twitch s’han convertit en un espai de referència per impulsar projectes 

propis i el contingut en directe està tenint una expansió sense precedents. A 

nivell radiofònic, el podcast està en continu creixement  i el marge de creixement, 

actualment, és extremadament alt.  

La primera hipòtesi a resoldre es preguntava si aquestes noves fórmules de 

comunicació han arribat per la crisi que acuita el periodisme i/o per una demanda 

de les noves generacions. Després d’analitzar diferents projectes i conèixer els 

seus orígens, el contingut que ofereixen i els elements més destacats de 

cadascun, la resposta engloba els dos aspectes. No tot és sempre blanc o negre, 

poden haver-hi grisos, i en aquesta qüestió és així. No hi ha un motiu únic, sinó 

que les dues premisses, d’una manera o una altre, han influït. La situació 

econòmica del periodisme es complicada, i la manca d’oportunitats i les escasses 

opcions de trobar feina han portat a persones com el Víctor Palacios, el Guille 

Casquero o l’Adrián Sánchez a tirar endavant un espai propi. Han viscut 

situacions complicades i moments fregant la desesperació, però gràcies a les 

tecnologies han pogut dur a terme projectes que els ha servit tant per assentar-

se a l’entorn digital com per impulsar-se cap a la premsa convencional. 

Les exigències del públic més jove també ha sigut clau. Les noves generacions 

reclamen un contingut més amè, distès i dinàmic i un lloc on participar i ser un 

més. Ser prosumidors en comptes de simples consumidors. Però demanen, 

sobretot, proximitat. La interacció és un factor que ha adquirit un protagonisme 

ressenyable. Els usuaris volen col·laborar, sentir-se útils i identificats amb el que 

veuen. Estar al mateix nivell, com diria l’Alberto Edjogo. Els ‘streamings’ 

permeten escriure en un xat, Mister Underdog acull públic al plató i ‘Jijantes’ té 
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una relació especial amb una audiència que s’ofereix, en algunes ocasions, a 

moure’s fins al llocs dels fets per potenciar la qualitat del producte. Això, en una 

televisió convencional és impensable. A més, obre la possibilitat que la gent entri 

en directe a donar la seva opinió. El Gerard Romero, que ha estat molts anys a 

RAC1, coneix l’oferta d’accions que motiven l’audiència i ha sabut optimitzar-les 

fins a convertir-se en un dels canals referents d’actualitat esportiva. Ara qualsevol 

pot ser periodista amb un mòbil, i la voluntat de molta gent de desplaçar-se per 

sortir al canal que segueixen s’ha convertit en una rutina que enriqueix el 

producte i el periodisme. Molts periodistes amb un llarg recorregut s’han adaptat 

perquè han vist un nínxol d’on treure un rèdit important. Així mateix, la ràdio a la 

carta ha esdevingut en una rutina de consum molt potent i cada cop compta amb 

més oients. Malgrat no comptar amb els efectes que genera el directe, el podcast 

és un format en auge que fomenta l’especialització, l’aprofundiment en 

temàtiques, les entrevistes i es pot consumir de moltes maneres. 

Vist el panorama, els mitjans tradicionals han hagut d’actuar. La segona hipòtesi 

debatia si aquests formats convencionals viuen una crisi, s’han adaptat, s’han 

transformat o han impulsat un model híbrid. Els termes ‘transformació’ o ‘crisi’ 

són els més radicals, i cap dels casos exposats al treball ha optat per canviar de 

forma gairebé total, renunciar a la seva idiosincràsia o s’ha trobat en una situació 

desesperada. Tanmateix, en major o major mesura, els mitjans han afegit 

modificacions per respondre als nous reptes que les noves plataformes han anat 

plantejant. Les estratègies a seguir han adoptat noves direccions i donen més 

enfocament a xarxes socials, contingut audiovisual i servei a la carta. TV3 té una 

filosofia clara pel món digital per no quedar-se enrere i cadenes com La Ser són 

conscients de l’impacte de plataformes com Spotify i ja publiquen tot els 

programes emesos allà, però diaris com Sport no poden fer una aposta forta pels 

nous formats per falta de recursos. Altres, com AS, han creat un espai amb 

vídeos i podcasts. No obstant, tot i comptar amb noves eines, l'opinió vers 

aquests nous formats no és homogènia i el canvi de paradigma encara s’intueix 

llunyà. 
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Dit això, el terme que més encaixa per concretar el comportament dels mitjans 

clàssics oscil·la entre ‘hibridació’ i ‘adaptació’. Si s’hagués d’escollir només un, 

l’etiqueta més adient seria la segona perquè, a nivell general, la majoria encara 

mantenen la seva personalitat inicial per sobre.  

L’última hipòtesi s'emmarca en el pla econòmic, i qüestiona la sostenibilitat dels 

nous formats. La pandèmia va aguditzar la crisi que viu el periodisme i que va 

suposar el tancament de molts portals. Tenir seguidors no assegura una bona 

remuneració. Molts dels mitjans que neixen a través de les noves plataformes 

tenen greus problemes de finançament, però han sorgit noves vies per fer els 

projectes viables i rendibles. Patreon ha servit per rebutjar patrocinadors 

èticament reprovables i Youtube, amb l’activació de les filiacions, ha propiciat un 

servei que pot desembocar en una línia d’ingressos estables. Altrament, l’entorn 

digital ha donat lloc a un nou perfil de treballador que està impregnant amb força 

i tot indica que ha arribat per quedar-se: l’autotreballador. I Twitter actua com un 

acaparador per oferir contingut i donar-se a conèixer. A més, ser autònom es 

posiciona com la manera més realista de treballar de periodista, i les possibilitats 

d’obtenir un contracte fix són escasses.  

D’aquesta manera, la resposta a la hipòtesi és afirmativa, però amb matisos. Ara 

mateix es pot viure d’un producte personal, però les opcions de tenir un sou digne 

requereixen un gruix important de seguidors i una comunitat forta i unida que 

estigui disposada a pagar una quantitat cada mes. Per arribar a aquest punt cal 

passar per etapes econòmicament molt dures que, en moltes ocasions, no 

asseguren un futur millor. No obstant, la situació és molt més esperançadora que 

fa uns anys degut a l’expansió d’aquestes vies de finançament, i exemples com 

‘La Media Inglesa’ són il·lusionants i generen optimisme.  

En definitiva, la hipòtesi general volia conèixer la direcció que està seguint el 

periodisme esportiu i com l’estan canviant totes les plataformes. L’evolució de la 

professió és constatable. Les xarxes i nous formats cada vegada tenen una 

influència major; les rodes de premsa són menys hermètiques i més accessibles 

pels mitjans digitals; la premsa clàssica ha adoptat noves formes de treballar i 



79 
 

 

donen importància a la tecnologia i les possibilitats de sostenir projectes 

econòmicament van creixent, tot i que calen una sèrie de requisits. L’expressió 

‘canvi de paradigma’, utilitzada per parlar sobre el creixement dels nous formats, 

s’empra d’una manera massa prematura i l’escenari actual no és tant clar com 

sembla. Per tant, la professió va encaminada cap a una compaginació entre món 

digital i món convencional. 
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orgulloso”. El País 

https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-

esquinazo-medios-comunicacion-202204212021_noticia.html 

 

8. Annex 

8.1. Entrevistes 

 

Laura Brugués 

Com ha sigut la teva trajectòria professional? 

Des de petita ja deia que volia ser periodista. Sóc de figueres i els meus inicis 

son a la radio de la ciutat amb 16 anys. L’any següent combino radio i el diari de 

Girona, perquè tenia una delegació a figueres. Estic fent ràdio i diari fins que vaig 

a la universitat. L'últim curs faig les pràctiques atv3. Jo era molt inquieta i volia 

ser periodista i treballar a Barcelona. Després de fer les pràctiques a TV3, la 

ràdio i el diari ho feia a l’estiu i els caps de setmana, i amb les pràctiques m'és 

impossible. També busco pel meu compte coses fins que l'estiu, quan acabo la 

carrera, em truquen de tv3 per començar a fer substitucions a la web d’esports 

de la CCMA, que es deia Interactiva. Es el meu primer contracte. Tinc sort que 

enganxo varies baixes i m’anaven cridant. Fan opos, aprovo, i al 2011 

absorbeixen interactiva i em quedo allà. D’allà surto de la web, m’envien a fer el 

Girona i després faig el Barça des de l’any 2014. 

Sempre vas voler ser periodista esportiva 

A mi em feia molta il·lusió. Veia el futbol, el Figueres al camp i el Barça a casa. 

Veia gent que entrevistava als jugadors i volia ser com ells. A la radio feia de tot, 

però si hi havia alguna cosa d’esports sempre m’apuntava. 

https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-esquinazo-medios-comunicacion-202204212021_noticia.html
https://www.abc.es/tecnologia/redes/abci-pique-streamer-intentos-jugador-esquinazo-medios-comunicacion-202204212021_noticia.html
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Quina visió té TV3 dels nous formats? Ho veu amb escepticisme o una 

realitat? 

Hi ha una gran aposta per les xarxes socials. Ja no es diu que es el futur, sinó 

que és el present. A nivell de redacció i de Mitjans, s’estan dedicant molts 

recursos per realització i redactors. Hi ha una gran transformació, un projecte 

que s’està tirant endavant. A les xarxes socials hi ha gent molt dedicada i que 

tots els programes tinguin alguna vinculació amb les xarxes, el món digital o l’app 

d’esport 3. No tenim un Twitch propi, però el ‘Gol a Gol’ connecta sovint amb el 

Gerard Romero. S’intenten integrar totes aquestes coses. Ja no només podem 

fer tele, perquè les noves generacions no la miren. Tots els programes van 

encaminats. Hi ha una aposta clara, és la filosofia. 

A Twitter hi ha programes que pengen talls. Tenen bona acollida? 

També es pugen declaracions declarades d’algun tertúlia, o alguna exclusiva. Té 

bastant joc. Hi ha el concepte de programa tradicional, però cal aplicar-ho al món 

digital que és al present. Abans ho veiem com llunyà, però ara és el present. 

Quan es fa qualsevol cosa, desplaçaments, tal, no només es pensa en els 

programes si no també a nivell de crear contingut digital i difondre a través de les 

xarxes. Aquest estiu vaig entrevistar al Memphis Depay a la pretemporada. A 

part de fer els vídeos per telenotícies, vaig dividir el que havia preguntat i vaig 

veure vàries temàtiques clares amb les que es van crear uns vídeos només per 

Instagram. Es van crear continguts exclusius. 

Té importància el podcast? 

TV3 té a la carta, allà pots recuperar tots els programes. Fa molts anys que hi 

és. Ara amb l’aplicació és més fàcil, pots recuperar programes, veure directes… 

sempre i quan no hi hagi tema de drets. Com que hi ha imatges de futbol, els 

drets estan limitats i no pots penjar aquestes imatges a internet, i aquests 

programes no es poden penjar. Hi ha aquests condicionants. Però desconec si 

es pengen en podcast, però em sembla bona idea. La gent no mira la tele, esta 

fent coses i va escoltant. I certament la imatge li és igual. Potser demà surt un 

projecte així, però que jo sàpiga ara mateix no hi és. Quan fèiem el club de la 
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mitjanit d’àudio i tele això ens condicionava. Havies de pensar que feies el 

programa per tele i radio, no podies dir “Mireu aquest gol”: Això amb àudio potser 

perd. També et pots posar el programa a la Tablet i anar fent. El telenotícies el 

pots mirar a qualsevol hora. 

Creus que els nous formats han nascut per la crisi que arrossega la 

professió, o per la demanda de les noves generacions? 

Crec que és positiu. Son llocs de treball que fa un temps no ens hauríem 

imaginat. Quan jo estudiava va a ver un boom de mitjans que ja no existeixen. 

No sé on aniran els becaris a treballar, perquè no hi ha feina. Ara han aparegut 

aquests noves modalitats. Són llocs de treball, noves maneres de fer que 

trenquen amb el que estava establert, i això ens omple perquè ens obliga a 

pensar en aquestes noves plataformes. A part, és una cosa que te èxit. Un cop 

ens vam trobar a una presentació de Semedo, i érem els mitjans tradicionals i 

uns nois que eren Youtubers. Primer te’ls mires amb recel, però vam buscar-los 

i ens multiplicaven l'audiència. Evidentment tenen tot el dret de ser-hi i els 

conviden. Perquè tenen més seguidors i més audiència ells que nosaltres, que 

som mitjans de tota la vida.  

Quina de les dues opcions penses que ha influït més? 

Pot ser una mica tot. Amb la crisi es vegin obligats a reinventar-se i buscar noves 

sortides que venen acompanyades de la tecnologia ho pot permetre. Fa deu o 

quinze anys, per molta crisi això no es podria haver inventat. Els joves miren les 

coses a través de YouTube. Parles amb nens i ho coneixen tot. Han sabut 

aprofitar el moment i per la crisi no tenien feina o lloc per ells. És una manera de 

reinventar-se i aprofitar les noves tecnologies.  

Aquests nous formats fomenten un augment de l’autotreball. Creus que és 

el futur? 

És arriscat. Jo no em veig muntant Twitch, no sabria ni per on començar. El 

Gerard Romero portava un treball de molts anys, feia moltes coses, estava a un 

mitja tradicional i ho deixa tot per obrir un canal de Twitch i li va de meravella. A 
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l’Ibai no conec molt la trajectòria i no sé com ha arribat a tenir a Agüero, Piqué o 

entrevistar a Messi, i tots ens quedem amb un pam de nas. No sé quin és el 

secret, però entenc que has d’oferir continguts que la gent et segueixi, per molt 

que tinguis una feina prèvia. Jo em pregunto quants es queden pel camí, quants 

ho intenten. Per mi això és desconegut. El tema publicitari… No sé com ho fan. 

Com vau viure a TV3 l’entrevista d’Ibai a Messi i que no parlés amb els 

mitjans tradicionals? 

Estem a una època on els mitjans tradicionals no tenim drets de res. No ens 

agafa per sorpresa. Fa un any teníem els drets de la Champions femenina i 

aquest any no. Hem passat de tenir-ho tot a no poder ni poder fer un directe previ 

a un partit dins del camp. O tens bona relació amb el Messi o no el tindràs. Son 

coses que ja has assumit. Si Ibai te contactes i és amic del Kun Agüero. És 

conèixer algú del cercle i parlant aconsegueixen això. És per treure’s el Barret i 

d’admirar. El poder que teniem els mmcc ha quedat molt reduït. Els clubs ja no 

ens necessiten perquè tenen els seus propis mitjans, les seves xarxes socials. 

Ells ja generen contingut. Ja no depenen de nosaltres. En tema drets hem perdut 

moltíssim. Arriba un punt on els mitjans tradicionals ja no podem competir. NO 

és una decepció que el Messi no ens atengui perquè entra dins el previst. 

Pot haver enveja perquè els futbolistes prefereixin fer entrevistes amb 

streamers? Potser pel tipus d’entrevista se senten mes còmodes? 

És cert que els mitjans privats depenen duna empresa. Jo sentia al Piqué que va 

anar a la sotana i deia “vosaltres ho feu bé”. Ell critica Mundo Deportivo, i no 

concedirà entrevistes per alguns motius. Crec que veuen que ens devem al 

nostre propietari i que un streamer el deuen veure més lliure. Potser arriba un 

dia on no són tan lliures. Ara fan el que volen, però potser un dia un anunciant 

els condicionarà a l’hora d’enfocar un tema o una entrevista, i aquesta bona 

relació que hi ha ara en un futur els pot passar com ara als mitjans. És tot tant 

recent que ja coses que encara no sabem. 
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Aquests nous mitjans son plus o necessitat? 

És un plus que dones a la audiència, perquè dones més serveis. Però és una 

necessitat, perquè si no ho fas et quedes enrere. Això és present. Estàs obligat 

a ser-hi. A tenir xarxes socials i anar incorporant coses. Ara es feia molt 

Instagram Live i ara Twitch. No pots tenir el concepte d’abans de televisió. Abans 

tenies dos canals. Tot ha anat evolucionant, i ara els mitjans estan obligats a 

evolucionar cap a aquests nous formats per intentar seguir en el mercat. Si no al 

només et mirarà la gent de seixanta anys. Son uns serveis que abans no ho 

oferies, per tant sí es un plus, però també una necessitat. Tu parles amb el seu 

representant i és impossible. Ja pel Gavi és impossible demanar una entrevista. 

Ha canviat molt. I si ells poden evitar-ho no la fan. 

És mes fàcil entrevistar a la ràdio que a la tele? 

Sí. Al confinament fèiem entrevistes i m'ha passat que teníem una trucada per 

entrar al programa, però en vídeo no volien sortir. És més fàcil, perquè la ràdio 

és més ràpid. 

Des de TV3 com es veu que els mitjans digitals tinguin accés a rodes de 

premsa i puguin preguntar? 

Ho veig bé. Em semblen noves sortides professionals, i endavant per tot aquest 

jovent que vol ser periodista. Com més mitjans, millor. 

Quins objectius té TV3 a mig-llarg termini? 

Ser-hi i incorporar-los. Ser a tot. Que aquests nous formats siguin el dia a dia de 

tv3. No renunciar-hi ni donar-hi l’esquena, sinó afegir-los. Per estar al dia intentar 

atraure el màxim possible d'audiència, no només amb aquella gent tradicional 

que sempre mirarà TV3. Sinó ser també un atractiu pels joves que et puguin 

necessitar com a tele, perquè la sensació es que la tele ja no la miren. 
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Pepe Rodríguez 

Com t'inicies al món del Periodisme? 

Als 33 anys, se'm va posar al davant l'oportunitat de treballar en un diari, la Nueva 

España. A mi se'm donava bé escriure. Havia col·laborat en revistes i blocs, i em 

va semblar una oportunitat genial. Vaig començar amb una setmana de prova i 

em vaig quedar set anys.  

Fins aquell moment de que treballaves? 

He treballat de mil coses diferents. De transportista, de mosso de magatzem, 

fent mudances, en un banc, he tingut un videoclub, de comercial... 

I perquè no vas estudiar periodisme? 

Mai no ho vaig pensar. Quan era a l'Institut mai no vaig tenir la vocació. Se 

suposava que la millor sortida era ser enginyer, i vaig llençar-hi. Després em vaig 

col·locar a economia, però no m’interessava gaire. No vaig tenir cap pensament 

perquè la meva vida estigués enfocada a una professió. 

Com passes del diari a fer un podcast? 

Quan començo a escriure al diari, descobreixo la meva vocació, encara que sigui 

tardana. Els primers cinc anys van ser un plaer immens. Vaig descobrir tot el 

meu poble. Em va encantar i ho vaig passar molt bé. Però com tot a la vida, tot 

té una corba. Encara que el Periódico m'omplia menys, m'agradava tothom del 

periodisme i vaig crear un bloc per parlar d'esport. Estava escrivint a molts llocs 

sobre videojocs, música, en vaig crear una específica. La meva dona i jo vam 

anar a Madrid sense feina, però jo estava començant a enamorar-me dels 

podcast. I com que tenia temps, vaig decidir crear-ne un. Si em presento alguna 

prova de treball, podia demostrar que sé fer ràdio. El 2014 va començar el meu 

primer podcast. 

 I tenia bona acollida? 
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Al principi no m'escolta ningú. Però jo escrivia en fòrums de NFL i tenia un nom 

i molts dels que et llegien t'escoltaven al podcast. Ja tenia un mínim d'oients i 

certes escoltes. Això em serveix per quan el diari AS pensa en crear una secció 

de NFL, jo estava fent petites col·laboracions al Cinco Dias, i em valien per estar 

a la base de dades de Prisa i sabien que tenia un podcast i un bloc sobre futbol 

americà. Em criden per a l'entrevista i em contracten. Aquella idea original em va 

servir perquè em cridessin el primer i entrar a escriure al diari AS de NFL. Aquí 

canvia tot. L'explosió de reconeixement i de seguiment es dispara a uns límits 

increïbles. Perquè jo segueixo fent el podcast. Comences a treballar en un tanc, 

en comptes d'estar amb les pedres i els pals. En un parell d'anys es converteix 

en el podcast diari més escoltat d'Espanya d'esport. I això els ho dec al diari AS. 

Com neix ‘Pepe Diario’? 

Estic tres anys al diari AS, però fent el meu podcast en un horari fora de les 

oficines. Però al cap de dos anys i mig canvia la dinàmica interna de la secció. 

Companys que se'n van, canvis d'organització... I l'ambient canvia. I estic una 

mica fart de treballar cada dia i continuar fent el podcast, i jo crec que té un gran 

recorregut, que té un valor immens. És el mas escoltat d'Espanya. I és el que 

m'agradava més. Però arriba un punt on et canses. I si això no té valor, o ho 

deixo de fer o ho monetitzo. I decideixo posar-ho per compte de pagament. No 

amb la idea que funcionés, però tenia el convenciment que no podia ser així. Un 

podcast amb quatre mil escoltes diàries de mitjana ha de valer alguna cosa. I em 

va donar per posar-lo de pagament, anomenar-lo "pepe diari", per separar-lo del 

diari, i provar un mes. La meva sorpresa va ser que el primer mes ja es van 

subscriure més de mil persones. Davant aquesta sorpresa, i amb els números a 

la mà, vaig decidir deixar l'AS i apostar pel podcast, que m'estava donant més 

diners. 

Perquè ho poses tot de pagament? 

Feia quatre anys que feia el podcast i molta gent que m'escoltava diàriament. No 

em semblava una bona Estratègia posar una cosa gratuïta. Ja em coneixes, i si 
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ho vols paga'l. Com que ja tenia públic, jo volia ser molt clar. No encaixava ni 

amb la meva personalitat, ni amb el meu producte ni amb els meus clients. 

 

Vas pensar a obrir Patreon? 

Des del principi em vaig negar al Patreon o que la gent es considerarà part del 

producte. Aquí no hi ha mitges tintes. No vull ofendre ningú, però em semblava 

anar pregant, i em negava. Això és el que hi ha, i això val. I si no, em dedico a 

una altra cosa. No m'agradava la relació al Patreon. Filosòficament anava contra 

allò que estava fent. No pretenc tenir la raó, però en el meu cas no pegava ni 

amb mi ni amb el meu producte. 

El futur del podcast és fer-ho de pagament? 

Hi ha un garbuix d'oportunitats econòmiques diferents. No ho tinc clar pel que fa 

al futur. Tot pot conviure i depenent del producte es pot trobar un model de relació 

econòmica i amb el consumidor diferent. 

Amb el temps canvies enfocament del podcast? 

A l'AS només era esport americà. Però pel meu compte no. No m'agrada 

encasellar-me, i com a individu tinc interessos molt variats. Veig tennis, futbol, 

ciclisme...a més, com era de pagament, vaig decidir passar d'un podcast d'una 

hora a un altre de dues hores i mitja. I com a consumidor m'agraden els 

programes magazin dins l'esport, que parla de tot una mica. Si hi ha semifinals 

de Champions, perquè he de parlar d'un partit de temporada regular de NBA? 

Volia tenir un programa que respongués a aquest impuls. I si és el Tour de 

França, vull parlar del Tour. A banda d'augmentar horari, i fer-ho de dos hores i 

mitja, volia tocar tots aquests temes.  

 Tens referents? 

Sempre ha estat Dan Patrick, periodista nord-americà que treballava a ESPN i 

se'n va anar per muntar el seu propi podcast. Ho escoltava i em delectava amb 

ell. Quan ho vaig muntar volia imitar-ho. 
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Quants subscriptors té ‘Pepe Diario? 

Va variant. En els darrers tres quatre mesos està estabilitzat el 1.700. Ara també 

he tornat al diari AS, col·laboro en canals de YouTube. Però encara que només 

fos pel podcast, 1700 a 4€ al mes em dóna de sobres. Ara a l'AS tinc dos podcast, 

un de NBA i un altre de poliesportiu, la pica de l'AS, que és com l'emblema del 

projecte. I un canal de Twitch de futbol que s'emet els dilluns a la nit. 

Sempre portes convidats? 

Col·laboradors, experts en cadascun dels temes. No m'agrada el format tertúlia, 

però sí el format diàleg. Tot el programa està estructurat així. De cada tema porto 

una persona. Hi ha gent que és recurrent, de vegades hi ha protagonistes, però 

el més agraït és el col·laborador habitual. Hi ha bromes internes que a l'oient li 

fan gràcia, la rutina... I és el millor 

 

Gerard Romero 

Com neix Jijantes? 

Jijantes neix amb la voluntat i necessitat de buscar alguna cosa que em motivi 

més del que estava fent. A la radio feia molta temps que estava i necessitava 

alguna cosa més. Per això vaig començar a compaginar les dues coses. entre la 

situació que van plantejar a la ràdio i que jo veia que el canal, paral·lelament, 

anava creixent bastant. Vaig decidir fer el salt, posar-nos de ple pensant que això 

realment podia funcionar i tenir el rendiment que va tenint. No al nivell que ha 

tingut ni la bogeria com ha crescut de  ràpid, però sí que pensava que aquesta 

plataforma podia anar creixent. 

El canal ja el tenies creat d’abans? 

Vaig començar al novembre del 2020. Durant tot l’any passat anàvem fent 

programes on fèiem entrevistes i alguna xerrada. Però Jijantes va ser a partir 

d’abril-maig, quan vam arrancar el projecte més seriosament, encara que serio 
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del tot va ser al setembre. Jo vaig començar fer partits del fifa per fer els mínims 

que t’exigeix Twitch, i quan els vam tenir vam girar i vam començar a fer una 

mica de programa. 

Com va ser la decisió de deixar la ràdio. Era molt arriscat, no? 

Al final podem ser conformistes, quedar-nos on estem i estar tota la vida a un 

lloc on no estàs a gust del tot. Vaig decidir provar Twitch, i si no va bé confiaré 

que vulgui sortir una altre història. Passats aquests mesos, crec que vam escollir 

bé el moment d’apostar. La plataforma va creixent i el culer necessita poder-se 

desfogar. 

Tenies clara la estructura de Jijantes des del principi? 

El format que tenim ara no és el que teníem pensat. El vas modulant i l’actualitat 

ho marca molt. El barça és un club que cada dia genera notícia i de cada historia 

es poden fer hores de programació. Mica en mica ha anat agafant forma, tenim 

uns col·laboradors habituals... però tot a mesura que ha anat creixent el 

programa i la comunitat. 

Per que creus que estan canviant les formes de comunicar? 

No crec que sigui un tema de crisi del periodisme. Es un tema d’esgotament. La 

gent necessita alguna cosa diferent, on sentir-se protagonista, formar part d’una 

comunitat de forma molt activa... Els mitjans convencionals s’han anat tancant a 

la gent. Si que a la radio s’obrien telèfons, però la sensació es que tot s'ha anat 

tancant molt, i a l’hora de la veritat l’oient no forma part del format. I crec que la 

gent està una mica cansada que sempre siguin les mateixes cares i les mateixes 

veus opinant del Barça i no vagi entrant gent jove. 

 

Per què creus que ha crescut tant Twitch? 

Tenim l’error pensat que Twitch es per la gent jove. Hi ha gent de cinquanta anys 

que està enganxat a Jijantes. I és perquè estem a Twitch, si estiguéssim a un 

altre lloc potser s’enganxarien a una altre plataforma. El creixement és evident, 
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però crec que la plataforma ha obert més enllà del gaming i els ha donat una 

major riquesa. A partir d’aquí, alguns hem pogut aprofitar l’onada. Hi ha una mica 

de tot. 

Per què creus que Jijantes ha crescut tant? Al final hi ha una gran oferta de 

continguts. 

de moment no hi ha un perfil similar a Twitch en la barreja que fem d’informació, 

entreteniment i espectacle. Fa que enganxem a alguns i altres no ho facin perquè 

consideren que no és la forma de comunicar. Es el format que ens està donant 

resultat. Cada setmana has d’introduir coses noves. Nosaltres li donem molt de 

ritme, aquest punt de música, de show... coses que enganxen des del petit de la 

casa a la dona gran que està a casa. Anem una mica més enllà del barça i el 

futbol i creem tot aquest clima una mica “festivalero”, crec que ha fet que la gent 

s’enganxi més. 

És la barreja perfecta per tu? 

Per mi sí. M’ho passo molt bé. La gent ve perquè sap que podem tenir informació, 

i la barrejarem amb entreteniment. Sumem a la gent que vol informació i als que 

et venen a buscar perquè anem més enllà de la seriositat. Quan l'hem de tenir la 

tenim, quan hem de tenir protagonistes la tenim, quan hem de fer una tertúlia 

seriosa la fem, però esperant que en qualsevol moment pot passar alguna cosa 

que no està prevista. Penso que és la clau. 

Twitch et fa ser més natural? T’obre més les ports a mostrar la teva 

personalitat sense límits? 

Pots fer i desfer quan vulguis, que és la gran clau. Quan passa alguna cosa en 

clau Barça, enxufem directe. Si a les nou del matí s’ha muntat un pollastre, a les 

nou i cinc estem fent programa. Una de les coses boniques és que et mostres tal 

qual. Si hem d’anar a cobrir una cosa mostrem per quina porta pot entrar un, per 

quina porta pot entrar l’altre... fem partícip a la gent. Crec que és un format molt 

viu, molt interactiu, i això a la gent li agrada més. 

Però a nivell de personalitat, potser pots fer coses que a la ràdio no. 
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Està clar. Després d’estar moltes hores en directe em puc emprenyar o dir-li 

alguna cosa a l'àrbitre i a la radio m’hauria de moderar més. A la gent li agradarà 

o no, però tu et mostres com ets. Si els agrada es queden, i si no els agrada són 

masoques de quedar-se. A la ràdio t’havien de ‘menjar’ sí o sí, i aquí si venen és 

perquè volen buscar el morbo 

Què és el que més t’agrada de Twitch i el que menys? 

El que més m’agrada és la interacció al xat. És una de les coses que més 

m’apassiona, el poder viure les reaccions de la gent al directe. Tenir un dubte i 

que la gent t’ajudi... i ara mateix, hi ha poca cosa que no m’agradi. Potser la gent 

que entra fer mal o a fer comentaris destructius. La gent ha de tenir clar que si 

vas a un canal de Twitch tindràs llibertat, però ningú t’obliga a veure-ho. Si vens 

a buscar-nos, que sigui perquè vens a veure  una cosa que t’agrada. Tampoc fa 

falta insultar i provocar. I la llibertat que tens a Twtich d’agafar, banejar o esborrar 

els missatges permet tenir una mica més de control. Controlar a la gent que es 

desvia i agafa una tendència perillosa és el que dona més feina. 

Com va sorgir el ‘tren de hype’? 

Ni el tren del hype, la jaça, tocar la campana... són coses que apareixen i que es 

queden o se'n van. Al tren del hype fa un any que estem amb la mateixa música 

i la gent no vol que la canviem. Són coses que apareixen per si soles. La clau es 

introduir coses noves sense canviar. És el secret perquè la gent no s’avorreixi i 

vegi la mateixa dinàmica. 

Deu ser difícil que la gent no s’avorreixi i mantenir l’atracció. Com ho fas? 

Donant molt de ritme. El ritme és vital, almenys en el nostre format. Efectes 

musicals, sintonies, generar una atenció amb imatges i que la gent estigui 

pendent. La gent té aquesta inquietud i ha de saber que som allà per explicar-

les. 

Hi ha dies que no deus tenir ganes de fer directe. Com ho fas? 

He de sortir amb una cara feliç i contenta i tirar endavant. No m’ha passat gaire, 

son situacions que a vegades tens un mal dia o molta feina. La gent no té cap 
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culpa i ho nota, i veu que aquell dia no estàs força animat. Però és la meva feina. 

No em puc permetre estar tres dies sense fer programa si estic malament, perquè 

em penalitzarà. Aquesta setmana he marxat dos dies per parar perquè el meu 

cap necessitava airejar-se. L’altre dia l’Ibai deia que l’stream provoca ansietat i 

sempre estar aquí. S’ha de saber aturar-se quan un estar en un punt que pot 

explotar. No he arribat mai a un cas extrem, però si hi ha moments de cansament 

on has de parar. El problema és que el Barça no ens deixa respirar pràcticament. 

S’ha de saber gestionar. La gent t’ajuda a tirar endavant el programa. Fas tertúlia, 

la gent entra i participa, reaccionem a alguna historia, entrem al ‘Gol a Gol’. 

Tenim moltes finestres que anem compaginant per fer la tarda més entretinguda.   

L'últim dia del mercat de fitxatges d’hivern va ser el punt àlgid del teu 

programa. Com ho vas viure? T’ho esperaves? 

No m’ho esperava gens. Teníem clar que seria un dia important perquè la 

situació anava creixent. Ens va situar molt fort al matí. El fet de caçar a 

Aubameyang a l’aeroport ens va donar un pic d’audiència molt bestia al matí. Va 

donar la sensació que la gent del Barça havia d’entrar aquí per saber què estava 

passant. Teníem moltes connexions. Molta gent ens va ajudar a ser a l’aeroport, 

a l’hospital, a la ciutat esportiva... els punts calents els tenies controlats, i sabies 

que si passava alguna cosa, Jijantes t’ho explicaria. El dia a nivell informatiu va 

ser molt potent i vam tenir la sort de poder ser als llocs per poder explicar què 

estava passant. 

Aquell dia hi havia gent que acudia a cobrir els llocs per voluntat pròpia. 

Com valores la teva comunitat tant fidel que tens?  

La gent se sent molt identificada amb tot el que fem. I quan veu que algú es 

protagonista perquè des de l’anonimat se’n va a algun lloc a seguir a Laporta, 

l’altre es pica. A Orihuela una parella ens va dir que volia col·laborar. Després 

els agraïm, ja sigui convidant-los a sopar o enviant-los dessuadores o gorres, o 

els donem uns calers. Es el gran secret. La gent se sent molt integrada i t’ho 

recompensa així. 
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Com creus que els mitjans clàssics es prenen la irrupció dels nous 

formats? 

S’ho han de prendre com aire fresc. S’ha de pensar que tot suma i no perjudica. 

Hi ha gent que pensa que això els restarà audiència. Si es fa bé la feina hi ha 

audiència per tothom. Hi ha moltes plataformes, moltes formes de consumir, 

moltes edats... que en futur la gent obrirà menys la radio o la tele? El temps ho 

dirà. Si tu fas un format atractiu, la gent s’enganxarà igual. Ara, has d’anar 

canviant innovant i refrescar cares i veus i donar més protagonisme a exjugadors, 

exentrenadors i tot aquesta gent que sap de què parlen i no gent sense criteri 

que estan a tertúlies perquè fan un show però no saben res de futbol. 

Quins objectius tens a mig - llarg termini? 

No ens volem posar cap sostre. Anem dia a dia, a gaudir del moment. Anem 

introduint coses que creiem que ens poden ajudar, com la copa de basquet. I 

anar creixent. Si ens tornem bojos i fem moltes hores això ens pot perjudicar. 

Anem a consolidar-nos, i a partir d’aquí veurem quin camí seguir.  

Has pensat en fer Jijantes en podcast? 

No he valorat el format podcast. Tinc molta gent de l’entorn que m’ho diu. Hi ha 

moments que sí es poden fer, però d’altres no. Per això hauríem de créixer a 

nivell d’editors perquè et tallin els vídeos, etcètera. Ho valorarem. 

 

Bruno Alemany 

Com neix Play Futbol? 

Va ser una idea de Fernando Evangelio, que era el periodista que hi havia a la 

SER fent futbol internacional en aquell moment. Al 2010 té la idea de fer un 

podcast. Hi havia cultura d’aquest format a Anglaterra, però no era una cosa 

especialment desenvolupada. A Estats Units es començava a fer això de la ràdio 

a la carta, però estava començant. Ell veu que hi ha un espai pel futbol 
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internacional que no s’està cobrint als programes convencionals d’esports de la 

radio. Va tenir la idea de fer el podcast i jo el vaig heretar. Vaig ser part del 

projecte inicial, però amb mi va canviar l’estructura i vam aportar el nostre segell. 

Però neix amb la voluntat de donar-li espai al futbol internacional que, 

segurament, la gent podia reclamar en aquell moment. 

Per què creus que els mitjans convencionals no cobreixen aquest espai? 

Crec que el futbol internacional ha anat guanyant terreny als mitjans esportius. 

També depèn de la visió de cadascun, però ha guanyat importància. A Gol també 

hi ha hagut espais, a la ràdio també. Que ho tinguin a mitjans generalistes és 

més complicat perquè va dirigit a un gruix gran de gent. Aquests espais 

especialitzats han vist una porta de sortida important amb el podcast i amb 

pàgines webs. 

Quina idea teníeu en un primer moment, quan vas heretar el programa? 

La meva idea ha anat canviant. Vaig començar donant molta importància a les 

entrevistes, però amb el pas del temps ha anat variant. Una entrevista et dóna 

joc, és fresca, genera un impacte amb l’oient... però amb el pas del temps he 

canviat. Vull que tot el contingut tingui sentit i aporti alguna cosa. A vegades hi 

ha entrevistes amb gent que té poques ganes de parlar. Prefereixo que parli gent 

apassionada i sap del que parla. 

Què opines del podcast? Cada cop té més recorregut, però creus que té un 

marge ampli de creixement? 

Cada cop es consumeix més ràdio a la carta. És cert que mentre existeixin els 

cotxes o mitjans de transport que tinguin accés a ones hertzianes , la radio en 

directe seguirà essent important. Dona unes coses que el podcast mai donarà. 

Ara qualsevol persona que pugui enregistrar a casa seva pot fer un podcast. 

Estic convençut que ho consumirà més gent de cara al futur, i aquelles que li 

interessen de veritat. Però ja hi ha una part, la del moment d’un partit o d’una 

invasió que això no t’ho pot donar un format enllaunat com el podcast. 
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Aquest creixement del podcast és més conseqüència de l’evolució de la 

societat, o que la gent necessita escoltar alguna cosa en tot moment?  

Et diria que va tot lligat. Li passa al meu fill. Es posa un partit de futbol i és incapaç 

de estar concentrat en el partit. El fet d’estar sempre connectat a alguna cosa i 

tenir quelcom que et distreu funciona d’aquesta manera.  

Estem vivint una eclosió de la cultura de l’àudio? 

És una bona pregunta. Hi ha molts podcasts i molt interessants. Crec que hi ha 

més gent que escolta coses però menys ràdio en directe. Al mateix temps, a les 

noves generacions les veig molt encaminades a lo visual. El meu fill va a l’escola 

i es posa el mòbil, no un podcast. Fan coses que es puguin veure. Jo mateix 

escolto podcasts i estic mirant Twitter. Tenir la vista ocupada és una cosa a la 

que ja no es pot renunciar. A més, hi ha moltes coses. Estar només escoltant et 

permet fer altres coses. no pots mirar un vídeo de YouTube i anar a córrer. Si és 

només àudio, pots planxar, fregar els plats... una altre cosa que és molt 

important. Si a tu el que t’omple és el contingut, amb l’àudio és suficient.  

Té bona acollida Play Fútbol? Quines són les seccions que més agraden? 

Play Futbol té un públic especial, però molt model. És reduït, perquè faig un 

producte que també parla molt del joc i toca temes tàctics. Aquest fet redueix el 

ventall de gent a la que pot estar encaminat. Et faries creus de la quantitat 

d’entrenadors que escolten el programa, directors esportius d’equips d’elit que 

t’envien missatges. Aquest contingut més tàctic, que aborda corrents 

futbolístiques, entrevistes interessants... això té bon feedback. També va molt bé 

l’intercanvi amb l’oient, sigui a través de preguntes a Twitter o als comentaris 

d’Ivoox. Fa la sensació que a la gent li agrada molt, i poder-nos preguntar, veure 

que els fem cas... els agrada. I un programa de futbol internacional que, entre 

descarregues, escoltes online, etcètera, l’escolten quinze mil persones per 

nosaltres està molt bé. 
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Quina visió té la SER sobre els nous formats? 

La SER està entregada a aquest tipus de formats. Es va crear SER podcast amb 

gent super valida al darrere. Hi ha el Roberto Garcia, que és una ment 

privilegiada. Li aporta una qualitat d’àudio absolutament bestial i la SER està 

oberta a tot tipus de novetat en aquest format. Tot com una espècie de gran 

contenidor de diferents formats. Anar a buscar una sèrie documental de podcast 

sobre la transició. Això ho trobes a la SER. A nivell d’esports se li dona molta 

bola, hi ha ‘Carrusel Americano’,’Carrusel Confidential’... mica en mica va 

agafant força. 

Tenen bona acollida els programes que es pengen a Spotify? 

El ‘Larguero’ s’escolta molt el matí següent. Abans estava la repetició per la gent 

que no ho havia pogut escoltar en directe a la matinada. Però posar el programa 

quan vulguis és encara millor. Sigui a la hora que sigui.  

Hi ha transformació, adaptació o hibridació? 

És absolutament híbrid. La SER no esta deixant de banda l’antena, la radio en 

directe. És l’essència i això s’ha de tenir clar. La ràdio juga un paper important. 

Quan passa alguna cosa, poses la ràdio i pots seguir fent coses. La ràdio sempre 

està allà per escoltar aquests moments importants. I oblidar això seria perdre. 

Seguirem molt pendents del directe, però cada cop més oberts a que els podcast 

amb qualitat tinguin cabuda. Si he de respondre una de les tres, diria que és 

híbrid. 

Quins objectius tens per Play Futbol? 

Un, fonamental, és passar-m’ho bé. No té sentit si no gaudeixo. Gaudir, 

aprendre... és objectiu número u. Sempre i quan no deixi de ser un producte 

atractiu per un gruix de gent. El meu objectiu és ser didàctic en quant a tàctica, 

corrents, fer arribar a la gent com juguen alguns equips, quin tipus de futbol està 

triomfant més, quins jugadors joves estan creixent... és complicat de fer-ho bé, 

però és l’única cosa que busco. I si pot ser escoltar per més persones, encara 

millor. Si faig una cosa que a la gent l’interessa, amb això tinc prou. 
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Guille Casquero 

Ets periodista? 

He fet Periodisme i política. Poca gent ho sap perquè a les xarxes mai ho poso. 

Sempre m'ha interessat molt. Encara no l'he acabada, ho vull fer, però no puc 

prometre res. 

A la universitat ja et movies per fer coses fora de les classes? 

Amb 13-14 anys ja sabia que seria periodista. Ho tenia claríssim. M'encantaven 

els programes de la tele, escoltar narracions... sempre explico la mateixa 

anècdota. Un cop la meva mare em castigo sense veure el futbol, no era el fill 

model. Vaig sentir el gol d'Iniesta al camp del Chelsea per la ràdio al llit. Va ser 

quan vaig decidir que volia ser periodista. I quan entro a la carrera, jo volia 

diferenciar-me. I ho havia de fer bé. Sempre he estat molt crític amb mi mateix. 

Vaig començar a fer coses, em vaig fer amic d'uns nois a Màlaga que estaven 

en una ràdio, i al batxillerat hi anava a comentar partits. Me'n vaig anar fent el 

meu estil, parlant del que volia, un dia vaig presentar jo... volia agafar experiència 

i diferenciar-me perquè, quan arribés el moment de fer el salt a un gran mitjà, 

estar mig preparat. Et vas fent el teu model, la teva filosofia. Tenia clar que la 

professió tenia poca sortida laboral, però ho volia fer, i vaig intentar per tots els 

mitjans començar aviat. 

I què vas fer després? 

Jo vaig estar a Llibertat FM. Cap a un programa informatiu i parlava de la Lliga. 

Vaig tenir un projecte petit, gairebé de carrera, del Getafe. Vaig estar mig any i 

vaig fer algunes entrevistes interessants. Després vam fer un carrusel de futbol i 

vam crear Soccer City. Fèiem quatre podcasts. Soccer City Sound, la Ciutat del 

futbol, Ciutat de plata i Sempre amb les Noies, que es va anomenar #futbolistes. 

Després vam tenir un programa a Radio Marca de matinada, de dos i mitja a tres. 

Els podcasts mai no ens van generar ingressos, i el programa en marca 
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l'escoltaven un miler de persones i vam treure rendibilitat, però molt escassa. 

Seixanta euros al mes per a cadascú. Va ser una experiència que no va sortir bé 

pel desgast i teníem diferents maneres d'entendre la comunicació... però ha estat 

del millor que he fet. 

I com arriba Soccer City a Radio Marca? 

Un dels membres de l'equip havia començat a entrar de comentarista de bàsquet 

a l'emissora, i va proposar al director fer el programa. Sabíem que Ecos Del 

Balón va emetre en ràdio marca, i volíem vendre per una mica de diners el 

podcast a ràdio marca. La cadena no ho va veure, però en aquella mateixa reunió 

ens van proposar cobrir un forat de mitja hora i explotar-lo de la manera que 

volguéssim. I el que vam fer va ser una píndola de tots els programes en directe. 

Vam estar un any i mig, però quan va arribar la pandèmia es va acabar. S'ajunta 

la ruptura del grup amb l'absència de futbol, el coronavirus... i s'hi va quedar tot. 

Arriba la pandèmia, tanca Soccer City. Més endavant obris un canal de 

Youtube... Com ho afrontes? 

La pandèmia va accelerar una mica el tancament de Soccer City, tot estava mig 

trencat. La idea del Treball en equip i el bon rotllo ja havia desaparegut. Quan 

ens confinen tenia Soccer City, #futbolistes. El canal de YouTube seria un 

podcast diari, però sense futbol no tenia gaire sentit. Jo era a casa de Guille 

Cernuda, un amic, veient el Liverpool-Atlètic i em vaig quedar a dormir. Vam 

veure la notícia que ens tancarien, i vam decidir quedar-nos dues setmanes junts 

i preparar alguna cosa junts. Ell tenia una càmera, i vam apostar per fer-ho a 

YouTube. Però en lloc de fer una hora, vam decidir fer vídeos curts. Vam estar 

fent logos, un rètol, nom... i ens vam llançar amb el canal”. 

Arriba un moment on viviu un moment de 'auge'. 

Hem viscut molts moments al canal. Vam començar amb trenta visites i el quart 

vídeo va arribar a 120. Però va començar a agafar cent visites de mitjana ia 

l'estiu, amb fitxatges es planta a 200. Hi ha una mitja temporada, de setembre a 

febrer que el canal guanya repercussió. Portem convidats importants i comença 
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a agradar. Teníem altres treballs, però tiràvem al canal unes quatre hores diàries. 

Busquem un estudi amb la idea d'anar a més, però en aquell moment a Guille li 

surt una oferta de feina i a la meva altra. Continuem fent coses, però tenim menys 

temps i arriba un moment on era insostenible. Agafava un tren cada dimarts a 

les sis del matí per arribar i gravar. Dormíem allà i tornava a casa dimecres a la 

nit. Ara portem el canal d'una altra manera, abans es confirmava un fitxatge i a 

l'instant pujàvem vídeo. Youtube premia molt la immediatesa. No ha tornat a ser 

el mateix. Estava molt enganxat a l'actualitat, però ara és més tranquil. Una de 

les coses que vaig aprendre a Soccer City era que un mitjà de comunicació no 

pot tenir més de tres persones sense pagar. No pots tenir un equip amb exigència 

de contingut sense pagar-los. Això no funcionarà. 

Ara ets al Diari AS. Com entres? 

Hi ha un moment que estic força desesperat. Començo a fer molts fils a Twitter, 

vídeos curts... vaig estar un any sencer buscant feina com un boig. Hi ha un 

moment que ho veig tot molt negre, un túnel sense sortida. Arriba un moment 

que faig molts currículums i un va per a la cadena SER. Em planto a fer la prova 

i no la vaig passar. Jo ja creia que em descartaven aquí no m'agafarien enlloc. 

Faig una altra entrevista amb AS TV i m'agafen per a l'Eurocopa. Dona la 

casualitat que havia entrat gent amb qui havia estat a Llibertat FM. Tot és més 

fàcil. I ja m'he quedat. Tenia quatre mesos de pràctiques i al tercer mes em diuen 

que em contracten. 

I quina és la teva funció? 

La funció principal a AS TV és dotar de contingut multimèdia la pàgina web. Pujar 

rodes de premsa, resums, treure notícies i contingut en vídeo. Jo tinc una secció 

els dilluns on explico històries i faig anàlisis de La Lliga. Fem contingut propi i 

directes. Els mitjans encara estan desfasats amb el tema Twitch i la resta. Jo no 

marco la pauta, però se suposa que a la feina està tot inclòs. He fet directes llargs 

amb el mercat de fitxatges. 

Quina visió té AS dels nous formats? 
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AS és un diari que s'ha mogut sempre molt bé al vídeo. És part de la seva 

filosofia, però en diferit. L'adaptació a Youtube va ser molt bona. És el diari de 

parla hispana amb més seguidors en aquest format. Hi ha molt de contingut, 

molta actualitat, històries… ho han fet molt bé. Però el tema Twitch costa una 

mica més. Al final, els diaris han viscut sempre del paper i de la informació 

escrita. Mai no han fet tele, encara que ara també fan, i àudio també. Hi ha molts 

podcasts. Però la transformació és complicada. Els mitjans, des del meu punt de 

vista, els costa trobar l'equilibri i invertir diners a fer directes que potser al principi 

no funciona. Jo que no miro la part empresarial, faria dotze hores de directe. Però 

de mi no en depenen quinze persones treballant. 

 

Com és el teu nivell de vida? 

Ara mateix visc bé. Fa dos mesos que visc bé. Comparteixo pis amb dos nois 

més al centre de Madrid, estic còmode. Però del periodisme és molt difícil viure-

hi. Per viure bé calen molts anys no vivint bé. Sacrifico coses. Tinc un horari molt 

poc comú. Jo divendres a la nit he de treballar quan la gent de la meva edat està 

de copes. El periodisme és molt sacrificat, però ara soc independent 

econòmicament, que era el meu primer objectiu. Per sort al diari tinc una nòmina 

mensual. Poca, però sempre és la mateixa. M'agradaria viure millor, però ara que 

es parla de salut mental conec molta gent, jo inclòs, que ha tingut ansietat. Per 

ser-hi i no caure't. Vivim en un món on si faltes un dia sembla poc professional. 

Que si no puges seguidors sembla que et quedes enrere. Ens agraden els 

seguidors, però és la nostra manera de viure. Per què Miguel Quintana està a 

ràdio Marca? Perquè és molt bo i té 150.000 seguidors. Per què totes les 

marques van amb Ibai? Perquè és molt bo, és divertit, original… i té milions de 

seguidors. El periodisme s'està dedicant que has de tenir seguidors per viure'n. 

Això crema molt, i és molt difícil no tenir sots emocionals. 
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Adrián Sánchez 

Quan acabes la carrera, tenies alguna cosa al cap? 

No tenia res de pensat. Tothom et deia que estava tot molt malament, que hi 

havia poca sortida… vaig començar col·laborant a ràdios però sense alguna idea 

clara del que volia fer. Vaig acabar treballant de coses totalment diferents. 

Com neix Más Que Pelotas? 

Va ser arran d'una necessitat que tenia. Mai no havia estat treballant del que 

m'agradava. Un dia em vaig plantejar crear un mitjà a nivell lúdic. Comencem a 

fer tertúlies a YouTube, però sense ànims de res. Només fer el que ens agradava 

i cadascun amb les seves respectives feines. La primera pedra va ser amb 

aquesta intenció. 

De quin any parlem? 

Va començar el 2016. Tenia 27 anys. Vaig estar vuit anys a un supermercat fins 

que això em va donar per viure. Però calia buscar-se la vida. 

Havies buscat feina en algun mitjà convencional? 

Vaig mirar a premsa escrita, però tot era com a becari. Ja havia compaginat 

feines a les quals dedicava moltes hores, vivia sol… No podia permetre'm el luxe 

d'acceptar-ho. 

En quin moment el canal comença a créixer i es torna sostenible 

econòmicament? 

Doncs farà uns dos anys i mig. Aquí veus que funciona, que et pot donar un rèdit 

i una base econòmic. Aquí em plantejo que podia ser una feina i havia trobat la 

tecla. 

Quin va ser el punt d'inflexió de creixement del canal? 

Hi va haver diversos. La primera va ser quan Víctor Font ens va donar la primera 

entrevista a un mitjà digital. Grans canals es van fer ressò i es va generar molt 
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de trànsit. La segona vegada va ser quan van començar els problemes al Barça 

amb Valverde i Bartomeu. 

Vas guanyant visites, audiència… En quin moment decideixes viure només 

de YouTube? 

Va ser pel 2019. No ho vaig fer perquè ho tingués clar. Però estava cansat, feia 

vuit anys que estava en un supermercat. I YouTube m'estava donant uns diners 

per cobrir moltes necessitats. I vaig decidir arriscar-me. Em vaig llençar a la 

piscina amb el canal, dedicar-hi moltes hores i m'ha servit per arribar fins avui. 

Com et va afectar la pandèmia? 

Bastant. I se n'ha parlat poc. Vaig tenir por real perquè no hi havia futbol i res del 

que parlar. Tot estava parat. Ho vaig afrontar amb molts dubtes perquè semblava 

que el canal anava bé. Les visites van baixar… va ser un cop dur. Però vaig 

acabar fins i tot jugant al FIFA. Parlava de temes antics, vaig repassar 

temporades anteriors, eleccions passades… i molt de FIFA. 

Hi ha molta gent a Más Que Pelotas. Els col·laboradors guanyen diners? 

Qui s'encarrega de tot soc jo. Hi ha gent que m’ajuda molt té beneficis, però tots 

no. No dona per més. Però jo crec que arribarà. 

Quin futur veus a Youtube, veient el creixement de Twitch? 

Twitch no me'l prenc d'una manera tan professional. Per mi és un desfogament. 

Youtube és la meva feina, ho cuido tot molt… i Twitch és l'hora del pati, per dir-

t'ho d'una manera. No connecto tant amb la plataforma. Em satura haver de ser 

moltes hores en directe. 

Quin futur veus a Más Que Pelotas? 

El meu objectiu és poder agafar un estudi i gravar-hi els programes, d'una 

manera més professional. I més a llarg termini ser un mitjà establert del tot, 

encara que ja estem força assentats. 
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Quina opinió tens sobre els mitjans convencionals i el tracte cap als mitjans 

digitals? 

Crec que ells saben que els mengem la torrada. Fa poc que col·laboro en ràdio 

marca, i la persona que em va trucar em va dir que jo tenia vint vegades més 

audiència que el seu programa. La gent que no s'hi adapta només vol continuar 

mantenint-se per sobre. Ha passat a les rodes de premsa, et miren amb mala 

cara… no entenc per què, és qüestió d’adaptar-se. Però és un món tan petit que 

quan ve algú nou, grinyola. I més si és gent jove. 

Ara els mitjans digitals poden preguntar a les rodes de premsa 

Són els que fan les millores preguntes. Busquen criteri esportiu i el perquè de 

moltes coses. No pot ser que en una presentació d'Adama totes les preguntes 

són sobre Dembélé. Però a mi em consta que des del club estan contents i que 

facin preguntes diferents. La gent vol veure una altra cosa. No hi ha companyonia 

als grans mitjans. Només miren per ells. 

Sí que és cert que moltes vegades no us donen torn de pregunta 

Anem a esdeveniments de forma habitual. Un dia un col·laborador demana el 

torn i li apropen el micròfon. Però el responsable de comunicació diu que no i 

que en pregunti un altre. És un estudiant i està molt il·lusionat, i es va sentir molt 

malament. No és la primera vegada, però sempre o som els darrers o no 

preguntem 

I la situació pot canviar? 

Ja ens han dit que això millorarà, i ho atribueixen a la longitud de la roda de 

premsa. Però entenc que cal ser equitatiu i respectuós amb tots els mitjans. Em 

sap greu que hi hagi estatus. Jo vaig estar a la presentació d'Adama i el 

responsable va recordar que només era una pregunta per torn, i ningú feia cas. 

Ens han de veure diferents i per sota. No dic que hàgim de preguntar sempre, 

però no pot ser que sempre ens quedem nosaltres sense preguntar. 
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Victor Palacios 

Com vas començar en el món del periodisme? 

Vaig acabar batxillerat i me'n vaig anar a estudiar a Aula Radio. Eren cursos de 

ràdio, com si fos una escola. Sobretot, periodisme esportiu i narració. També 

vaig estar a una ràdio local de Barcelona mentre estudiava comunicació 

audiovisual. I em van trucar de Punto Pelota estant en ràdio Ona Sants Montjuïc. 

I com et criden de Punto Pelota? 

Jo entrevistava al meu programa “El Córner” molts periodistes. Un dia em va 

tocar Pedrerol. I mesos després de l'entrevista em truca per fer una prova i 

m'agafa. 

I quina funció tenies? 

És el moment que Pedrerol fitxa per Atresmedia. Jo em quedo amb el lloc de 

Quim Domènech perquè ell se'n va a Madrid per ser l'editor de ‘Jugones’. I jo em 

quedo a Barcelona, però amb pocs recursos i ajuda. Comptava amb uns mitjans 

lamentables. No vaig poder treure tot el suc que volia. Entre que era un nen i a 

sobre no tenia mitjans… vaig haver d'anar al judici de Messi a Gavà i no tenia 

càmera. Però estic molt content d'haver estat al ‘Punto Pelota’. Al’ Chiringuito ‘tot 

al contrari. Feia enquestes, reportatges, cobria actes... i Rosell ens va treure 

l'acreditació. Em va arribar que Neymar estava rodant un anunci a l'Hospitalet. 

Vam anar i vam fer el millor vídeo per a Punto Pelota. L'endemà tots els 

periodistes van contactar amb mi per preguntar-me. Després d'aquesta 

exclusiva, acomiaden tothom. A mi no, perquè tenia contracte amb 

Intereconomia. 

Quan surts d'Intereconomía? 

El 2014. Quan tanquen Punto Pelota em diuen que no em preocupi, perquè ja 

sabien que anirien a una altra cadena. Jo tinc contracte amb Intereconomia, i 

quan vaig veure que seguien els impagaments, cobrava amb retard… al final 
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m'acabo anant. I el 2014 em criden per al Chiringuito. Aquí canvia tot. Mai no em 

vaig sentir a gust. 

I per què canvia tot? 

Estic al Chiringuito del Mundial. Cobria tot, el fitxatge de Suárez, la mossegada… 

tots els vídeos muntats els havíem de fer a cafeteria, amb càmeres externs, no 

teníem redacció, tot el dia al carrer… eren unes condicions lamentables. La 

majoria de feines sortien com sortien. Algunes no s’emetien la televisió perquè 

no ens donava temps per muntar. No hi havia una càmera fixa… una conya. 

Acaba el Mundial i no em truquen. De tant en tant ho feien per a treballs 

específics i alguns no me’ls van pagar. 

Quan decideixes obrir el canal de YouTube? 

Feia molt de temps que estava obert, però mai no havia pujat res. Li canvio el 

nom, li poso “Víctor Palacios Videos”. Pujo alguna cosa, però no creixo fins al 

2017. Mentre treballava d'altres coses per poder subsistir. Hi ha un moment on 

no trobo res i me'n vaig un estiu a treballar de fregaplats a Castelló i crec que és 

la millor feina que he tingut. M'ho vaig passar molt bé, no sé per què. Després 

d'això, em truca un amic que busquen algú per a Punto Pelota i anar-me'n a viure 

a Madrid. I me'n vaig anar de cap. Cap a vídeos per a YouTube i notícies escrites 

per a la web. Era una feina molt sana. Però hi van tornar a haver problemes 

econòmics i torno a Barcelona. I quan torno ja visc de YouTube. Esclata la bomba 

de Nacho Tellado, els subscriptors creixen i, a partir d'aquí, m'hi dedico. 

 

Com és l’impacte d’aquest vídeo? 

És un boom. Arriba a un milió de visites. Va ser un tema greu i va agafar molt 

enrenou. Vaig pujar força subscriptors i els meus vídeos es van veure més. Estic 

emprenyat amb YouTube. No és normal que no notifiqueu ni promocioneu els 

meus vídeos com abans. Altres guanyen més subscriptors que jo. He baixat 

visites i no és normal. Faig vídeos d'actualitat i hi ha gent que em diu que l'avís li 

arriba l'endemà. 
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Alguna vegada t'ha volgut patrocinar alguna marca? 

No he volgut mai. Se m'han acostat, però no ho he acceptat. Vull que el meu 

sigui per a mi. Per cobrar una mica més no val la pena. No descarto fer-ho algun 

dia, però fins ara no ho he vist necessari. Alguna vegada he promocionat alguna 

pàgina de samarretes retro, però poca cosa més. 

Ara vius només de YouTube? Vius bé? 

Col·laboro també a Radio Marca en els partits europeu. Però són breus, ganes 

pocs diners. Però ara vull ficar-me de ple a Twitch. I tinc un nivell de vida normal. 

Despesa molt invertint en material. No tinc problemes, però no és tan bonic com 

sembla. 

Quines diferències veus entre Twitch i Youtube? 

“La gran diferència entre Youtube i Tiwtch és que al primer importen les visites i 

al segon els subscriptors”, declara el Víctor. “Li tinc molt afecte a Youtube, però 

ara m'ho passo millor a Twitch. I els últims mesos m'està anant molt bé. El que 

perdo d'una banda ho guanyo de l'altre. No sé quina de les dues plataformes té 

més futur, però en els directes a Twitch m'ho passo millor. Està més ben 

organitzat, el xat és més sa… No em puc comportar igual en un directe de Twitch 

i a Youtube. Twitch és més relaxat i em puc passar hores. Són coses que surten 

soles. No t'ho prens com una feina. Youtube sí 

Què opines dels mitjans convencionals i el tracte cap als nous formats? 

Hi ha dues parts. Els més antics i els joves. Però cada cop es van entenent més. 

Els joves tenen més respecte per aquestes noves vies. Hi ha molts que 

segueixen sense entendre el perquè de les coses i perquè aquests formats tenen 

èxit. I després hi ha periodistes que han passat d'una banda a l'altra, o que són 

a tots dos i que al seu dia criticaven això. La premsa convencional ha de quedar 

un gir i faria molt bé a ficar-se en aquestes llars. Sinó no els acabarà veient ningú. 

Després hi ha una diferència clara. Nosaltres no estem lligats a ningú. Si ells 

defensen algú puc pensar que no és per gust. Hi ha una línia editorial molt clara, 

i no et pots passar. El que no sé és perquè els costa tant de reconèixer-ho. 
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Albert Blaya 

Quan vas decidir fer coses de periodisme fora de la carrera? 

Va ser ja al principi. Un cop entres ja te n’adones que el temari o el que vas fent 

a la carrera no hi ha preu. Mica en mica t’entren ganes de fer coses. Veus que hi 

ha formes diferents d’explicar les coses, amb Twitter pots opinar, i hi ha aquesta 

part de ser lector i poder escriure. Abans d’entrar a la carrera no feia res, i va ser 

a l’inici a escriure tuits, en algun blog, però de forma més lúdica que enfocada al 

periodisme. Comentava com un simple aficionat. Poc a poc vaig anar 

professionalitzant el contingut, però al principi era com un fan. 

I com vas entrar a aquests portals? 

Vaig començar a escriure a Vavel. Veus que és un blog i t’il·lusiones. Feia el 

minut a minut d’alguns partits de la lliga portuguesa. Després em vaig canviar a 

Babel Bundesliga, i vaig acabar a la part del Barça. Però hi havia massa 

exigència pel que era. Al final ets estudiant i estàs allà per passar-t’ho bé, però 

si et comencen a obligar a fer coses com si fos un mitjà…aquell estiu, al 2017, 

vaig estar a Balón en Profundidad, es on vaig començar a escriure regularment, 

vaig fer entrevistes… era més professional, respectàvem la teva veu i feia un 

contingut que s’assemblava al que a mi m’agradava.  

Havia molts joves, el cap de secció havia de coordinar grups de vint persones 

perquè escrivissin sense cobrar. Era tot molt precari. S’aprofiten de joves amb 

voluntat i que volen fer coses. Col·labores perquè creus és una oportunitat de 

sortir a algun lloc. I tampoc hi ha masses opcions. Però hi ha un punt que et 

canses. I s’ha d’acabar denunciant. Una cosa és que escriguis de tant en tant i 

una altre que t’exigeixin. Espero que un futur això pugui anar canviant, perquè 

aquests mitjans haurien de minvar la seva forma de treballar bastant perillosa.    

També estaves a la web d’Estadi Johan 

Era una web que s’havia reformulat i vaig entrar donant inici a la pagina de textos. 

Vaig estar fins el juny del 2020 escrivint bastant. Feia cròniques, anàlisi, textos 
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de diferent estils… mho vaig passat molt b.e, tenia llibertat per escriure, ningú 

t’exigia res. Es van fer coses bastant xules i el projecte ha crescut. No estàs 

cobrant, però l’ambient de treball es maco, es un producte desenfadat i donar 

veu a tot tipus de gent.  

I per què marxes? 

Arriba un moment que et planteges que fer amb la teva vida professional. Vaig 

marxar quan vaig acabar la carrera. Vaig pensar que em tocava pensar en altres 

coses i més en la meva marca personal. Era un producte que em servia com a 

trampolí. Quan estàs estudiant et serveix per donar-te a conèixer, però no tenia 

viabilitat econòmica. Vaig intentar buscar altres vies per seguir creixent. Al primer 

any no vaig estar col·laborant a cap mitjà, però vaig seguir fent les meves coses. 

Tenia clar que el futur passava per intentar cuidar la teva imatge personal i si 

sortien oportunitats, aprofitar-les. 

Arriba el confinament. Què et planteges en aquell moment? 

Jo estava fent el TFG i em quedaven dues assignatures. Tenia molt temps lliure. 

Les classes online eren assequibles, no hi havia massa feina. No hi havia futbol, 

però tenia més ganes de parlar de fitxatges o equips. Escrivia articles recordant 

Barça antics, feia fils de Twitter d’opcions pel mercat d’estiu... i mica en mica vaig 

començar a tenir més continuïtat a Twitter. Però tot va canviar quan vaig 

començar a fer els fils d'anàlisi post-partit del Barça. Va ser el punt més 

diferencial respecte el contingut que feia abans. Em vaig obligar a fer contingut 

pràcticament diari, a analitzar els partits del Barça gairebé sempre. Era un 

contingut diferent, jo em sentia còmode i s’oferia una cosa que a la gent li podia 

interessar. El punt més diferencial era fer-ho el dia següent. La gent encara té 

ganes del partit i va ajudar bastant. Va ser el principal canvi respecte abans del 

confinament. Vaig focalitzar-me més amb el Barça. Segueixo mirant molt futbol, 

però em centro més en el Barça. 
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En quin moment te n’adones que estàs creixent fort? 

Més que els seguidors, veia que el contingut tenia resposta. Importa molt més la 

qualitat dels seguidors que la quantitat. El que pot marcar la diferència és què 

qui et segueixi el dia de demà et pot oferir feina o que pot tenir contactes o 

l’oportunitat de donar-te a conèixer a més gent. Si no estan compromesos, la 

xifra importa menys. Em vaig adonar que la comunitat estava bé quan veus que 

els treballs que fas es comparteixen, tens comentaris... vas veient que no és flor 

d’un dia i que té continuïtat. Has d’anar treballant, quan s’anuncia algú ho has de 

tenir treballat. La diferencia entre un periodista o un analista és que el segon no 

ha de treballar amb el temps. Quedaria millor al cap de deu dies, però a la gent 

no li interessaria tant. Potser no arribant al màxim nivell de qualitat però si a un 

grau que la gent tolera i premia, pots tenir aquesta regularitat i constància. La 

gent es pensa que per tenir seguidors et plouen les ofertes. Si que es cert que 

quan entres a la roda de col·laborar amb algun mitjà, tot canvia. Un cop em van 

trucar des de TV3, després RAC1... Twitter ajuda molt, però has d’entrar a la 

roda, perquè costa molt.  

I perquè fas aquest anàlisi post-partit? Veies que ningú ho feia, volies 

analitzar els perquès... ho vas enfocar més per gust o per projectar-te i que 

la gent sàpiga que tens una bona capacitat d’anàlisi? 

Va ser un procés natural. És una cosa que m’agradava molt i era una forma de 

mostrar el que havia anat aprenent al llarg dels anys. Havia consumit mitjans 

molt bons. I tenia la sensació que hi havia un buit. Hi havia alguns que ho feien, 

però jo volia fer-ho amb més profunditat, més detalls. Entrar en punts on altres 

no poden. Era una idea que agradava. El més important a Twitter és no 

diversificar. Quan fas coses que obliguen a la gent a sortir de la plataforma fa 

més mandra, és pitjor. Al final Twitter et permet tenir un volum alt d’interaccions, 

que ajuda a que el contingut es vagi movent, i a la vegada és el millor espai per 

fer un anàlisi. Et permet tenir suport d’imatge, de text, de vídeo, i és dinàmic. I el 

fet que hi hagi pocs caràcters t’ajuda a fer l'anàlisi et limita i t’obliga a ser més 

precís i contundent. Vaig trobar un format que m’agradava i tenia molt potencial. 
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No he trobat encara el potencial màxim, perquè lo ideal seria que fos rentable. 

El meu objectiu és treballar en aquesta direcció. Fa gairebé dos anys que ho faig, 

però és gratis. Ara que ja estic treballant, són hores que gastes i treballes gratis. 

En el periodisme ho tenim molt endins, en altres feines no tant.  

Creus que és factible trobar algun patrocinador pel teu contingut? 

És molt difícil. He tractat de contactar amb algunes empreses i vendre. Els 

mitjans tenen publicitat. Per què algú que fa contingut sol i que parla del joc no 

en pot tenir o associar-lo a alguna marca? Marques més petites que els interessi 

donar-se a conèixer a un determinat públic.  Que sigui una relació win-win. Però 

és complicat. No tinc eines per comunicar-me amb aquestes empreses. No és 

una cosa que em tregui la son, però em faria il·lusió trobar algun sponsor. 

M’agrada que sigui universal, però haig de veure què faig. Es tracta de trobar el 

punt i que els petits creadors puguin tenir alguna cosa petita, via sorteigs, 

promocions... tinc dos marques que m’ajuden i faig servir productes seus molt 

cars, que els fan servir clubs. És una gran ajuda, però no monetitzo el contingut. 

El meu objectiu és tenir marques que puguin potenciar el producte, però també 

treure rendibilitat.  

Tens un canal de Twitch amb un contingut més tàctic, un format que potser 

no és tan atractiu. Estàs content amb l’acollida? 

Estic molt content. Twitch és un mon del que no tenia cap referencia. Vaig 

començar sense res, ho feia amb un portàtil que no era gaire bo. Al principi els 

números no m’interessaven tant, però el fet de col·laborar amb el Gerard 

Romero, un dels canals més vistos d’esports, ha ajudat. Sortir allà de forma 

recurrent fa que molta gent seva es passa al canal. Hi ha una part no tant bona, 

que quan fem els dos directes alhora, no tinc tanta gent. Però la clau és saber 

què oferir. Jo no puc fer mercat perquè no tinc informació. Intento fer quaranta 

hores de transmissió mensuals. Intento estar cada dia una hora i mitja. Però m’ho 

prenc com una forma per passar-mho bé. A nivell d’ingressos m’està ajudant 

molt, però no puc viure d’això. Com a sobresou va bé.  

Com dius, t’has de diferenciar 
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El més important és entendre el teu espai de rodatge i les teves limitacions. Puc 

fer un directe tot el dia de mercat, però si no tens la informació no ofereixes res 

nou. Al final m’ho prenc com una continuació del que faig a Twitter. Sobretot 

busco que la gent que ja hi és es mantingui. Si es suma el doble, genial. Però 

vull conservar-la. És un lloc on puc tenir més eina perquè el meu contingut brilli 

més. 

I com funciona Twitch per monetitzar? 

Va per subscripcions bàsicament. Twitch té un programa on si arribes a vint 

hores mensuals et donen 150 euros. I si arribes a 200.000 minuts visualitzats, 

que és el límit, pots arribar fins a 1200 euros mensuals. És un contracte que dura 

uns tres mesos. I quan t’acostumes se t’acaba. També hi ha donacions de la gent 

i publicitat, però va lligada a les visites. I tens una comunitat que confia en el que 

fas i et paga de forma directe. I de les donacions, Twitch es queda el 50%. 

Després està la cosa de com tributar-ho perquè ho cobres d’Estats Units. Per 

sort tinc un gestor que s’encarrega. I soc autònom i ara he començat a pagar la 

quota. 

Com has arribat a col·laborar amb tants mitjans? 

Em va trucar el Francesc Soria, de TV, que és de Manresa com jo i ens coneixem. 

El primer cop estava molt nerviós. Va ser amb el Barça-PSG de l’any passat. A 

partir d’aquí em va contactar el Gerard Romero i RAC1 també em va escriure per 

cobrir alguns partits de l’Eurocopa. Quan entres a un mitjà i fas alguna cosa ja et 

van trucant. I fa poc em va contactar el Miguel Quintana per sortir al seu 

programa de ràdio. El que he fet és anar esperant. Aquest any al setembre no 

tenia res. Tenia una feina per anar a treballar a un supermercat. Tenia clar que 

volia fer coses, però no podia tot l’any sense fer res. També estic a BePlus i 

també em paguen. Estic tot el dia a casa i no estic massa acostumat.  

I econòmicament vius bé? 

Molts periodistes m’han dit que tots els joves haurem de ser autònoms. El 

concepte de nòmina als grans mitjans està congelat. El problema de TV3 és que 
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té moltíssima gent des de fa quaranta anys cobrant un sou públic. Els mitjans 

van cada cop externalitzar més les coses i a contractar-te com expert. T’has 

d’anar espavilant i buscar moltes coses. Tinc molta sort que moltes 

col·laboracions les puc fer des de casa. Es tracta d’anar fent coses i tenir sort. Hi 

ha gent que té molt de talent, però som tants que alguns han de quedar fora. Són 

los ‘juegos del hambre’. No hi ha espai per tothom, és impossible. Ara les 

periodistes es dirigeixen a agències de comunicació perquè son feines més 

pagades i et donen una seguretat econòmica.  

Fer tantes coses suposo que t’apropa a trobar feina 

Si estàs fent periodisme i no et mous, és molt complicat. A no ser que tinguis 

gent que et pugui col·locar. T’ha de caure un regal del cel. Potser algú et veu i et 

dona una oportunitat. O un dia surts a algun lloc i et diuen que segueixis venint. 

Tens bagatge i et sents útil.  

 

Alberto Edjogo 

Com i per què comença Mister Underdog?  

Neix perquè hi havia l'opció de fer els partits de la Eurocopa del 2020 i es volia 

fer un format que durés un mes. La idea principal era donar una alternativa a la 

retransmissió. La narració es podia fer al canal de YouTube o Twitch afegint una 

mica més d'anàlisis de proximitat, eines tecnològiques com la pissarra, 

il·lustracions... La idea era oferir una alternativa al que ja estava establert i que 

la gent ho pogués seguir d'una altre manera. No només radiofònicament sinó 

també a nivell visual. El Miguel Quintana em va contactar i em va semblar bé la 

idea. Però de seguida va arribar la pandèmia i vam quedar una mica penjats. 

Però com la Eurocopa es va posposar, vam començar el programa quan es va 

reprendre la lliga.  

Volíeu oferir un producte que no estava a l’abast? Un contingut més analític 

que potser a la televisió convencional no hi és? 
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Teníem una idea. Hi ha altres canals però ‘La Media Inglesa explica anècdotes 

o històries. Quan fan l'anàlisi a Movistar, tenen les imatges però parla un 

exjugador que sap molt, però que potser comunicativament no arriba tant. O un 

periodista que no te aquesta connexió o el coneixement. Volíem cobrir aquest 

forat que hi havia i encara hi és. Però la gent es pot avorrir si veu que és massa 

seriós. Un to més distès que pugui entrar millor. Es l'eix principal de Mister 

Underdog. De moment ho estem mantenint força bé. 

És clau afegir entreteniment? 

Totalment. Han canviat molt els hàbits de consum. Fem un to distès. Estem uns 

amics, xerrant i fas el gag, la conya... No està guionitzat, això va sorgint 

espontàniament. Ens portem molt bé entre nosaltres. Sincerament, per aguantar 

dos, tres hores de programa és indispensable donar un punt d'entreteniment. 

L'entreteniment t’humanitza, et posa al terra, estàs a la mateixa alçada que 

l’espectador. I fas més amè aquesta estona. Dues hores és molt, i mantenir 

l'atenció a una cosa que no enganxa és molt complicat.  

Aquest to més distès és mes complicat de veure a una televisió normal? 

Hi Ha una diferència entre la televisió convencional i el contingut on-line. 

L'espectador el va a buscar, va a la Lupa i busca què vol veure. A la tele la gent 

veu el que hi ha. Per exemple ,a ara que hi ha Champions i la gent no va 

expressament a buscar qui hi ha GOL, sinó les imatges del resum i a veure que 

donen. La persona que va veure el teu contingut online sap el que hi ha, comprèn 

i parla el teu idioma i estàs més proper amb ell. En canvi, a la televisió 

convencional hi ha un espectre molt ampli de gent. Aquí has d'anar amb molta 

cura amb el llenguatge. No pots navegar tant, no pots fer segons quines bromes 

o segons quins arguments perquè ha de ser políticament correcte Hi ha una 

franja més gran d'espectadors que pots ferir sensibilitats.  

Quina és la clau o el fet diferencial de Mister Underdog? 

La puntualitat a l'hora de fer contingut. És essencial ser regular. Diumenges a les 

23h, post de Champions... La gent es fidelitza. Quan sent que el programa és 
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seu li costa molt no veure’l quan hi ha programa. Quan hi ha continuïtat i un fil 

conductor, la gent se sent infidel si no ho veu. Aquest ‘engagement’ amb la gent 

que agraeix molt les preguntes i respostes, que llegeixis el seu comentari... Això 

crea comunitat i la gent se sent partícip del programa. També hi ha públic i se 

senten a prop. Un t’explica que està de ressaca, l’altre que se li ha trencat l’aixeta, 

l’altre que està de mudança. Veuen que ‘aquests són dels nostres’ i això és molt 

important. 

És important la interactivitat? 

És molt important. La gent que comença a acumular molts seguidors deixa 

d'interactuar. No donen opinió, no contesten... És com tenir un Community 

Manager. Hi ha un cert desencís. Aquesta proximitat és important. També estar 

en contacte fa que t'equivoquis. Jo crec que si dones arguments i t'equivoques 

també els apropa. El tema principal és no estar a una sala diferent. Tu estàs al 

mateix nivell. Això fa molt, i que et vagin que és dels teus sincerament crec que 

és una clau de l'èxit.  

Creus que la gent demana un periodisme més reposat? 

No sé si ho demanen més o busquen una alternativa clara. Quan la gent demana 

anàlisis reposats necessita saber de que s'està parlant. Al club fèiem anàlisi 

bastant extrem. Però No saps realment si la gent t'està seguint o no. També és 

cert que com hi ha programes de show, més grics. Hi ha un reducte de rebels... 

Que volen una altre cosa. Crec La demanda és la mateixa demanda, potser ara 

més radical perquè hi ha més coneixements. Si tens coneixements necessites 

anàlisis de superior nivell. Es cert que depèn una mica de la comunitat que tens. 

Aquesta por existeix sempre. Si parteixo la comunitat en 2, l’impacte es menor. 

Crec que Twitch es tampoc la panacea. Desmitificaria una mica això, però la 

estratègia de mitjans està ben clara. Si tens un altre tipus d’esponsor, aquesta 

quota de subscriptors no es tan important i tires més de YouTube. Es estratègic. 
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Com porteu el tema d’anunciar una casa d’apostes? 

Les apostes tenen un fort estigma. Tenen unes praxis que son nocives. També 

és cert que altre gent que no publicita cases d'apostes, però si begudes 

alcohòliques o menja ultraprocessat amb grasses saturades. Tenen aquest refús 

social. Nosaltres lluitem molt. No participem, és cert que qui paga mana. La 

empresa intenta fer més coses. No es el patrocinador ideal, jo preferia per 

exemple carns de Girona, però és el que tenim. A nivell ètic, no sé que dir-te. Les 

cases intenten netejar la seva imatge i que estan fent un esforç per dissociar la 

imatge que tenen. No és el millor sponsor a nivell d'imatge pot perjudicar. A 

vegades és millor quedar-se a mig camí. Posem fre. Sortim, que ens posin el 

logo però que el programa estigui impol·lut. Que si escoltes un podcast no 

sàpigues si és Codere o una altre marca.  

Quin és el següent pas per créixer? 

És un tema d'imatges. Si no tens imatges ho tens cru. Seria traslladar tota 

l'audiència menor de 40 anys de la tele a plataformes digitals. La gent vol veure 

les imatges. Mentre no les tinguis, és complicat desbancar els mitjans tradicional.  

 

Toni Padilla 

Com neix MarcadorInt? 

Neix com  un programa de radio a Radio Marca. Havia una franja al migdia que 

estava buida. L’Axel torres entra i li proposa el director ocupar aquesta franja per 

fer un programa de futbol internacional. Entro com a subdirector, fem un equip i 

les audiències van molt bé. Es comença a generar comunicat, ampliem una hora, 

a més no hi havia lliga espanyola en aquell horari. L’Axel marxa i el programa ha 

continuat, però l'equip inicial marxa. Però passa a una pàgina web com a 

paraigües per penjar continguts en altres formats, donar continuïtat i fer créixer 

aquesta comunitat i que fos una porta d'entrada perquè periodistes joves 

tinguessin un lloc on expressar-se. Es un projecte que sempre està en risc de 
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perdre diners. Els socis propietaris n'hem perdut, però ens permet tenir una sèrie 

de gent que té uns sous i que tot el qui col·labora cobri. Això ha permès que gent 

hagi començat aquí i hagi pogut anar creixent. 

Quan creeu la web, teniu objectius marcats? 

Els que estem a dins perdem diners. Però creiem en un tipus de periodisme. És 

un gest molt romàntic. Els primers dos anys, quan tancàvem l'exercici econòmic, 

havíem de posar diners de la nostre butxaca. Però és la satisfacció de veure gent 

jove que ens agrada com treballa pot trobar un lloc on fer un periodisme que ens 

agrada, i pot tenir un sou modest que per algú amb 22-23 anys una és un punt 

de sortida. Utilitzem la nostre imatge per promocionar producte. Molts dels que 

han passat per ‘MarcadorInt’ estan a grans mitjans.  És un gest romàntic per 

tornar al periodisme el que ens ha donat. Quan ets jove i estàs picant pedra, 

t'agrada que algú confiï en tu. Nosaltres que hem patit, no ens oblidem dels que 

hi ha darrere. Cada any pensem si tancar. Tenim feines molt exigents i arribes a 

casa i has de pensar en quadrar factures, fe un text... Es un projecte una mica 

estrany perquè no està fet per triomfar en el mercat. 

Quin periodisme us agrada? 

Ha de ser respectuós, ètic, ha de cuidar el producte, ha de fugir de la polèmica 

barata i de la discussió gratuïta. Hi ha molts estils diferents. El periodisme com 

l'entenia Miguel Quintana no s'acosta al que entenc jo. Jo soc més d'Història, ells 

més analítics però la idea és cuidar un producte en positiu. Fugir del clic barato, 

de la polèmica... Que sigui una cosa seriosa, sense ser avorrida. Ens agrada 

pensar que quan algú consumeix la nostra feina, la persona que està a l'altre 

banda vegi que val la pena, que hi ha passió i feina. Soc poc de criticar les altres 

coses. Però a mi no m'agrada el clickbait, no entenc el periodisme així. El repte 

és trobar un titular cridaner, seductor i que valgui la pena. Trobar l'equilibri. És 

cert que si fas una feina molt bona i no la llegeix ningú és un fracàs. El periodisme 

existeix perquè arribi a algú. Pots ser entremaliat amb els titulars, però no posar 

un títol enganyós i que la gent es senti decebuda. La pretensió de MI es que la 

gent vulgui formar part de la comunitat i es puguin fer ‘patreonistas’ i pagar. Si 
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esperes que algú pagui, has de donar qualitat. Si el teu model de negoci és 

només clics per tenir publicitat, puc entendre els titulars. Nosaltres no mirem tant 

les visites sinó la seva qualitat. Si tens cent, que deu persones estiguin 

disposades a pagar. Hi ha gent que té deu mil visites i ningú pagaria. Són vies 

de negoci diferents. 

Quan Obriu la web, sabíeu l'enfocament? Teniu alguna idea? 

Teníem una idea que ha canviat molt. Quan va sorgir la web tenia molt pes. Ara 

han entrat nou models com el podcast. Ara és web que és suport per podcast. 

La web donava continuïtat als continguts que havien existit a la ràdio. Però ara 

volem pocs textos, molt treballats però que siguin suport al contingut audiovisual. 

Al podcast, doneu prioritat a alguns temes o alguna competició? 

A la Champions se li ha donat molta importància. La Premier També tira molt. 

Cuidem també competicions com la Libertadores o la Copa Àfrica. Una visió més 

global del futbol. Pero al final hi ha competicions que es segueixen més. 

Com va sorgir lo del Patreon? 

Inicialment no hi era. En un moment prenem la decisió de no acceptar publicitat 

de cases d'apostes. Ens va costar, perquè posaven molts diners, però per una 

qüestió ètica vam pensar que no podíem. Ens sentíem incòmodes. I si 

renunciàvem a això havíem de treure els diners d'una altre banda. Vam decidir 

apel·lar a la gent, crear una comunitat i vam veure que el Patreon ajudava a 

altres projectes. Vam decidir obrir-lo fa cinc anys. Va ser una improvisació. 

Aconseguir pagar cada cosa que es fa sense que els creadors perdin diners. Als 

primers anys havies de fotre 500€ per no tenir números vermells. Equilibri entre 

ser idealista i realista. 

Les cases d'apostes són les primeres marques que s'aproximen. Però hi ha 

situacions on és més difícil rebutjar les. 

Si la única opció que tens per expressar-te com a periodista és acceptant 

aquestes publicitats, accepta. Tots tenim els nostres límits de contradiccions. A 
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la ràdio tenien aquesta publicitat. No ens sentíem còmodes, però ens anava a 

molt bé, i la havíem de tenir per viure el periodisme que volíem. Quan hem pogut 

ho hem rebutjat. Però tothom te dret a tenir contradiccions. És bo que siguem 

conscients dels problemes que hi ha. Hi és i se'n parla poc. Hi ha molts estudis 

periodístics de com cases d'apostes obren negocis a barris més humils per 

captar un sèrie de gent, cada cop més joves acaben amb tractament psicològic 

perquè estan robant diners per pagar apostes que acaben perdent amb 18-19 

anys. És terrible. La ludopatia és un greu problema que abans afectava a partir 

de segons quines edat, i ara afecta a totes les franges d'edat. Com a mínim, que 

es parli. Estem en contra i hem actuat com a tal, però és difícil fer sempre el que 

la teva ètica et diu. No soc poc de jutjar els altres, no conec les seves realitat. A 

radio Marca era l'única opció de pagar als col·laboradors. 

MarcadorInt neix per què mitjans convencionals no donen importància a 

futbol internacional? 

S'han fer coses molt bones. A ràdios espanyoles recordo seccions amb gent molt 

potent amb grans reportatge. S'ha fet i s'ha cuidat molt. Vas a la hemeroteca del 

Mundo Deportivo i trobes s anys 70 enviaven Periodistes a entrevistar al campió 

d'Alemanya. S'ha fet sempre bon periodisme internacional, però en aquell 

moment hi ha un boom de les xarxes i cada cop es poden veure més lligues. 

Érem al lloc ideal al moment ideal. Estàvem al nivell d'audiència del que venia 

després amb la lliga espanyola. És cert el fantasma gegantí del Barça i Madrid 

sembla que no es parli de futbol internacional. Si mires les pàgines de diaris 

esportius del darrere i hi han seccions molt bones d'internacional i poliesportiu. 

Sembla que no hi siguin, però hi són. No em sento que haguem inventat res. Ho 

hem adaptat al moment que tocava. Nova velocitat i nou radi d’acció i pots arribar 

a més. 

 

Dea del primer moment volíeu fer podcast? 

Va venir sobre la marxa. Al 2011 no sabíem que era el fenomen del podcast. Era 

algo que arribava. En 10 anys ha canviat tot molt ràpid. Vam trigar un temps en 
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adoptar-ho. Al marxar de la ràdio ens va costar reenganxar-nos. Quan s'ha fet 

s'intenta fer un producte diferent. S'han fet alguns amb poca audiència però molt 

fidel. Però al ‘morning”, cada cop hi ha més gent. Hem creat un microclima molt 

propi. 

A Espanya té marge de creixement el podcast? 

Encara en té. Hi ha una generació que ha crescut amb podcast. i segueix sent 

suficientment fresc com perquè una persona de quinze anys també s'hi sumi. És 

molt còmode, el pots escoltar on vols, t'acompanya, pots triar-lo, és molt lliure... 

Per què encara no està assentat? 

El periodisme tradicional tenia molt de pes. Eren mitjans molt totèmics, exercien 

grans grups de comunicació. Hi havia por al canvi, i ha hagut de venir de fora. 

Gent outsider com Ibai o gent que tenien un podcast gravat a l'habitació. Als 

mitjans aquí els costa adaptar-se als canvis, i és una cosa que a altres cultures 

ho tenen més integrat. 

Heu pensat en fer Youtube o Twitch? 

S'ha parlat. Però la clau és que a l'Axel li falta temps. Es va arribar a fer algun 

vídeo experimental i tot. Però ens caldria una estructura més sòlida, tenir més 

patrocinadors i més patreons per pagar un sou a algú que s'encarregués de tot. 

Però la idea la tenim. 

Des de l'ARA con es veuen els nous formats? 

Al néixer jove s’atreveix més. Sobre tot a nivell de premsa escrita està pensant 

en com innovar. Hem fet proves amb podcast, costa, però ja té una predisposició 

diferent per encarar les coses. És el primer diari que ha invertit la forma de 

treballar. Hem fet abans la web, s'adapta i una part va al paper. El canal de 

YouTube de l'ara està ple de vídeos. Hi ha un estudi de gravació molt bo. Hi ha 

redactors amb seccions fixes. Està molt cuidat. A Twitch el compte està creat 

però no quedar clar com fer el pas. Requereix molt esforç i només l'1% 
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aconsegueix uns resultats mínimament bons. O tens una idea molt bona, molt 

treballada, o millor no ficar-s'hi.  

T’esperaves l’èxit de la revista Panenka? 

Encara estem creixent. L'acollida no la esperàvem. A la que entra la primera 

publicitat va canviar. Però la revista en paper és la columna vertebral, però 

s'estan fent més coses. La revista ens obliga a estar oberts a tot el que passa. 

 

És curiós que el paper encara arribi. Ens obsessionem molt amb el que fan els 

joves però no ens oblidem del que fa la gent de 40 anys. La mitjana de 

subscriptors se'n va dels 28 cap a dalt perquè tenen estabilitat econòmica. Però 

no tanquem la porta a que algú de 18 anys la coneixen. Sempre és molt injust 

amb els joves. Ells volen revolucionar les coses i buscar el seu lloc. Els has 

d'entendre. En lloc d'haver conflictes generacionals, han d'haver converses 

intergeneracionals. El jove vol ritme, el seu espai, però veu que pot aprendre 

d'algú de 40 anys. Això genera interaccions molt maques. Sembla que si mires 

Twitch no pots llegir una revista. No entenc perquè és incompatible. La gent creu 

en veritats absolutes. 

El paper està aguantant més del que s’esperava? 

Diaris de paper estan canviant el disseny per intentar adaptar-se i sigui més 

agradable la lectura. Segons els gurús la premsa escrita estaria morta fa anys. 

Cada cop amb menys pes. Però s'ha de reformular i fer un producte més revista. 

En lloc de fer Actualitat fas un reportatge ben treballat, pot tenir vida. A estats 

Units la venta de diaris s’ha mantingut o han pujat perquè han canviat la 

mentalitat. No hi ha actualitat. Trobes contingut molt reposat. El periodisme ha 

d'entendre els cicles vitals de les persones.   
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Nous formats era inevitable? La crisi de la professió ha ajudat? 

No crec que ara es faci pitjor periodisme que abans. A totes les èpoques ha hagut 

bon i mal periodisme. El que canvia són els formats. Però ara amb Twitter, quan 

es fa mal periodisme tothom ho sap. Però això s'ha dit sempre. 

Hi ha un auge de l’autotreball. Es una tendència a l'alça? Creus que és el 

futur? 

Crec que anirà a més. En un resum de com funciona la economia en general. 

Estem vivint una època en que el capitalisme cada cop és més agressiu i està 

passant per sobre uns drets aconseguits. El que fa el capitalisme es matxacar 

un dret i vendre-te’l com quelcom bonic. Fomenta que la gent sigui lliure perquè 

els interessa més pagar una col•laboració que un sou fixe. T'ho venen com 

llibertat, però no ho és. 

Quines són les possibilitats de tenir èxit? 

O canvies de sector o busques un altre tipus de feina. Les feines són limitades. 

La solució seria tenir mitjans estables amb el suport de les institucions i de la 

gent que estigui disposada a pagar. 

 

Adrián Blanco 

Estaves a Ecos del Balón. Com era el sou? 

Era fix. Però molt baix, no us permet viure a Madrid. El contracte era autonòmic. 

Calia pagar IVA, IRPF i IRPF, cosa que no et permetia gaire marge de maniobra. 

Sempre vas ser autònom? 

Porto sent autònom des d'allà. Em vaig adonar que és la manera per treballar en 

el periodisme esportiu a l'àmplia majoria de casos. És veritat que si tens un 

contracte en una redacció, si fas les teves jornades el més normal és que no 

siguis autònom, encara que hi ha hagut casos de falsos autònoms. Hi ha un sou 
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fix, però tenim un contracte de col·laboració com a externs a l'empresa. tenim 

força disponibilitat per organitzar-nos a la nostra manera, coordinar-nos. té coses 

bones, com això, o com a negatives no tenim un mes de vacances pagades o 

certes condicions que si té gent amb contracte a ràdio marca. 

Alguna vegada vas pensar a deixar el periodisme? 

mai no m'ho he plantejat. vaig tenir sort de començar molt aviat a treballar a llocs, 

oportunitats que no abunden en el periodisme. sí que vaig començar una 

formació complementària, però ho buscava com una manera de potenciar més 

el meu perfil i obrir alguna porta més a la meva carrera professional. vaig enriquir 

molt el meu coneixement sobre futbol amb cursos, i això em podia permetre una 

via a treballar en un club o una agència, però mai no he plantejat dedicar-me a 

una altra cosa. 

Com és el procés de tancament d’Ecos? 

No és d’un dia a l'altre. La pandèmia va accelerar el procés, però el projecte 

estava molt afeblit. Quan arriba el confinament no hi ha activitat al futbol, molta 

incertesa…Quan un està dins i veu que creix de manera indirectament 

proporcional a la del mitjà, et comences a plantejar certes coses. Jo vaig parlar 

amb el meu cap i li vaig dir que havia de sortir. Durant molts mesos jo estava sol 

amb Alejandro Arroyo. Vam parlar de manera interna i vaig decidir que era el 

moment de posar-hi punt i a part. Però era una cosa que tard o d'hora hagués 

arribat. 

I després? 

Faig la carta de comiat un dijous i divendres a la nit em trobo un missatge de 

Whatsapp d'Axel Torres per si volia incorporar-me a Marcador Int. Va estar 

només dos-tres dies entre un mitjà i un altre. no vaig tenir gaire temps per pensar 

que seria de mi. 
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Més endavant apareix Mister Underdog. Com comença? 

A mi m'ho explica Miguel Quintana pocs dies abans del confinament. em va 

explicar que tenia un nou projecte entre mans i volia comptar amb mi. amb la 

pandèmia tot s'ajorna i es reprèn quan ja es pot sortir de casa. La idea es posa 

en pràctica. Al principi col·laboro tots els dies des de casa per la situació 

sanitària. 

Quin objectiu teníeu al començar? 

L'Eurocopa va ser un punt d’inflexió. Els números van ser molt bons tenint en 

compte que es podia seguir per la tele, i ens veia molta gent. Em feia molta il·lusió 

que la gent ens seguís com si fos la ràdio, amb les nostres anàlisis i les nostres 

bromes, que és parlar de futbol d'una manera desenfadada, sense faltar-hi ni 

crits. Anem complint objectius. l'ambició era gran i ha anat a més. s'ha canviat 

de plat, càmeres, realització… Però el més important que m'emporto són els nois. 

Conèixer Alberto Edjogo, estar més amb Miguel…i haver descobert que a part 

de grans professionals són grans persones. 

Patrocinar una casa d'apostes sempre genera un dilema ètic. Com ho 

porteu? 

un ho porta amb la màxima naturalitat possible i amb total honestedat. sabem a 

què es dediquen les cases d'apostes i com es lucren. però són els únics que 

posen diners a sobre de la taula per fer projectes dins del periodisme esportiu. 

ens encantaria tenir el patrocini de ‘Peixateria Juan’ o ‘Fruiteria Pac’o, però no 

és així. ningú posa tants diners. si aparegués una altra marca ho valoraríem, 

però al final cal viure. al principi va costar però ja està acceptat. al final nosaltres 

estem incitant ni verbalitzant el públic a apostar. va ser condició clau en la 

negociació. aquestes empreses han intentat apropar el consumidor perquè, a 

través de les nostres valoracions, pugui fer les seves operacions. 

no crec que sigui cert això que als joves no els interessa el futbol. és cert que 

han canviat les formes de consum, però als nois i noies continua agradant 
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l'esport. però cal apropar-s'ho d'acord amb les noves eines i tecnologies. farien 

bé tots. diaris, cadenes de televisió i ràdio, a rejovenir-se. 

Àlex de Llano 

Com entres a Mister Underdog? 

És un projecte que neix prepandèmia i havia d'estar de manera fixa. Amb la 

pandèmia retallen pressupost i em quedo fora. El primer programa aparec per 

parlar una mica de la primer. després amb el temps, es decideixen fer programes 

de Champions. Com que Alberto Edjogo comentava partits no podia estar, i entro 

com el perfil que el substitueix. Sempre estava per cobrir aquest forat. A 

l'Eurocopa estic tots els programes, a la final de la Champions també, i ja a partir 

de la temporada 21/22 formo part integra de l'equip de Mister Underdog. 

L'èxit de Mister Underdog radica en la cobertura d'un buit que els mitjans 

convencionals? 

L'èxit radica en la manera de transmetre el missatge, traient pòsit, serietat i 

sobrietat a un tema tan banal al futbol, però sense oblidar el rigor. Nosaltres 

analitzem el futbol d'una manera coherent i sabem qui és a l'altra banda. No sé 

si seria tàctic allò que realment explica l'èxit, però la diferència és parlar de tots 

els equips d'una manera que sabem realment de què parlem. hi ha pocs 

programes on tots s'hagin vist tots els partits d'aquella jornada. Si hem de parlar 

de l'Elx sabem qui són els jugadors. La base hi és. A banda de parlar de tots els 

equips i de forma rigorosa, també donem un toc d'humor i aconseguim parlar de 

tot amb coneixement. TREBALL 

Youtube us permet un to més amè que potser en un mitjà convencional? 

És la base no només del nostre programa, sinó de la majoria de coses que hi ha 

a Youtube o Twitch. Al cap i a la fi cal anar traient aquestes capes de sobrietat. 

Fem futbol i cal tractar-lo amb serietat perquè implica els sentiments de molta 

gent, però és la cosa més important de les menys importants. Crec que YouTube 
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ens permet això, encara que seria un repte interessant fer-ho en un medi 

convencional. 

La constància també ha estat important? 

Forma un paper important, però també aniria a com la gent pot empatitzar amb 

nosaltres i està ficada amb el programa. Sense el xat, la interacció o el públic no 

podríem fer res. Sí que és veritat que la constància i que la gent vegi que fem un 

programa per a ells és una de les claus. 

Us patrocina una casa d'apostes. Com ho porteu? Pot ser difícil el tema ètic 

El programa el patrocina Codere però no he vist cap quota ni cap crida a l’acció 

des del programa. Podria estar patrocinat per una altra marca i no notaria 

diferència. Codere posa els diners però el programa no té contingut d'apostes 

enlloc. Sí que existiria el dilema moral si realment demanéssim a la gent que 

apostés. 

Que la marca respecti aquests codis també és important 

No sé si parla bé de Codere. Nosaltres tenim aquesta manera de treballar ia ells 

els sembla bé. Sí que és veritat que el patrocini hi és, però res més 

Quins objectius us poseu? 

Acabar la temporada. Caldrà veure la salut del projecte d'aquí a la temporada 

que ve, quines coses poden passar. Crec que Mister Underdog és purament 

Twitch i YouTube. el format no hi té cabuda en cap altre costat, crec jo. Amb 

alguna restricció o alguna cosa pautada ja no seria Mister Underdog. El repte és 

continuar fent programes i que la gent sigui feliç amb allò que fem. 

Com d’important seria aconseguir els drets d'imatge? 

És una cosa que hi és i s'està parlant. Seria un autèntic ‘pelotazo’. Si tinguéssim 

els drets, crec que ningú no ens podria fer ombra. Ja sense drets aconseguim 

aquests números, si realment el que ens dona aquest impuls finals són les 

imatges, estaríem molt per davant de la resta” 
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Marta Ramón 

Quina visió té RAC1 sobre els nous formats?  

No et puc parlar a nivell de rac1. No soc cap de departament ni continguts. Et 

puc donar la meva opinió. No estem gaire pendents amb el que té a veure amb 

els nous formats, i no em fa la sensació que hi hagi un canvi de paradigma 

simplement som més i hi ha més canals de consum. Hi ha més vies per informar-

se. Però no veig que els mitjans tradicionals estiguin perdent pes. Hi ha espai 

per tothom. Als anys 30 del segle XX va aparèixer la televisió i es deia que seria 

la mort de la ràdio, i segueix sobrevivint i transformar-se. Celebro que hi ha hagi 

més maneres d'expressar-se, però la tendència de donar per mort als mitjans 

tradicionals és molt arriscat i no s'ajusta a la realitat. El que fa que sobrevisqui 

és la qualitat del que ofereixes i la teva connexió amb l'audiència.  

És massa aviat per dir canvi de paradigma? 

Es que no el veig per enlloc. No entenc perquè es parla de canvi de paradigma. 

El món d'internet és molt endogàmic i es retroalimenta molt. Però hi ha molt món 

fora i la gent es relaciona amb els mitjans d'una manera diferent. Molta gent no 

ha entrat mai a Twitch. Trobo que s’exagera molt. Centenars de milers de 

persones escolten la ràdio o miren la televisió. Falta molta estona i un punt de 

modèstia, perquè la realitat és un altre.  

Com veieu que canals com el de Gerard Romero creixi i concentri tanta 

gent?  

Hem parlat de fer streaming i crec que estaria bé, i en algunes franges ja es fa. 

La ràdio en aquest sentit s'està modernitzant. Està bé posar-se les piles per 

arribar a més gent. Que hi hagi canals amb tants seguidors em sembla bé. No 

suposa cap problema. És una competència molt sana. No competim pel mateix 

‘target’ ni la mateixa franja de població ni el mateix tipus d'usuari.  

Hi ha una opinió que diu que la gent no veu la tele, creus amb la ràdio no 

passa tant?  



130 
 

 

Dec estar vivint q un planeta paral·lel, però les dades que tenim de consum de 

radio son bones. No hi ha davallada. A nivell d'app estem creixent i l'oferta de 

podcast esta augmentant i tenint èxit. No hi ha problema de fuga d'usuaris o 

pèrdua d'impacte al mercat. Estem en un moment de canvi en el consum 

diversificació, molta amplitud i inclús democratització. Si t’agrada molt un tema 

concret pots passar-te tot el dia consumint productes d'allò. Potser esta canviant 

una manera de consumir els mitjans, però no estan matant a un tipus de mitjà. 

Canvien usos i costums, i hi ha una transformació, però ha d'haver lloc per 

tothom.  

L'única entrevista de Messi quan fitxa pel PSG va ser amb Ibai. Quan ho 

vau viure?  

Va fer dos minuts en un passadís i no se sentia lassa bé No ho considero 

entrevista. El que sí considero entrevista és quan va respondre les preguntes de 

Guillem Balagué. Lo d’Ibai a nosaltres periodísticament no va donar cap 

informació rellevant.  

No us va molestar que parlés només amb Ibai? 

No molesta, simplement entenem que hi ha una amistat. No ens influeix. A Messi 

a RAC1 l’hem entrevistat en reiterades vegades, i quan es va presentar al PSG 

l'entorn ha escollir 4-5 mitjans de referencia en diverses llengües. L'Equipe, El 

País, BBC... Des de RAC1 penses que molaria haver estat un dels escollits, però 

després de parlar amb l'entorn ho entens. Però el tema de l’Ibai va ser 

absolutament secundari.  

Com us preneu que Ibai sempre porti jugadors. Els jugadors comenten que 

allà se senten més còmodes. 

Evidentment se senten més una conversa que sembla que estiguin a la barra 

d'un bar i tenen més control del missatge. No els faran segons quin tipus de 

preguntes Però això no és periodisme, és entreteniment. Quan Piqué té coses 

serioses a transmetre dona entrevistes a la Vanguardia, un mitjà tradicional. Tota 

la vida ha existit informació i entreteniment. Fa vint anys els futbolistes del Barça 
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podien donar una entrevista molt seriosa, reflexiva i periodísticament de pes i 

després anar amb el Buenafuente de torn a fer broma. No li veig tant canvi. Es 

pot conviure.  

Perquè creus que es dona aquest augment. Per la crisi del periodisme o la 

demanda de les noves generacions? 

La facilitat de la tecnologia. Ara és molt fàcil crear un podcast amb els amics o 

fer un programa. Tothom té oportunitats. Que augmenti el consum també va lligat 

amb la manera de relacionar-nos amb la Tecnologia. Tenim una pantalla entre 

mans tot el dia. Fins i tot les relacions interpersonals han canviat molt en els 

últims 20 anys. El boom a partir de Twitter fa que el consum de l'actualitat sigui 

més instantani. Els joves busquen un producte més de tu a tu, on es pugui 

interactuar més on pots participar. D'això els mitjans tradicionals en podem 

aprendre, a tenir una via més directe amb els seguidors.  

Des de RAC1, quina importància doneu als podcast?  

A nivell esportiu es fa quelcom extern, però fem contingut per la ràdio tradicional. 

Després es pengen en format podcast perquè s’escoltin en qualsevol moment. 

Però no tenim continguts d'Esports creats exclusivament per podcast.  

Quina opinió tens del podcast?  

És molt interessant, et permet ser molt especialitzat. És un format molt xulo per 

arribar a un grup molt concret fe gent que Connecti molt amb un tema. Es una 

manera més desenfadada de fer ràdio.  

Pot haver en un futur una hibridació, transformació o adaptació?  

Crec que ja està passant. Tots els mitjans s'estan adaptant a aquest nou 

llenguatge i nous formats. Només aixecant la mirada i tenint una mica de 

perspectiva històrica ja te madones que tot està en continua transformació. Però 

la ràdio és el mitjà més adaptable a aquest tipus de nous canals. Només 

necessites una càmera.  
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Xavi Ortuño 

Quina visió té Sport del creixement dels nous formats?  

Tenim una visió activa, som part d'això. Sabem que som un ésser estrany en 

aquests mitjans però entenem com funcionen i quin contingut s'ha de fer. Hi ha 

molt de públic que li agrada aquest contingut i un altre que no el treurem d'aquí. 

Quan ho hem fet, hem tingut molt bon resultat, però no tenim una estructura 

preparada a la redacció per estar cada dia fent contingut. A Tiktok n'estem fent 

més i Twitch el considerem una font més, no estem en contra ni res, però sabem 

que ho hem de fer millor. Ha de ser un producte de major qualitat que el diari, 

però no tenim la gent ni els recursos necessaris.  

Quin contingut heu fet? 

Hem fet narracions de partits, directe del mercat de fitxatges i algunes tertúlies.  

Tenien bona acollida?  

El del partit ens va costat una mica de fer-ho bé, però el mercat va funcionar. 

Vam tenir 10k usuaris ficats al canal.  

A la web també pengeu vídeos curts. Heu pensat donar-li més 

protagonisme o penjar més contingut audiovisual a les xarxes?  

Des de fa quatre anys tenim un equip de vídeo que produeixen per les noticies. 

A la gent li agrada trobar-se vídeos a les notícies. Però són avorrits per xarxes 

s'haurien de fer més específics, més treballats. No pensem que reaprofitar el 

contingut sigui la solució.  

El Diari AS té un milió de seguidors a YouTube. Heu intentat agafar alguna 

idea?  

Té moltes visites perquè el reproductor de la web das era el de YouTube. Així 

agafava més força. Vam fer un esforç molt gran per arribar a 100.000 
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subscriptors. Però a dia d’avui YouTube no dona diners, Twitch tampoc i no 

podem donar més esforços a aquestes plataformes.  

Per què no dona diners?  

Amb una reproducció de vídeo a Sport em quedo el 100%. Una reproducció de 

vídeo a YouTube no em dona ni les molles. Jo tinc una plataforma de continguts, 

un reproductor propi... No em cal la tecnologia de YouTube. El públic ho 

prefereix, però si no em dona diners... Lo màxim que hem guanyat són 700-800€. 

Això ho hauria de fer un partit del Barça. No surt a compte. Fer bé les coses és 

molta feina, i ho farem bé quan ens doni diners.  

A Sport us heu plantejat fer podcast?  

Fa quatre setmanes estem fent ‘Big Five’. Ens el fa la gent de Panenka. Però el 

que et deia, per fer-ho malament a la redacció millor no fer-ho. Hem agafat una 

gent que fa un periodisme més relaxat i de consum lent. Els hem agafat perquè 

facin un podcast per nosaltres.  

Teniu pensat destinar més recursos o anar veient com evoluciona?  

Si l'equip comercial em diu que necessita podcast per vendre, començarem a 

fer.  

Amb aquest creixement de mitjans digitals, creus que hi ha un canvi de 

paradigma?  

Els mitjans tradicionals tenim una manera tradicional de fer diners. No ens podem 

posar a fer altres coses fins que no donin diners. Quan els equips comercials 

venguin publicitat a Twitch i Youtube ens posarem a fer-ho. Fins a llavors, hem 

de fer el que el mercat ens demana.  

Teniu por a perdre usuaris en detriment a aquests nous formats? Heu 

pensat em canviar la manera de fer coses per atraure un públic més jove?  

No ens fa por. Volem fer les coses bé. Sabem que el nostre públic jove té noves 

plataformes per buscar contingut. Sabem que existeix i el que passa.  
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Veieu un canvi de tendència clar?  

Quan algú compri els drets de la lliga per Twitch molta gent s'espantarà. Però hi 

ha lloc per tots. La tele no va matar a la ràdio i internet no ha matat els diaris. La 

ràdio no ha tancat i cada vegada té més audiència. Canvi de paradigma no, sinó 

canvi de manera de fer els continguts. 

Per què han aparegut els nous formats, per la crisi del periodisme o perquè 

noves generacions demanen contingut immediat? 

És una trobada de tecnologies amb necessitats. Hi ha nous espais per consumir. 

La tecnologia és qui marca els continguts.  

Quan Messi fitxa pel PSG, l'única entrevista va ser amb Ibai. Quan ho vau 

viure?  

Al final el Messi és molt llest i saben que qui entrevista a Messi ho fa com una 

agència de noticies per ells. I si creuen que enviant un Ibai el vídeo tindrà més 

repercussió... Fa dos anys Messi fa entrevista a Salvados i Goal.com. Un cop 

està al PSG, el primer mitjà que l'entrevista som nosaltres. Messi escull a través 

de qui vol difondre la seva veu al món. No ens ho vam prendre malament, parlem 

igualment amb els Messi abans i després d'escollir l'Ibai.  

Veieu més complicat entrevistar futbolistes? Sembla que prefereixen ser 

entrevistats per streamers.  

Vam tenir a Dani Alves a la redacció i vam muntar un set com si fos un Plató de 

Twitch. Jugadors que no volen parlar sempre han existit. Si repasses entrevistes 

de Sergio Busquets són totes quan està amb la selecció espanyola i a ràdios 

espanyoles.  

Per què passa això?  

La selecció espanyola té molt interessos amb les ràdios i patrocinadors, i els 

jugadors decideixen on parlar. Quan un vol renovar, ve a Sport perquè sap que 

el president tindrà el diari sobre la taula, i quan un jugador vol anunciants a 

Espanya se'n va a les ràdios espanyoles. Nosaltres som cartells publicitaris.  
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Creus que Sport ha de fer una transformació, hibridació o adaptació?  

Doncs no enganyar-se a sí mateixos. Si hi ha coses que no podem fer no les 

farem. Al final t’adaptes. Hibridació? Que entri gent nova sempre és bo, però que 

entengui el format i què som. Però quan tinguem equips per fer alguna cosa i 

s’estigui fent bé, podrem començar a barrejar-los. Però primer ha de venir algú 

que ho faci bé.  

Com està el paper?  

Va caure molt fa 10 anys i ara està estable. A l'últim any no ha canviat gaire el 

número de ventes. Hem recuperat els bars. Es venen uns 20.000 diaris al dia.  

Pot desaparèixer el paper?  

Hi ha tres escenaris: deixar de donar ingresso i tanquem; deixa d donar ingressos 

però amb lo que guanyo a la web va be; ens ajuntem i queda un 

Es destina el paper els mateixos recursos que fa cinc anys?  

Més al digital. L'esforç al paper segueix per fer un producte de qualitat i estigui 

al quiosc de manera digna i competitiva, però l'esforç el fem a la web, moltes 

més hores de dedicació. La web genera 1,5 milions d'usuaris diferents cada dia 

i un volum suficient per fer diners amb la publicitat. Però si un dia ve Sabadell i 

diu que només posarà diners a podcast, en farem. Si ve Lays i vol estar a  

retransmissions a Twitch, menjarem patates fregides. A mi em fa ràbia a nivell 

publicitari. Que Gerard Romero parli a Twitch i tingui sis anunciants i jo zero.  

 

Jordi Furriol 

Com arribes a La Media Inglesa? 

Jo conec a l’Ilie des de 2013 perquè, a part, soc entrenador de futbol i entrenava 

al Sant Cugat. Es dos vam ser cos tècnic, vam portar un benjamí preferent i 

després vam coincidir a un infantil. Ràpidament vam fer molt bones migues. Hem 
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anat fent projecte junts, i va creure que el meu perfil era el moment per 

incorporar-lo a La Media Inglesa, i havia d’haver alguna persona que 

s’encarregués del tema comercial i de màrqueting, perquè no donaven abast. 

Em va semblar tan bona idea que vaig marxar a viure a Madrid. 

Quin seria el teu càrrec?  

Jo diria director de màrqueting, però en una empresa tan petita fem de tot. També 

faig de productor quan fem viatges, de presentador en alguns vídeos, 

d'entrenador en anàlisis tàctics, de màrqueting... La clau és ser versàtil. Tots hem 

de tenir la capacitat d'apagar qualsevol foc en qualsevol moment i de tenir la 

possibilitat d’ajudar en allò que faci falta.  

En quin moment ‘La Media Inglesa’ decideix impulsar les filiacions?  

Des del principi l'Ilie tenia molt clar la idea de parlar de futbol anglès en espanyol. 

Ga començar per Ttwitter, per una web... Però el Gran dubte era com Monetitzar 

la feina. Al 2018 es passa a YouTube, però encara no hi havia filiacions. Era un 

projecte amateur. Al de 2020 la plataforma obre les filiacion sde pagament a 

Espanya. ‘La Media Inglesa veu una oportunitat per aconseguir un ingrés extra 

recurrent que dones certa estabilitat. Però no esperàvem la reacció tan bestia de 

la nostra comunitat. Al primer dia ja hi havia 1600 persones. Estava molt per 

sobre de l'esperat. I ata els membres de pagament són pràcticament accionistes 

del projecte. Gairebé el 70% dels ingressos provenen ells. Aquesta és la clau de 

l'èxit. Estem parlant del pal de paller absolut en quant a ingressos. Passa de ser 

un projecte amateur a una empresa que pugui mirar a mig-llarg termini. Ara tenim 

sis persones cobrant el SMI, permet pagar la redacció, fer algun viatge... És un 

projecte molt orgànic que ara, mica en mica, va recollint tots els fruits. 

Quines son les altres fonts d’ingressos? 

Els visionats al canal de YouTube pel CPM que va canviant per la subhasta 

d’anunciants. després hi ha patrocinadors més estacionals, alguns com One 

Footaball que no suposen un gran canvi, i altres que ens ajuden moltíssim per 

poder invertir en viatges. La clau és que som sostenibles és perquè som molt 
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honestos i transparents amb la gent, i els dona la sensació que saben on van els 

seus diners.  esta tranquil·la perquè sap que aquests dos, tres cinc euros hi ha 

més gent treballant, més qualitat tècnica… questa sensació és clau i important.  

Què és el CPM? 

Significa Cost Per Mil. Les marques paguen per cada mil visualitzacions que te 

un vídeo teu. Si el vídeo ha tingut 100.00 visualitzacions i el CPM es 3, doncs 

300 euros. És com YouTube et paga, però ells es queden un 30% de totes les 

transaccions. És una manera que tenen les marques de valorar el seu impacte”.  

Coneixeu la xifra exacte de membres? 

estem al voltant d'un 3% respecte els subscriptors. També varia moltíssim. un 

altre punt important és que, a part que YouTube es queda el 30% , aquests diners 

estan convertits de la moneda local. unes deu filiacions argentines aquí valen 

una. És molt difícil treure números globals perquè el 40% de la nostra audiència 

és llatinoamericana.  

I ara tots podeu tenir un sou per viure només de ‘La Media Inglesa’? 

alguns si i alguns no. Hi ha gent que té uns contractes diferents perquè fa altres 

coses, però tots els que estem a temps complet  tenim el sou mínim. Estem en 

un règim d'autònoms, però podem pagar els rebuts de lloguer de la redacció, 

subministres… a partir d’ara podem començar a pagar a la gent pel que ens 

dona. una de les que coses més inquietava era no poder pagar ni el mínim. es 

un salt qualitatiu molt important 

Les filiacions són el futur per fer viables alguns projectes? 

En el nostre cas, és la que funciona perquè la nostra relació amb la comunitat és 

molt especial. sap que tenim uns filtres, que no els posarem segons quin tipus 

de publicitat o vídeos que busquen el clic… com tu vols forjar una relació a llarg 

termini, és molt important la honestedat. es el que et permet perdurar amb el 

temps i que, en moments com el del Covid, tinguis la gent que segueix 

col·laborant i dedica una part dels teus ingressos a fer que el teu producte pugui 
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sobreviure. Ningú paga si no considera que el que paga te un valor. Hem de 

seguir cuidant a la gent, atendre a tothom… és el nostre deure. però entenc que 

és un mètode que no li pot funcionar a tothom no crec que sigui una recepta que 

algú altre pugui aplicar i li funciona.  

Us vau plantejar fer Patreon? 

YouTube et permet ser públic i la gent que consideri paga. Ens sembla més 

orgànic.  

Quin pla de futur teniu a nivell econòmic? 

Ampliar la base i anar format els futurs membres de La Media Inglesa des de 

baix. Per això estem potenciant Tiktok, estem valorant seriosament entrar a 

Twitch per arribar a diferents perfils de gent i que aquesta comunitat, mica en 

mica, es vagi alimentant, per sota i pels costats, d'una manera perquè el projecte 

pugui ser rentable i rendible durant molt temps.   
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